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محدوده هاي مستعد تغيير مسير شاخص كل

ت��ي  ليا ما ي  فيت ه��ا معا
ش��ركت هاي دولت��ي ط��ي 
روزهاي اخي��ر بازخوردهاي 
وس��يعي در فضاي عمومي 
كش��ور پيدا كرده است. يكي 
از نماين��دگان ضم��ن بيان 
معافيت 150ه��زار ميليارد 
توماني مالياتي شركت هاي 
دولتي، تلاش كرده تبعات اين معافيت ها را تش��ريح 
كند. هرچند جزييات بيش��تري در خصوص اس��امي 
اين شركت ها كه از معافيت مالياتي استفاده مي كنند، 
منتشر نشده، اما به طور كلي مي توان گزاره هاي ذيل را 

در خصوص آن مطرح كرد: 
1( يكي از مش��كلات اساسي اقتصاد ايران آن است كه 
معافيت هاي مالياتي از يك سو و فرار مالياتي از طرف 
ديگر، بخش قابل توجهي از ع��دم وصول ماليات ها را 
تشكيل مي دهد. در بودجه س��ال 1402 از 2ميليون 
و 300ه��زار ميلي��ارد تومان بودجه عمومي كش��ور، 
پيش بيني اخذ ماليات حدود 830هزار ميليارد تومان 
است. يعني در اين مدل حدود 40درصد بودجه عمومي 
كش��ور برآمده از ماليات هاس��ت. وقتي گفته مي شود 
بودجه عمومي كش��ور حدود 2ميلي��ون و 300هزار 
ميليارد تومان يعني در يك س��مت منابعي در همين 
عدد و در س��مت ديگر مصارف وج��ود دارد. بنابراين 
تركيب ماليات از بودجه عمومي عدد بزرگي نيس��ت. 
حال اگر قرار باش��د بودجه كل كشور را كه تركيبي از 
بودجه عمومي و ش��ركت ها، بانك ها و موسسات غير 
انتفاعي وابسته به دولت و.... است را در ترازوي قياس قرار 
دهيم، عددي بيش از 5 ميليون و 200هزار ميلياردي 
به دست مي آيد. در مرحله بعد، اگر قدر مطلق ماليات 
را با بودجه كل كشور مقايسه كنيم، مي بينيم كه عدد 
40درصد قبلي به دست نمي آيد بلكه 15درصد بودجه 
كل كشور از ماليات تش��كيل مي شود. اگر بودجه كل 
كشور را با توليد ناخالص ملي كل كشور قياس كنيم، 
آنگاه نس��بت ماليات به توليد ناخال��ص ملي بين 6 تا 

7درصد خواهد بود.
2( مقايسه اين عدد با سهم ماليات در كشورهايي چون 
تركيه و كش��ورهاي اروپايي نش��ان مي دهد كه اغلب 
كشورهاي ياد ش��ده چند برابر اين اعداد ماليات اخذ 
مي كنند. سوال اساسي آن اس��ت كه آيا اقتصاد ايران 
توان پرداخت ماليات را ندارد؟ البته كه اين توان وجود 

دارد؛ هرچند اين عبارت به اين معنا نيست كه ماليات 
فعالان اقتصادي و حقوق بگيران مي بايست بيشتر شود، 
بلكه از طريق توسعه پايه مالياتي، همچنين اخذ ماليات 
از شركت هايي كه معافيت مالياتي دارند يا فرار مالياتي 
گس��ترده اي صورت مي دهند، افزايش سهم مالياتي 
محقق مي ش��ود. در خوش بينانه ترين حالت مي توان 
ادعا كرد كه حداكثر 40درصد اقتص��اد ايران ماليات 
مي پردازد و 60 درصد باقي مانده را همين معافيت هاي 

مالياتي و فرارهاي مالياتي تشكيل مي دهند. 
3( اگر اقتصاد ايران بخواهد به شكل نرمال اداره شود بايد 
معافيت ها و فرارهاي مالياتي كم شده و پايه هاي مالياتي 
توسعه يابند. اساسا فلسفه اخذ ماليات صرفا اين نيست 
كه دولت درآمدي كس��ب كند، بلكه يكي از مهم ترين 
فلس��فه هاي اخذ ماليات آن اس��ت ك��ه فعاليت هاي 
شركت ها و بنگاه هاي مالياتي را هدفمند سازد. در واقع 
دولت ها با گرفتن ماليات، همچنين افزايش يا كاهش 
تعرفه هاي مالياتي به نوعي توليد را در اقتصاد مقرون به 
صرفه مي كنند. اگر قرار است كالايي در اقتصاد توليد 
نشود، ماليات بر آن كالا نرخ تصاعدي پيدا مي كند. در 
نقطه مقابل، اگر قرار باشد، كالايي توليد شود و مصرف 
زيادي داشته باشد، دولت ها با كاهش يا افزايش ماليات، 
مس��ير پيش روي توليد را مشخص مي كنند.بنابراين 
ماليات صرفا منبع اخذ درآمد نيست، بلكه جهت دهي 
اقتصاد هم با اهرم ماليات مشخص مي شود. به خصوص 
در اقتصادهايي كه مصرف انرژي بالاست، آلودگي هوا 
وجود دارد و محيط زيست با چالش هاي بسياري روبه 
روست اين روند جدي تر اس��ت. اگر كشوري به دنبال 
اقتصاد سبز و توليد سالم و سبز است، اين اهداف تنها با 
ابزارهاي مالياتي تحقق پيدا مي كند. لذا معافيت هاي 

مالياتي يكي از نقاط ضعف جدي اقتصاد ايران است. 
4( اگر قرار باشد، اقتصاد ايران اقتصادي متكي به ماليات 
باش��د و اقتصادي بدون نفت باشد، يكي از راهكارهاي 
مهم، كاهش معافيت هاي مالياتي در آن اس��ت. با اين 
توضيحات دولت بايد س��مت و سوي جهت دهي خود 
را ابتدا به س��مت پايان دادن به معافيت هاي مالياتي و 
فرارهاي مالياتي هدايت كند و از سوي ديگر با توسعه 
پايه هاي مالياتي سهم ماليات را در بودجه عمومي كشور 
و فرآيند اداره كش��ور افزايش دهد. در غير اين صورت 
روند فرس��ايش اقتصادي و تولي��دي در اقتصاد ايران 
ادامه دار بوده و باعث بروز مشكلات جدي تر در اقتصاد 

كلان كشور مي شود.

دخالت دولت در بازار معمولًا 
از طري��ق دخال��ت در ام��ر 
قيمت گ��ذاري رخ مي دهد 
و آث��ارش موضوعي اس��ت 
كه س��اليان دراز است كه با 
صنعت غذايي همراه اس��ت 
به ويژه در دوره اي كه زمينه 
تورم جدي داريم و طي 50 
سال اخير خودنمايي بيشتري داشته؛ زيرا به صورت 
مداوم طي 50 س��ال اخير تورم را تجربه مي كنيم. از 
اوايل دهه 50 ك��ه تورم جدي تر در فضاي اقتصادي 
ايران خودنمايي كرد تاكنون موضوع دخالت دولت در 
بازار به منظور جلوگيري از افزايش قيمت ها موضوعي 
ب��وده ك��ه روي ميز دولت ها بوده و اساس��اً س��ابقه 
تأسيس سازماني به نام حمايت از مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان يا فعاليت هايي از اين دست به حدود 
50 سال اخير برمي گردد. پيش از انقلاب 57 و پس 
از آن به واس��طه هجوم تورم به اقتصاد ايران حاصل 
سياس��ت هاي متنوع زمينه فراهم شده براي اينكه 
اي��ن انتظار از دولت به منظور اص��لاح امور به وجود 
بيايد و س��اده ترين روش��ي كه براي اصلاح به ذهن 
دولت رس��يده دخالت در امور بازار ب��وده و معمولًا 
اين دخالت ها از جنس سياس��ت هاي دستوري در 
زمينه قيمت ها بوده اس��ت. هم در اقتصاد خرد و هم 
در اقتصاد كلان موضوع قيمت ها يك موضوع بسيار 
باارزش اس��ت؛ چون قيمت چيزي فراتر از ظرفيت 
ايجاد مبادله در شفافيت و كارآمدي بازارها و آينده 
اقتصاد كش��ور تأثير دارد. قيمت ها نشانه هاي دقيق 
و درستي هس��تند كه اگر دستكاري نشده باشند به 
موقع مي توانند پيام هاي خوبي را به فعالان اقتصادي، 
مصرف كنندگان و مجموع��ه عرضه و تقاضا مخابره 
كنند تا تصميمات اقتص��ادي بهتري در كوتاه مدت 
و بلندمدت گرفته ش��ود. وقتي به س��مت قيمت ها 
يورش مي بريم و آنها را دستكاري مي كنيم انگار اين 
سيستم را از ابزار مهمش كه زمينه رسيدن به تعادل 
پايدار و ارزنده اس��ت تهي كرديم و با اين دستكاري 
هم بر مصرف و هم بر توليد تأثير منفي و غيرطبيعي 
گذاشتيم. بسياري از مواقع دستكاري قيمت ها زمينه 
مصرف اضافه بر س��ازمان و زمين��ه كاهش توليد را 
فراهم مي كند كه اين دو در كنار هم در بازه متوسط 
و بلندمدت س��بب كاهش ميزان عرض��ه و افزايش 
قيمت ها مي ش��وند و اين بار صرف��اً به خاطر كاهش 
عرضه به ميان مي آيد. در يك بازار قيمتي وجود دارد 
كه اين قيمت از نظر حاكميت قيمت زيادي است و 
نبايد باش��د و وارد صحنه مي شود و قيمت را كاهش 
مي دهد يا به عرض��ه با قيمت ه��اي پايين تر اجبار 
مي كن��د و اين زمينه مي تواند موجب اين ش��ود كه 
مصرف بيشتر شود يا حتي با نگراني از اينكه ممكن 
ادامه در صفحه 4 است قيمت ها در... 

درتايم زمان��ي قرار داريم كه 
ش��اخص كل بازار س��رمايه 
دوباره مح��دوده دو ميليون 
واحد خود را لمس كرد كه در 
قدم اول يك عدد بسيار رواني 
و تأثيرگذار از نظر خريداران 
و فروشندگان مي تواند باشد.

قس��مت  مهم تري��ن  در 
بازار س��رمايه در حال حاضر بهتر اس��ت در رابطه با 
نزديك ترين و مستعد ترين محدوده هاي برگشتي بازار 
سرمايه صحبت نمود زيرا اگر بررسي كنيم در رسانه ها 
و فضاي اجتماعي عدد و رقم هاي مختلفي را مي شنويم 
ولي چه بهتر مهم ترين آنهارا به دلايل منطقي و قابل 
قبول بررسي كرد و براي ورود و خروج در بازار سرمايه 

مدنظر داشت.
اولين ع��دد همانطور كه قبل تر گفته ش��د محدوده 
دوميليون واحدي شاخص كل است كه با رسيدن به 
اين ناحيه شاهد كنترل شدن نسبتا خوب عرضه در 
بازار بوديم كه حتي در روز دوشنبه 24 مهرماه حتي 
شاهد سبزپوشي درصد قابل توجهي از بازار بوديم با 
توجه به تكرار دوب��اره اين عدد رواني مي تواند يكي از 
مستعد ترين ناحيه هاي برگشتي بازار باشد هرچند 
نكته اي كه باي��د در نظرگرفت باز هم حجم نس��بتا 
ضعيفي در بازار در اين ناحيه مهم است كه با توجه به 
رفتار گذشته اين شاخص بازار يك رفتار عادي تلقي 
مي شود و بعد از آن مهم ترين نكته شكست پرحجم 

اين ناحيه كم حجم و كوچك كه جهت آن دست كم 
مي تواند مسير حداقل كوتاه مدت بازار را براي ما قطعي 
نمايد كه هرچند اشاره به مواردي همچون موارد جديد 
رفتاري بازارگردان كه الزام گذاش��تن سفارش هاي 
فروش نخواهند بود خصوصا مصادف شدن اين ناحيه 
با اين دس��ت از تصميمات و اتفاقات مي تواند جهت 
شكستي را با احتمال بالاتري به سمت بالا تأييد نمايد 
كه ش��ايد بتوان گفت كف بالاتر بازار پس از جنبش 
اواخرسال 1402 و اوايل 1402 در حال ساخته شدن 
باشد. حال در قدم بعدي اگر در صورتي شاهد عدم اتفاق 
اين سناريو در بازار باشيم مي توان مستعد ترين ناحيه 
بازار با وجود قرار داشتن اعدادي مانند يك ميليون و 
نهصد و پنجاه و يك ميليون و نهصد و چهل هزار واحد 
بازار، بهترين ع��دد را محدوده ع��دد رند بعدي يك 
ميليون و نهصد هزارواحد اين شاخص بازار طلقي کرد 
كه البته اين سناريو و رفتار از احتمال نسبتا كمتري 

نسبت به مورد اول برخوردار مي باشد.
در پاي��ان ه��م بايد گفت ك��ه هرچن��د در روندهاي 
صعودي و نزولي مي ت��وان تعداد زيادي از ناحيه هاي 
واكنش دهنده را س��رراه هر قيمت و عددي ترس��يم 
كرد و قرار داد ولي بهتر است اين مورد را اول از منظر 
تكنيكالي قوي ترين ناحيه را از بقيه نواحي جدا كرد و 
همين طور تطبيق آن با موارد بنيادي و تأثيرگذار را از 
لحاظ زمان��ي با نقاط مهم قيمتي و تكنيكالي در نظر 
گرفت تا در عمل شاهد پيداكردن بهترين نقاط بازار 

چه در رشد و چه رشد نزولی باشيم.

حسن فروزان فردهادي حق شناس

علي فراقي

 »تعادل« علت تزريق نقدينگي 
به بازار سرمايه را بررسي مي كند

 رييس صندوق توسعه ملي  
از طلب 100 ميليارد دلاري مي گويد

پاي »ارز« و »شركت تركي« در ميان است؟

اختلاف صمت و بهداشت بالا گرفت!

در سال هاي گذشته يكي از اصلي ترين چالش هايي كه در 
حوزه اقدامات مربوط به صندوق توسعه ملي مطرح شده، 
بحث تسهيلاتي است كه از سوي اين صندوق به دولت ها 
پرداخت شده اما در زمان بازگشت با اما و اگرهايي مواجه 
شده و مشخص نيست كه چه برنامه دقيقي براي وصول 
آنها وجود دارد- در واقع هرچند بخش مهمي از اين منابع 
به طرح ها و برنامه هايي از دولت داده ش��ده كه يا جنبه 
سرمايه گذاري در زيرساخت ها را داشته يا اگر پرداخت 
نمي شده، كشور با مش��كلات جدي تر مواجه مي شده 

است اما آنچه كه در حال حاضر اهميت دارد اين است كه 
صندوق براي پيگيري اهداف خود، نياز به سرمايه اي دارد 
كه حالا بخش مهمي از آن در دسترس نيست و همين 
موضوع صداي رييس صندوق توسعه ملي را نيز در آورده 
است. نگاهي به عملكرد صندوق توسعه ملي در چارچوب 
اساسنامه نشان مي دهد كه چه در منابع و چه در مصارف، 
نسبت به آنچه كه در ابتدا برنامه ريزي شده بوده، فاصله اي 
قابل توجه داشته است- در بخش منابع صندوق توسعه در 
صفحه 2 را بخوانيد اساسنامه آمده:   

تعادل| در شرايطي كه توليدكنندگان شيرخشك 
صرفاً به دليل قرار داش��تن در تنگن��اي ارزي دچار 
مش��كل در توليد ش��ده اند؛ خبرهاي��ي از واردات 
شيرخشك از كشورهاي خارجي به گوش مي رسد. 
فراخوان واردات فوريتي تأمين شيرخشك اطفال 
رگولار، ش��هريور ماه س��ال جاري از سوي معاونت 
توسعه سازمان غذا و دارو منتش��ر شد. آن طور كه 
فع��الان و توليدكنندگان شيرخش��ك مي گويند، 
متهم رديف اول اين ماجرا، وزارت بهداشت است كه 
از تخصيص ارز براي تامين مواد اوليه به اين شركت ها 
خودداري و در مقابل اقدام ب��ه واردات 30 ميليون 
قوطي با 6 برابر قيمت تمام شده داخلي كرده است. 
در زمان حاضر پنج توليدكننده داخلي شيرخشك 
ماه هاست كه ارز دريافت نكرده اند و اين موضوع باعث 
شده، دو توليدكننده بدهي شديد ارزي پيدا كنند؛ 
احتمالًا تا دو ماه آينده برخي از اين توليدكنندگان 
از مدار توليد شيرخشك خارج خواهند شد! همين 
امر باعث ش��د كه وزير صمت به وزارت بهداش��ت 
در خصوص تعطيلي و بيكار ش��دن تعداد زيادي از 

كارگران هشدار دهد.
بر اس��اس اعلام س��ازمان غ��ذا و دارو از 20 مهرماه 
فروش شيرخش��ك نوزاد تنها با كد مل��ي و تاريخ 
تولد امكان پذير اس��ت كه اين موضوع شامل همه 
شيرخش��ك ها از جمله رگولار مي ش��ود. بسياري 
از خانواده ها كه صاحب نوزاد ش��دند مي گويند كه 

براي تهيه شيرخش��ك نوزادش��ان دچار مش��كل 
ش��دند. به طوري كه براي دريافت شيرخشك هم 
بايد درصف انتظار بمانند؛ چراكه هم بايد كد سريال 
پش��ت قوطي و هم كد ملي و مشخصات كودك در 
سامانه وزارت بهداشت ثبت شود.  سازمان غذا و دارو 
پيش از اين اعلام كرده بود كه عرضه شيرخش��ك 
با كد مل��ي نوزادان، در راس��تاي مقابل��ه با قاچاق 
معكوس اين محصول در دس��ت اق��دام قرار گرفته 
اس��ت؛ در واقع به دليل تخصيص ارز 4200توماني 
به صنعت توليد شيرخشك اطفال، قيمت تمام شده 
اين محصول پايين تر از كشورهاي همسايه است و 
همين موضوع انگيزه اي براي قاچاق اين محصول به 
خارج از كشور ايجاد كرده؛ اما به نظر مي رسد قاچاق 
معكوس شيرخشك، دليل اصلي كمبود آن در بازار 
نيست. بخش��ي از مواد اوليه شيرخشك به كشور 
وارد مي شود و در نتيجه بخشي از توليد شيرخشك 
وابسته به تأمين ارز اس��ت. فرآيند تخصيص ارز به 
صنعت شيرخش��ك نيز به اين صورت است كه در 
ابتدا توليدكننده، ميزان نياز ارزي خود براي توليد 
تعداد مشخصي شيرخشك را به سازمان غذا و دارو 
اعلام مي كند. پس از تأييد، درخواست تخصيص ارز 
به بانك مركزي داده مي شود و سپس بانك مركزي 
آن را تأييد و بانك عامل، از توليدكننده درخواست 
ريال مي كند تا توليدكننده بتوان��د ارز را دريافت و 
صفحه 7 را بخوانيد نسبت به...  

 سرنوشت مبهم 
پول هاي جيرينگي!

 متهم اول 
كمبود شيرخشك

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 توان انبوه سازان استان تهران 
سالانه 240 هزار واحد مسكوني است 

 چالش هاي بهداشت و درمان 
در حوزه كودكان جدي است

صفحه  8    صفحه  5    

 اشتياق بي پايان 
به سازندگان خارجي مسكن

 دورنماي بازارها 
پس از  مناقشه فلسطين اشغالي
1( پس از حمله نيروهاي 
مقاوم��ت به اس��راييل 
بازاره��اي اي��ران ه��م 
واكنش ه��اي نوس��اني 
ب��ه اي��ن رخداد نش��ان 
دادند. پ��س از عمليات 
توف��ان الاقص��ي با دقت 
ش��اخص هاي جهاني را 
رصد كردم. در روزهاي ابتدايي واقعه، چندان تلاطم 
خاصي در شاخص هاي جهاني مشاهده نشد. قيمت 
نفت، طلاي جهاني، بازار رمزارزها و برخي بازارهاي 
معروف بورس در س��طح جهان، واكنش ش��ارپ و 
شديدي نسبت به اين حمله نشان ندادند. بنابراين 
برداش��ت من در روزهاي ابتدايي اين بود كه دامنه 
جنگ نبايد گسترش پيدا كند. چرا كه معمولا بازارها 
نخستين ساختارهايي هستند كه تحولات آينده را 
پيش بيني مي كنند. اگر بازارهاي جهاني واكنش هاي 
شديدي نشان مي دادند، مي شد نتيجه گيري كرد 
كه جهان به درك تازه اي از دامنه دار تر شدن جنگ 
رسيده است. اما از آنجا كه شدت نوسانات در روزهاي 
نخست پايين بود، احتمال دادم كه جهان اين رخداد 
را يا جدي نگرفته يا احتمال مي دهد كه دامنه اين 
حادثه وسيع تر نشده و به ساير كشورهاي خاورميانه 

سرايت نمي كند.
2( واكنش بازارهاي ايران نسبت به تحولات بازارهاي 
جهاني بيشتر بود. در روزهاي نخست نرخ دلار تا 54 
هزار تومان هم بالا رف��ت و مقاومت چند ماهه 50 
هزار تومان را شكس��ت و به محدود بالاي 54 هزار 
توماني رس��يد. پس از دلار، ن��رخ طلا هم با افزايش 
مواجه شد. بازار بورس ايران هم با فروريزي 52 هزار 
واحدي در روز پس از حمله مواجه شد. ان امر نشان 
داد كه واكنش بازار ايران به اين رخداد بسيار بيشتر 
از بازارهاي جهاني بود. اين امر ممكن است به دليل 
نگراني هايي باشد كه ميان مردم نسبت به تحولات 
آت��ي وجود داش��ت. بنابراين هم بازار دلار و س��كه 
نوساني ش��د و هم بورس دچار ريزش شد. اما چون 
پيام هاي بازارهاي جهاني عدم سرايت جنگ به ساير 
كشورهاي خاورميانه بود، نوسانات در بازارهاي ايران 
هم موقتي و زودگذر بودند. بر اين اس��اس نرخ ارز به 
محدوده 50 تا 51 هزار توماني رسيد. وضعيت بازار 
سرمايه هم پس از ريزش روزهاي نخست در روزهاي 
اخير در حال رنِج )نوسانات اندك( است و بازار سرمايه 
مانند قبل به يك بازار بي روح و خس��ته كننده بدل 
شده است. رويكردهايي كه نشان مي دهد تنش هاي 

منطقه اي بلندمدت نخواهد بود.
3( بازارهاي جهاني اغلب واكنش هاي س��ريع تري 
نسبت به حوادث ميداني نشان مي دهند، بنابراين اگر 
بارها نشانه نوسان از خود نشان ندهند، نشان دهنده 
آن است كه بحران فراگير نشده و در سطح فلسطين 
اشغالي باقي مي ماند. در داخل ايران، بازارها تا پايان 
امس��ال روند با ثباتي را تجربه كرده و نوسان در نرخ 
دلار رخ نمي ده��د. احتمالا نرخ دلار تا پايان س��ال 
در مح��دوده 50 هزار تومان در ب��ازار آزاد و 41 هزار 
توم��ان در بازار مبادله اي خواهد بود. بازار س��رمايه 
هم همان طوركه اش��اره ش��د بازار بي روحي است. 
متاسفانه مديريت اين بازار منعفل است و اصلاحات 
لازم را صورت نمي دهد. لذا بورس در يك ش��رايط 
خسته كننده، روزگار مي گذراند. به رغم اينكه دولت 
وعده داده بود كه ب��ه اين بازار كمك خواهد كرد اما 
اصلاحات مثبتي در بازار بورس نمايان نيست. بعيد 
اس��ت بازار سرمايه تا پايان سال روند مثبتي داشته 
باشد. يك روز بازار مثبت و روز ديگر منفي مي شود. 
البته بازار سرمايه ايران ارزنده است اما نا اطميناني اين 

بازار را آزار مي دهد.
4( براي سال 1403 اما شرايط متفاوت و پيچيده اي 
در انتظار است. انتخابات امريكا در آبان سال آينده 
برگزار مي شود و هر اندازه به انتخابات امريكا نزديك 
شويم، انتظارات تورمي هم بيشتر مي شود. هر اندازه 
احتمال پيروزي جمهوري خواهان بيش��تر شود بر 
التهابات بازارهاي ايران افزوده مي شود. شايد دولت 
آقاي بايدن هم سياست هاي سهل گيرانه تحريمي را 
كنار بگذارد و بر شدت تحريم ها بيفزايد. تورم امسال 
ايران حول و حوش 40 درصد است. اين تورم عامل 
افزايش دهنده در نرخ دلار خواهد بود. لذا اقتصاد ايران 
در سال آينده، شرايط دشواري را تجربه مي كند. در 
دو سال زمامداري ابراهيم رييسي هم قيمت نفت بالا 
رفت و هم نرخ مشتقات نفتي بالا رفت، ضمن اينكه 
دسترسي به دارايي هاي مسدودي ايران بيشتر شد 
و نهايتا بايدن هم سياست مداراي بيشتري در برابر 
ايران اتخاذ كرد. اين روند به كمك دولت رييس��ي 
آمد اما براي س��ال آينده ممكن است ورق برگردد. 
هم احتمال پي��روزي جمهوري خواهان در امريكا 
وجود دارد و هم برخي پيش بيني ها از كاهش روند 
رشد قيمت اقلام انرژي خبر مي دهند. از سوي ديگر 
شدت يافتن سياست هاي تحريمي هم محتمل است 
و تلنبار شدن تكانه هاي تورمي در سال آينده شرايط 
ادامه در صفحه 3 دشواري را...  

وحيد شقاقي شهري

يادداشت-1

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
                                                             به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود
 درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

روز گذشته سخنگوي سازمان بورس اعلام كرد كه 15 
هزار ميليارد ريال به صندوق تثبيت و صندوق توسعه 
بازار سرمايه با هدف حمايت از بازار سهام تزريق شده 
اس��ت. اين تزريق نقدينگي در حالي است كه بورس 
تهران از نيمه ارديبهشت ماه تا به امروز حدود سه هفته 
مثبت بوده و مابقي روزها طبق روال دو سال گذشته 

شاهد نزول سنگين در معاملات بوديم.
حال نكته قابل توجه اينجاست كه اين اعلام حمايت 
دقيقا يك روز پس از صحبت هاي محس��ن عليزاده، 
رييس كميته بورس مجلس گفته بود كه »بايد بگوييم، 
امروز بازار سرمايه ما به لحاظ ساختار مديريتي به نحوي 
است كه اعتماد اهالي بازار سرمايه در حد پاييني است 
و اساسا مديراني كه در بازار سرمايه سكاندار مجموعه 
اركان اين بازار هستند و وظيفه نظارتي را برعهده دارند 
در منفعل ترين شرايط ممكن كار را دنبال مي كنند«، 

انجام شد و به گفته برخي از كارشناسان اين حمايت به 
علت هراس از تغييرات است و نتيجه چنداني نخواهد 
داش��ت؛ چراكه اكنون بازار با شاخص سازي ايستاده 
و شاخص واقعي بايد عدد پايين تري باشد. )شاخص 
كل بورس تهران ط��ي چند هفته اخير به عدد كمتر 
از دو ميليوني را نديده و به گفته اغلب از كارشناسان 
ش��واهد حاكي از اين است كه بازار با دخالت و دستور 
اداره مي شود و معاملات سهامداران جاي چنداني در 
شاخص ندارد و تنها سهامداران خرد و برخي از عمده ها 

تعيين كننده قيمت خريدهاي خود هستند.( 
اغلب كارشناسان عقيده دارند كه تزريق نقدينگي يك 
نوع دخالت در بازار حس��اب مي شود و مي تواند تنها 
چند روز در بازار تاثير داشته باشد و پس از آن به صورت 
رواني تابلوي معاملات بورس مثبت مي ماند؛ واقعيت 
چيز ديگري اس��ت! البته گروهي از فعالان نيز عقيده 

دارند كه تزريق نقدينگي لازمه بورس اس��ت و پس از 
هر تزريق بازار خودي نشان مي دهد و شاهد تغييرات 

عمده در معاملات هستيم.
به هرحال فعالان بازار سرمايه نظرات مختلفي دارند اما 
بررسي  آمارها و گفت وگو با سهامداران خرد و فعالان 
بورسي نشان مي دهد كه اگر تمركز سازمان بورس و 
مسوولان مربوطه روي افزايش اعتماد باشد، شرايط 
به خودي خود تغيير مي كند و شاهد روندي مثبت در 

معاملات و ورود نقدينگي خواهيم بود.

   دردي از بورس دوا نمي شود!
بهنام عليخاني، كارشناس بازار سرمايه در اين خصوص 
گفت: هزار ميليارد تومان با توجه به شرايط بازار سرمايه 
رقمي نيست كه با منت تزريق شود و دردي از بازار دوا 
ادامه در صفحه 4 نمي كند.   

 مسكن  
هزار ميلياردي

ُ



در سال هاي گذشته يكي از اصلي ترين چالش هايي كه در 
حوزه اقدامات مربوط به صندوق توس��عه ملي مطرح شده، 
بحث تسهيلاتي اس��ت كه از سوي اين صندوق به دولت ها 
پرداخت شده اما در زمان بازگشت با اما و اگرهايي مواجه شده 
و مشخص نيست كه چه برنامه دقيقي براي وصول آنها وجود 
دارد- در واق��ع هرچند بخش مهمي از اين منابع به طرح ها 
و برنامه هايي از دولت داده شده كه يا جنبه سرمايه گذاري 
در زيرساخت ها را داش��ته يا اگر پرداخت نمي شده، كشور 
با مشكلات جدي تر مواجه مي شده اس��ت اما آنچه كه در 
حال حاضر اهميت دارد اين است كه صندوق براي پيگيري 
اهداف خود، نياز به سرمايه اي دارد كه حالا بخش مهمي از آن 
در دسترس نيست و همين موضوع صداي رييس صندوق 

توسعه ملي را نيز در آورده است.
نگاهي به عملكرد صندوق توسعه ملي در چارچوب اساسنامه 
نشان مي دهد كه چه در منابع و چه در مصارف، نسبت به آنچه 
كه در ابتدا برنامه ريزي شده بوده، فاصله اي قابل توجه داشته 

است- در بخش منابع صندوق توسعه در اساسنامه آمده: 
1- حداقل معادل س��ي درص��د )30%( از منابع حاصل از 
صادرات نفت )نفت خام، ميعانات گازي، گاز و فرآورده هاي 
نفتي( در سال هاي برنامه و تعيين مبلغ آن در قوانين بودجه 

سنواتي
2- حداقل بيس��ت درص��د )20%( ارزش صادرات تهاتري 

اقلام فوق الذكر
3- افزايش سهم واريزي از منابع بندهاي )1( و )2( هر سال 

به ميزان سه واحد درصد
4- پنجاه درصد )50%( مانده نقدي حساب ذخيره ارزي در 

پايان سال 1389 و سال هاي بعد
5- منابع قابل تحصيل از بازارهاي پولي بين المللي با مجوز 

هيات امناء با رعايت قوانين مربوط
6- سود خالص صندوق طي سال مالي

7- درآمد حاصل از سود موجودي حساب صندوق در بانك 
مركزي، معادل ميانگين نرخ سود سپرده هاي بانك مركزي 
در بازارهاي خارجي با محاسبه و پرداخت هر سه ماه يك  بار

8- بيست درصد )20%( منابع موضوع جزء )د( بند )4( قانون 
بودجه سال 1389 كل كشور

نگاهي به آمارهايي كه در سال هاي گذشته منتشر شده و البته 
مجوزهاي سالانه اي كه به دولت ها در قالب قوانين بودجه داده 
شده نشان مي دهد كه در بسياري از سال ها، لااقل بخشي 
از اين منابع پيش بيني ش��ده به صندوق نرسيده يا سهمي 
تصاعدي درآمد نفتي در منابع صندوق توسعه رعايت نشده 
اس��ت- در رابطه با مصارف نيز تا حدي اين اتفاقات رخ داده 

است- در اين بخش آمده: 
1- اعطاي تس��هيلات به بخش هاي خصوص��ي، تعاوني و 
بنگاه هاي اقتصادي متعلق به موسسات عمومي غيردولتي 
براي توليد و توسعه سرمايه گذاري هاي داراي توجيه فني، 

مالي و اقتصادي
2- اعطاي تسهيلات صادرات خدمات فني و مهندسي به 
ش��ركت هاي خصوصي و تعاوني ايراني كه در مناقصه هاي 
خارجي برنده مي ش��وند؛ از طريق منابع خود يا تسهيلات 

اتحاديه اي )سنديكايي( 
3- تعيين چهارچوب اعطاي تسهيلات خريد به طرف هاي 
خريدار كالا و خدمات ايران��ي در بازارهاي هدف صادراتي 

كشور
4- سرمايه گذاري در بازارهاي پولي و مالي خارجي

5- اعطاي تسهيلات به س��رمايه گذاران خارجي با در نظر 
گرفتن شرايط رقابتي و بازدهي مناسب اقتصادي به منظور 
جلب و حمايت از س��رمايه گذاري در اي��ران با رعايت اصل 

هشتادم )80( قانون اساسي مي باشد.
6- تأمين هزينه هاي صندوق

در اين حوزه نيز دولت ها منابع صندوق را دريافت كرده اند 

اما در عمل هرگاه برنامه براي بازگشت منابع به وجود آمده، 
چالش هاي��ي در دل آن به وجود آمده اس��ت- در ماه هاي 
گذشته رييس صندوق توس��عه ملي بارها تاكيد كرده كه 
در بازگشت منابع صندوق مش��كلاتي وجود دارد و چه در 
عملكرد دولت فعلي و چه در دولت هاي گذشته چالش هايي 
وجود داشته كه هرگز به آنها پاسخ دقيقي داده نشده است- 
غضنفري روز گذشته نيز بار ديگر به اين موضوع اشاره و از يك 
طلب 100 ميليارد دلاري رونمايي كرد- مهدي غضنفري در 
مراسم امضاي تفاهم نامه صندوق توسعه ملي و ساتبا براي 
تامين مالي احداث نيروگاه هاي تجديدپذير اظهار كرد: ما 
بايد مطمئن شويم به لحاظ بازگشت منابع در جاي مطمئني 
هستيم- بنابراين قبل از آنكه طرحي را امضا و پولي را پرداخت 
كنيم بايد مطمئن شويم جريان رفتن به سمت پروژه ها و 
بازگشت منابع از پروژه ها به سمت صندوق از استحكام كافي 
برخوردار است.وي افزود: بازگشت سرمايه  صندوق توسعه 
ملي بايد به همان اندازه صراحت و اطمينان داشته باشد كه 
پرداخت پول، صراحت و اطمينان دارد- اگر غير از اين باشد 
بايد مراسم ارتحال حساب ذخيره ارزي را برگزار كنيم، دور هم 
جمع شويم و براي صندوق فاتحه بخوانيم- رييس صندوق 
توسعه ملي خاطرنشان كرد: ما مجموعا از دولت هاي قبلي 
و فعلي 100 ميليارد دلار شامل طلب از شركت ملي نفت و 
مجموعه هاي وابسته به دولت طلبكار هستيم- 36 ميليارد 
دلار هم از بخش خصوصي و نهادهاي خصوصي و عمومي 
غيردولتي طلب داريم- غضنفري با بيان اينكه خوشبختانه 
در دولت سيزدهم گفت وگوهاي ما در هيات امناي صندوق 
توسعه ملي موفق بوده اس��ت، گفت: از رييس جمهوري و 
تك تك اعضاي هيات امنا كه به ما اجازه دادند در قالب برنامه 
هفتم حكم ماده 3 را داش��ته باشيم تشكر مي كنم- در اين 
برنامه اشاره شده تمام مطالبات صندوق مي تواند از طريق 
واگذاري ميادين نفت و گاز محقق شود كه اين بزرگ ترين 
موفقيت ما محسوب مي ش��ود. وي يادآور شد: در مجموع 
دولت هاي قبلي و فعلي پولي را كه نقد و جيرينگي در اختيار 
داشتيم و برق مي زده پرداخت كرده ايم و در حال حاضر اين 
مس��ووليت روي دوش ما است كه با كار كارگري آن را پس 
بگيريم- البته 100 ميليارد دلار طلب ما از همه دولت ها بوده 
و صرفا مربوط به دولت سيزدهم نيست- غضنفري درباره 
سرمايه در اختيار صندوق توسعه ملي گفت: كل سرمايه ما 
150 ميليارد دلار است كه در حال حاضر 10 تا 15 ميليارد 
دلار در اختيار داريم- البته صندوقي كه 150 ميليارد دلار در 
دستش باشد و به گردش نرسد صندوق خوبي نيست- پول 
ما نزد بانك مركزي يك درصد سود مي گيرد اما نبايد با سود 
يك درصد راضي باشيم- براي ما بهتر است كه منابع خود را 
در جهت توسعه كشور سرمايه گذاري كنيم- رييس صندوق 
توسعه ملي تاكيد كرد: ما مي خواهيم صندوق 500 ميليارد 

دلاري داشته باشيم- بنابراين بايد سرمايه گذاري كنيم تا اين 
رقم افزايش پيدا كند- تكنيك هايي را مدنظر داريم كه پول 
بيشتري به بخش خصوصي بدهيم- اينكه در بازپرداخت 
سختگير هستيم معنايش اين نيست كه به پروژه ها جواب 
منفي مي دهيم- ولي به همان اندازه كه مس��ير رفت منابع 
آسان است بازگشت سرمايه هم بايد آسان باشد- صندوق 
بايد بدهكار باشد- يعني از خارج از كشور پول تامين كند و 

در راستاي توليد و توسعه كشور به بخش خصوصي بدهد.
وي با اش��اره به مكانيزم هاي بازگشت مطمئن سرمايه هاي 
صندوق توسعه ملي گفت: در حال حاضر پروژه هايي طراحي 
مي كنيم كه بالاي س��ر حساب باش��يم- حساب مشترك 
ايجاد مي كنيم تا به طور مثال پولي كه به نيروگاه تجديدپذير 
پرداخت مي كنيم، بانك س��هم ما را بدهد- اين روش قبلا 
وجود نداشت- غضنفري با بيان اينكه از يك بانك 4 ميليارد 
دلار طلب داريم بيان كرد: بانكي كه بارها اسمش را برده ام 4 
ميليارد دلار از ما گرفت و تسهيلات پرداخت كرد- مبلغ 2 
ميليارد دلار آن تاكنون معوق ش��ده است- از بانك مركزي 
خواستيم تا 2 ميليارد دلار ما را از بانك مورد نظر بگيرد و به 
ما بدهد- بانك مركزي مي گويد كل دارايي اين بانك 200 
ميليون دلار نمي ش��ود. رييس صندوق توسعه ملي تاكيد 
كرد: بايد كفايت سرمايه بانك ها اعتبارسنجي شود تا بيش از 
ميزاني كه مي توانند به صندوق توسعه ملي بازپرداخت داشته 
باشند وام نگيرند- اغلب بانك ها بيش از آنچه مي توانند از ما 
پول گرفتند- بسياري از بانك ها پوزيشن ارزي يا مبلغ ارزي 
ندارند يا به ما اينگونه گزارش مي دهند- بنابراين اميد ما به 
اين مساله كه بانك پشتيبان بازپرداخت سرمايه هاي ما باشد 
ضعيف تر شده است- در مدل آي هوپ به دنبال آن هستيم 
تا در بازپرداخت دخالت بيشتري داشته باشيم و هم اكنون 
وثايق را صندوق توسعه ملي از شركت ها مي گيرد- مثلا سهام 
شركت ها در بازار سرمايه را در وثيقه نگه مي داريم.وي اعلام 
كرد: ديروز براي كمك به بازار سرمايه، هيات عامل صندوق 
توسعه ملي تصميم گرفت 1000 ميليارد تومان پول جديد 
وارد بازار سرمايه كند- اين مبلغ در قالب تعهداتمان به صندوق 
تثبيت بازار سرمايه انجام مي شود كه امروز به حساب صندوق 
تثبيت بازار سرمايه واريز خواهد شد- غضنفري در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه آيا پرداخت 2 ميليارد دلار به طرح نهضت 
ملي مسكن مشروط به تغيير اساسنامه صندوق خواهد بود؟ 
گفت: خير اساسنامه صندوق توسعه ملي تغيير نمي كند- 
مدتي پيش جلسه اي با حضور معاون اول رييس جمهوري 
داشتيم كه مسوولان نهادهاي مالي از جمله بانك مركزي، 
سازمان برنامه و ساير دستگاه هاي مرتبط حضور داشتند- در 
آن جلسه آقاي مخبر گفت همه تلاش كنيم ساخت 4 ميليون 
مسكن اجرايي شود و از تك تك دستگاه ها خواست در جهت 
تامين منابع اين طرح كمك كنند- به طور طبيعي بانك ها 

منابع محدودي دارند و دستگاه هاي ديگر هم توانشان محدود 
است. رييس صندوق توسعه ملي ادامه داد: در آن جلسه ما 
پيشنهاد داديم كه حاضريم 2 ميليارد دلار منابع ارزي بياوريم 
و براي اجراي طرح نهضت ملي مسكن در اختيار وزارت راه و 
شهرس��ازي قرار دهيم- اما مطابق سياست جديد صندوق 
توسعه ملي براي اينكه جريان بازگشت سرمايه محكم باشد 
خواستيم تا از محل فروش اوراق تقسيط وزارت راه، منابع ما 
برگردد- در آن نشست همه از اين پيشنهاد استقبال كردند و 
معاون اول دستور داد اين كار عملياتي شود.وي بيان كرد: نظام 
حكمراني صندوق به گونه اي است كه يا هيات عامل بايد اجازه 
انجام كاري را داشته باشد يا هيات امنا تصويب كند و آن اجازه 
را بدهد؛ زيرا هيات امنا شامل رييس جمهوري، مقام دولتي و 
نمايندگان مجلس، مقام بالاسري هيات عامل صندوق توسعه 
ملي اس��ت- ما در راستاي پرداخت 2 ميليارد دلار به بخش 
مس��كن متني را به آقاي بذرپاش داديم و گفتيم امضاي آن 
را از اعضاي هيات دولت بگيريد و به ما ابلاغ شود تا پيشنهاد 
خودمان را اجرايي كنيم- اصلا تغيير اساسنامه را نخواستيم 
و اين موضوع مورد نياز نيست- اساسنامه بسيار پيچيده است 
و م��ا آن پذيرفته ايم كه نمي توانيم آن را تغيير دهيم- لذا در 
چارچوب اساسنامه كارها را پيش مي بريم- غضنفري با بيان 
اينكه پيشنهاد پرداخت 2 ميليارد دلار به طرح نهضت ملي 
مسكن توسط برخي امضا ش��ده و برخي امضا نشده است، 
گفت: اين طرح را براي ما فرستادند و گفتند كه آيا صندوق 
آن را قبول دارد يا ندارد- گفتيم قبول داريم و پاراف كرديم- 
هنوز جواب به ما ابلاغ نشده است- به محض اينكه ابلاغ شود 
سمعا و طاعتا آن را اجرا مي كنيم- افتخار هم مي كنيم كه در 
خدمت طرح نهضت ملي مسكن باشد؛ زيرا اقشار پايين از اين 
خانه ها استفاده مي كنند- ضمنا صندوق منتي بر سر كسي 
ندارد- ما پول مي دهيم و اوراق نفتي مي گيريم- ما هرجا پول 
بگذاريم سود مي گيريم- حتي همين اوراق كه از وزارت راه 
و شهرسازي دريافت مي كنيم كمي بيش از 2 ميليارد دلار 

است؛ چرا كه تا اوراق فروخته شود ريسك دارد.
رييس صندوق توسعه ملي تاكيد كرد: ما كاملا براي همكاري 
در بخش مسكن آماده هستيم و خدمت رييس سازمان برنامه 
و بودجه نامه نوشتيم و مصوبه را فرستاديم- براي وزير راه و 
شهرسازي هم ارسال و تاكيد كرديم ما در نظام حكمراني، 
يك مقام بالادس��تي داري��م و او بايد به ما بگوي��د كه اوراق 
نفتي يكي ديگر را خري��داري كنيم- به نظرم هيات امناي 
صندوق توسعه ملي كه در صدر آن رييس جمهوري است و 
نمايندگان مجلس حضور دارند به نظرم مخالفتي با پرداخت 
2 ميليارد دلار به بخش مس��كن نخواهند داش��ت- تغيير 
اساسنامه هم مدنظر ما نيست. ما وظيفه  قانوني مان است 
در خدمت كشور باشيم. وي همچنين در بخش ديگري از 
صحبت هاي خود خاطرنشان كرد: حدود 10 سال پيش به 
ما گفتند به خودروسازان براي توليد كاميون هايي با مصرف 
پايين تسهيلات بدهيد تا در مصرف انرژي و كاهش گازهاي 
گلخانه اي س��رمايه گذاري صورت گيرد- قرار شد از محل 
ذخيره انرژي به ميزان پيمايش كاميون داران، طلب خود را 
وصول كنيم- اما اگر شما چنين پولي ديديد، ما هم ديديم- 
هيچ پولي از اين محل به صندوق توس��عه ملي برنگشت- 
غضنفري با بيان اينكه درآمدهاي نفتي را سرمايه مي دانيم 
كه متعلق به نسل آينده است، افزود: نبايد در بودجه دولت ها 
صرف شود- در حال حاضر اين منابع در بودجه دولت ها صرف 
مي شود- بهترين راه اين است كه اين سرمايه ها به صندوق 
توسعه ملي بيايد، به سرمايه گذاري برسد و تلاش شود اين 

منابع به درآمد و پيشرفت كشور اختصاص پيدا كند.
به اين ترتي��ب محدوديت هاي مالي س��ال هاي اخير 
در كنار مش��كلات كلان، در حوزه صندوق توسعه نيز 
مش��كلاتي به وجود آورده كه بايد ديد كه سرانجام چه 

راهي براي آن پيدا مي شود. 
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گفت وگوي تلفني رييسي
و پوتين درباره تحولات غزه

رييس جمهور رويكرد كش��ورهاي غرب��ي و خصوصاً 
امريكا در حمايت كوركورانه از رژيم صهيونيس��تي را 
مشوق صهيونيست ها براي تشديد و ادامه نسل كشي 
در غزه دانست و تصريح كرد: فاجعه بزرگي كه اكنون در 
منطقه در حال رقم خوردن است، نتيجه سياست هاي 
محكوم به شكس��ت امريكا و ديگر حاميان غربي رژيم 
صهيونيستي است. سيد ابراهيم رييسي بعد از ظهر روز 
دوشنبه در گفت وگوي تلفني با آقاي »ولاديمير پوتين« 
رييس جمهور روسيه، ضمن ابراز خرسندي از روند رو 
به گسترش تعاملات دو كشور در عرصه هاي اقتصادي 
و تجاري، بر ضرورت تسريع در پيشبرد همكاري هاي 
فيمابين، به ويژه در زمينه هاي انرژي و حمل و نقل تاكيد 
كرد. رييس جمهور در ادامه، مواضع روسيه در محكوم 
كردن جنايات جنگي و نسل كشي رژيم صهيونيستي 
در غزه را مثبت ارزيابي كرد و گفت: با توجه به آنچه كه در 
غزه در حال وقوع است احتمال گسترش دامنه جنگ و 
درگيري به جبهه هاي ديگر وجود دارد كه اگر اين اتفاق 
بيفتد كنترل اوضاع سخت تر خواهد شد. لذا انتظار داريم 
همه كشورها و مجامع بين المللي و از جمله روسيه به 
عنوان يكي از اعضاي دايم شوراي امنيت سازمان ملل، 
نقش آفريني موثرتري در زمينه توقف جنايات جنگي 
رژيم صهيونيس��تي ايفا نمايند. رييس��ي افزود: رژيم 
صهيونيس��تي با هدف جبران شكست خفت بار خود، 
به دنبال جنايت و نسل كشي غيرنظاميان بي دفاع در 
غزه است؛ بمباران گسترده و كور و استفاده از سلاح ها و 
تجهيزات سنگين و غيرمتعارف عليه مناطق مسكوني 
از يك سو و اجبار جمعيتي بزرگ به ترك خانه و كاشانه و 
وطن خود از سوي ديگر قطعا مصداق بارز جنايت عليه 
انسانيت است. رييس جمهور با اش��اره به اينكه سران 
رژيم صهيونيستي مي كوشند ريش��ه اتفاقات اخير را 
به دلايل بيروني پيوند بزنند، اظهار داش��ت: ريشه اين 
رخدادها را بايد در 75 سال ظلم، جنايت، آپارتايد، كشتار 
و هتك حرمت س��اكنان و مقدس��ات مردم فلسطين 
جست وجو كرد. رييسي همچنين رويكرد كشورهاي 
غربي و خصوصا امريكا در حماي��ت كوركورانه از رژيم 
صهيونيستي را مشوق صهيونيست ها براي تشديد و 
ادامه نسل كش��ي در غزه دانست و تصريح كرد: فاجعه 
بزرگي كه اكنون در منطقه در حال رقم خوردن است، 
نتيجه سياست هاي محكوم به شكست امريكا و ديگر 
حاميان غربي رژيم صهيونيستي است. رييس جمهور 
با تاكيد بر اينكه امروز توقف هر چه س��ريع تر حملات 
رژيم صهيونيستي و رفع محاصره غزه بايد اولويت همه 
تلاش هاي مرتبط با مساله فلسطين باشد، خاطرنشان 
كرد: دوستي و همسايگي ايران در كنار مواضع مشترك 
دو طرف درباره مساله فلسطين مي تواند بستر مناسبي 
براي رايزني و تلاش در راستاي برقراري و تقويت صلح 
و ثبات در منطقه باشد. رييسي همچنين در پاسخ به 
پيشنهاد رييس جمهور روس��يه درباره نقش آفريني 
ايران براي توقف درگيري ها و حضور گروه هاي مقاومت 
در فرآيند سياسي گفت: بارها اعلام كرده ايم كه حمايت 
از فلسطين اولويت سياست خارجي جمهوري اسلامي 
ايران است، اما گروه هاي مقاومت خودشان در تشخيص 
و اتخاذ تصميم مستقل هستند. طبيعتاً هر اقدامي از 
سوي گروه هاي مقاومت در برابر تجاوزات صهيونيست ها 
بايد مورد تأييد همگان باشد، چون دفاع مشروع از خود 
است. »ولاديمير پوتين« رييس جمهور روسيه نيز در 
اين گفت وگوي تلفني با تاكيد بر اينكه تحليل روسيه 
از دلايل وقوع بحران فعلي در غزه با ايران يكسان است، 
اظهار داشت: حملات گسترده رژيم صهيونيستي به 
منطقه اي متراكم كه بيش از 2 ميليون انسان بي دفاع 
در آن زندگي مي كنن��د، هيچ توجيهي ندارد و بايد 
هر چه سريع تر متوقف شود. رييس جمهور روسيه 
با بيان اينكه انج��ام عمليات زميني در غزه از لحاظ 
نظامي و انساني هزينه ها و تاثيرات بسيار سنگيني 
دارد، تصريح كرد: امريكايي ها تلاش كردند به تنهايي 
راهبرد مدنظر خودشان را براي حل مساله فلسطين 
به پيش ببرند، اما اين راه حل به شكست انجاميده و 
روسيه نيز نگران گسترده شدن دامنه درگيري هاي 

فعلي در غزه به مناطق ديگر است.

واكنش رييس قوه قضاييه
به قتل داريوش مهرجويي

محسني اژه اي به موضوع قتل يك كارگردان سينما و 
همسرش اشاره كرد و اظهار داشت: از همان ابتداي امر، 
مسوولان قضايي مربوطه به موضوع ورود كرده و من 
نيز ش��خصاً پيگيري و تاكيد كردم كه با بهره گيري از 
كليه امكانات، هر چه سريع تر قاتل يا قاتلين شناسايي 
شوند و پرونده آنها با سرعت و دقت رسيدگي و منتهي 
به صدور حكم شود تا خداي ناكرده امنيت رواني مردم 
مورد خدشه قرار نگيرد؛ اين قبيل موضوعات چنانچه 
با سرعت و دقت در رسيدگي همراه باشد موجب تزريق 
احساس امنيت هر چه بيش��تر به مردم و شهروندان 
مي گردد و در نقط��ه مقابل چنانچه در بررس��ي ها و 
رسيدگي ها به اين مقولات و موضوعات متناظر، تعلل 
صورت گيرد، افراد منافق و سودجو شروع به تحريك 
و انتشار مطالب كذب و القاي ترس و ناامني مي كنند. 
رييس قوه قضاييه در ادامه نشست امروز از دادستاني 
كل و دادستان هاي سراسر كشور و همچنين سازمان 
بازرسي به س��بب بازديدها و سركشي هاي ميداني و 
انجام اقدامات پيشگيرانه از وقوع فساد، تقدير به عمل 
آورد و بر ضرورت استمرار و تقويت اين رويكرد تاكيد 
كرد. محسني اژه اي در همين راستا گفت: امروز عزم 
هر س��ه قوه براي جلوگيري از وقوع فساد جزم است؛ 
در دس��تگاه قضايي نيز تمركز اصلي بر جلوگيري از 
وقوع فساد و انسداد بسترهاي فسادزا معطوف است؛ 
همچنين اقدامات سودمندي نيز در جهت حمايت از 
توليد و جلوگيري از تعطيلي واحدهاي توليدي انجام 
گرفته است؛ اين اقدامات و دستاوردها كه بعضاً مانع بروز 
خسارات شده است ثمره و نتيجه عملِ به موقع است؛ 
همه امور باي��د در وقت خود انجام گيرند؛ اين نكته اي 
است كه ما مسوولان همواره بايد مطمح نظر قرار دهيم.

صعود ذخاير ارزي ايران
صندوق بين الملل��ي پول در جديدترين گزارش 
خود ذخاير ارزي ايران در س��ال 2023 را 21.1 
ميلي��ارد دلار برآورد كرد ك��ه 1.6 ميليارد دلار 
بيشتر از سال گذشته است و پيش بيني مي كند 
كه اين ميزان در س��ال 2024 به 24.3 ميليارد 
دلار برس��د. به گزارش صندوق بين المللي پول، 
آخرين آمار ارايه شده از كل ذخاير ارزي ايران در 
سال 2021 و رقم 122 ميليارد دلار بوده است. 
اين س��ازمان بين المللي، در سال 2020 ميزان 
ذخاي��ر ارزي ايران را 13.8 ميلي��ارد دلار اعلام 
كرده بود و بر اساس اظهارات صندوق بين المللي 
پول روند نزولي اين مورد از سال 2021 معكوس 
و صعودي ش��ده اس��ت. رقم منتشرشده نشان 
مي دهد كه ايران در منطقه رتبه 12 ذخاير ارزي 
در دسترس خود را دارد. آمارصندوق بين المللي 
پول نشان مي دهد كه عربس��تان با ذخاير 431 
ميلي��ارد دلاري در رتبه نخس��ت ق��رار گرفته و 
ذخاير ارزي آن در س��ال 2023 نس��بت به سال 
قبل 29 ميليارد دلار كاهش ثبت كرده اس��ت. 
همچنين امارات با 169 ميليارد دلار و عراق با 93 
ميليارد دلار در رتبه هاي دوم و سوم قرار گرفتند.

۵۰ شاخص اقتصادي كلان كشور 
بهبود پيدا كرده است

مع��اون اجراي��ي رييس جمهور گفت: 50 ش��اخص 
اقتصادي كلان كش��ور بهب��ود پيدا كرده اس��ت، اين 
شاخص ها، شاخص كلان اقتصادي است، در آينده اي نه 
چندان دور مردم اين تغييرات را بيش از پيش در زندگي 
روزمره و معيشت خود احساس خواهند كرد. محسن 
منصوري در ديدار با امام جمعه قزوين، با اشاره به پيروزي 
جبهه مقاومت، اظهار كرد: آينده جبهه مقاومت روشن 
است و اميدواريم هرچه زودتر شاهد پيروزي نهايي جبهه 
مقاومت و جشن محو اسراييل از نقشه دنيا باشيم. وي 
در ادامه با اشاره به شرايط فعلي كشور، بيان كرد: حال 
و هواي عمومي جامعه طي چند ماه اخير خوب است و 
آرامش نسبي برقرار است كه اصلي ترين دليل آن بهبود 
ش��اخص كلان اقتصادي اس��ت، گزارش هاي رسمي 
نشان مي دهد كه 50 شاخص اقتصادي كشور نسبت به 
قبل بهبود پيدا كرده است. اين مسوول گفت: مجموعه 
دولت در همه سطوح به صورت جهادي و شبانه روزي 
تلاش مي كنند كه مسائل را احصا و در جهت حل آنها 
قدم بردارند، فرهنگ حاكم بر دولت يك روحيه جهاد 
شبانه روزي اس��ت كه اين روحيه باعث گشايش امور 
مي ش��ود، دولت آنچه در ت��وان دارد در طبق اخلاص 
قرارداده است. وي خاطرنشان كرد: در حوزه ديپلماسي 
اتفاقات خوبي افتاده است، ارتباطات خوبي با كشورهاي 
منطقه و كشورهاي همجوار شكل گرفته است و مسائل 
آن پيگيري مي ش��ود كه مي توان به گاز تركمنستان، 
ارتباط با افغانستان و مساله آب هيرمند، مراودات مالي 
با كشورهاي حاشيه خليج فارس به ويژه قطر اشاره كرد.

مع��اون اجرايي رييس جمه��ور يادآور ش��د: در حوزه 
سياس��ت خارجه براي هر كش��ور ديپلماسي خاصي 
طراحي و كار ويژه تعريف مي شود، اين امر اثرات سياسي 
خوبي دارد و باعث گشايش در اقتصاد عمومي مي شود، 
نگاه دولت گسترش منافع جمهوري اسلامي در همه 
مناطق است. وي با اشاره به اقدامات مختلف دولت، اظهار 
كرد: در حوزه عمراني اگرچه در سخت ترين شرايط از 
نظر محدوديت و تحريم بوديم اما اتفاقات خوبي افتاده 
اس��ت، كارهاي مهم نيمه تمامي ك��ه طي چند دهه 
بلاتكليف باقي مانده ب��ود در اين دولت به بهره برداري 
رسيد، برخي از پروژه ها در گذشته با نگاه سياسي تعريف 
و كلنگ زني ش��ده بود كه كسي به فكر تمام كردن آن 
نبود اما دولت عزم خود را جزم كرده و هر هفته افتتاحيه 
بزرگي در سطح كشور داريم، پروژه هايي كه مي گفتند 
تمام ش��دن آن نياز به 30 سال زمان دارد حالا در حال 
بهره برداري است. منصوري خاطرنشان كرد: حركت 
در هم��ه حوزه ها به ويژه حوزه آب اتفاق افتاده اس��ت، 
مثل اجراي 5 طرح انتقال آب از دريا براي جبران كمبود 
آب در فلات مركزي كه طي آن اس��تان هاي سيستان 
بلوچستان، يزد، ش��يراز، اصفهان و خراسان از آن بهره 
مي برند، دولت پاي كار است كه در كمترين زمان اين 
اتفاقات اجرايي شود. معاون اجرايي رييس جمهور يادآور 
شد: در حوزه مسكن كه دغدغه دولت است، يك ميليون 
و 800 هزار مسكن در دست اجرا داريم كه در فازهاي 
مختلف از 5 تا 100 درصد پيشرفت دارند و بسياري از 
خانه ها يا تكميل شده يا در ماه هاي آتي تكميل خواهند 
شد. منصوري افزود: سياست بعدي واگذاري زمين است 
كه در استان هاي پهناور در اين زمينه مشكلي نداريم، 
واگذاري زمين به م��ردم يكي از اقدامات خوب صورت 
گرفته است، همراه واگذاري زمين، تسهيلات نيز ارايه 
مي شود تا مردم بتوانند خانه بسازند، در واقع واگذاري 
زمين به نوعي سرمايه اوليه است كه خانواده را توانمند 

مي كند تا بتوانند زودتر صاحب خانه بشوند.
وي يادآور شد: در حوزه اشتغال نيز تعهد دولت محقق 
و يك ميليون ش��غل ايجاد و عملياتي ش��ده اس��ت؛ 
هم اكنون ميزان بيكاري به زير 9 درصد رسيده است؛ 
در بعضي استان ها مساله اشتغال و كاريابي حل شده 
و در استان هاي صنعتي هر كسي بخواهد سركار برود 
مشكلي وجود ندارد. اين مسوول اظهار كرد: در شاخص 
توسعه در زمينه كشاورزي نيز اقدامات خوبي صورت 
گرفته، در توليد محصولاتي مانند گندم به خودكفايي 
رس��يديم و حدود 10 ميليون تن گندم از كشاورزان 
خري��داري كردي��م. در برخي حوزه ه��ا مانند خودرو 
توفيقات خوبي داشتيم كه كمتر نشان داده شده است 
كه مي توان به ركورد بي نظي��ر توليد خودرو و كاهش 
قيمت آن اش��اره كرد كه اين روند ادامه خواهد داشت. 
وي يادآور شد: مهم ترين شاخص رشد اقتصادي است، 
در سال هاي اخير، اقتصاد كشور رشدهاي خوبي را تجربه 
كرده اس��ت در حالي كه رش��د اقتصادي در سال هاي 
گذشته كم بوده است هم اكنون اين ميزان به 2/6 رسيده 
است، ضمن اينكه در حوزه راهبردي مثل حوزه نفت 

رشد اقتصادي به نزديك 20 رسيده است.
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هشداررييسمجلسبهرژيمصهيونيستي:

سرنوشت مبهم پول هاي جيرينگي!

اگر جنايات متوقف نشود وضعيت از كنترل خارج خواهد شد
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه محاصره 
غزه و قط��ع ارس��ال آب، ب��رق، دارو و غذا مص��داق بارز 
نسل كشي و استفاده از تسليحات نظامي غيرمتعارف ناقض 
كنوانسيون هاي بين المللي است گفت: هشدار مي دهم اگر 
جنايت متوقف نشود وضعيت به سرعت از كنترل خارج 
خواهد شد و صبر و شكيبايي وجود نخواهد داشت. محمد 
باقر قاليباف رييس مجلس ش��وراي اسلامي در نشست 
فوق العاده روساي مجالس اتحاديه پارلماني كشورهاي عضو 
سازمان همكاري اسلامي كه بعد از ظهر روز )دوشنبه، 24 
مهرماه( به صورت وبيناري برگزار شد، گفت: باعث افتخار 
است كه بار ديگر از راه دور خود را در جمع همكاران مي بينم 
و اميدوارم در كنار هم بتوانيم گام موثري در جهت حمايت 
از ملت مظلوم فلسطين در مقابل جنايات رژيم اشغالگر 
صهيونيستي برداريم. رييس مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: لازم است از اقدامات شايسته مجلس ملي الجزاير به 
ويژه برادر گرامي ام جناب آقاي ابراهيم بوغالي و همچنين 
از جناب آقاي قريش��ي ني��اس و همكاران ايش��ان براي 
هماهنگي هاي لازم جهت برگزاري اين نشست، قدرداني 
 كنم. وي در ادامه خطاب به روس��اي مجالس كشورهاي 
اسلامي با بيان اينكه تاريخچه رژيم موقت صهيونيستي 
طي 7 دهه گذشته نشان دهنده تعرضات گسترده، نه تنها 
نسبت به حقوق فلسطينيان، بلكه نسبت به كشورهاي 
اس��لامي بوده است، عنوان كرد: جنگ هاي گوناگون اين 
رژيم، عليه مردم لبنان، سوريه، مصر و اردن، اشغال بخشي از 
سرزمين هاي كشورهاي همسايه، محاصره مردم فلسطين 
در غزه، شهرك سازي غيرقانوني در كرانه باختري، هتك 
حرمت مسجد الاقصي، هتك حرمت مقدسات مسيحيان، 
سياست تبعيض نژادي، به شهادت رساندن خبرنگاران تنها 
بخشي از جنايات اين رژيم است. قاليباف در ادامه با اشاره به 
اينكه در عمليات اخير گروه هاي مقاومت فلسطيني، رژيمي 
كه ارتش خود را شكست ناپذير مي خواند، نتوانست در مقابل 

موشك ها و عمليات مس��لحانه مقاومت اقدام كاربردي 
مناسبي انجام دهد، يادآور ش��د: در كنار اين شكست در 
حوزه نظامي، در ح��وزه اطلاعاتي نيز ضربات عميقي بر 
ساختار امنيتي اين رژيم وارد شد كه بعيد است بتواند آن 
را ترميم كند. رييس نهاد قانونگذاري كشورمان در ادامه با 
تأكيد بر اينكه اين عمليات پاسخي طبيعي به ظلم و جنايات 
75 ساله رژيم جعلي صهيونيستي در حق ملت فلسطين 
بوده اس��ت و اين رژيم نمي تواند ب��ا مظلوم نمايي، چهره 
ضد بشري خود را در حمله به باريكه غزه توجيه كند، بيان 
كرد: محاصره غزه و قطع ارسال آب، برق، دارو و غذا به اين 
منطقه مصداق بارز نسل كشي است. علاوه براين، استفاده 
از تسليحات نظامي غيرمتعارف همچون بمب هاي فسفري 
ممنوعه در اين حملات، ناقض كنواسيون هاي بين المللي 
منع تسليحات شيميايي است. وي با يادآوري اين مطلب كه 
در روزهاي گذشته و به شيوه هاي مختلف درباره مخاطرات 
تداوم وضع فعلي به طرف هاي بين المللي هشدار داده ايم كه 
تداوم نسل كشي و جنايت در غزه مي تواند اوضاع را به طور 
كامل از كنترل خارج كند، گفت: ارزيابي ما اين اس��ت كه 
دولتي در سرزمين هاي اشغالي بر سر كار است كه از حيث 
سياسي و اجتماعي كاملا به بن بست رسيده و حاضر است 
براي تداوم نفس هاي سياسي به شماره افتاده خود همه 
منطقه را به آتش بكشد. قاليباف با اشاره به اينكه اكنون و در 
يك هفته گذشته همه جهانيان مشاهده كردند اين رژيم 
اساساً با چيزي به نام انسانيت آشنا نيست و ابايي هم ندارد 
كه فلسطينيان را حيوان بخواند و آشكارا از مجازات دسته 
جمعي غير نظاميان و كودكان سخن بگويد، ابراز داشت: 
جريان هاي حامي فلسطين در يك هفته اخير با سختي 
و دشواري تمام صبر پيش��ه كرده اند تا شايد اين ماشين 
جنايت و كشتار متوقف ش��ود و جهان، مانعي جلوي راه 
صهيونيست ها بگذارد اما نتيجه نااميد كننده است. رييس 
مجلس شوراي اسلامي بر همين اساس تصريح كرد: امروز 

نه تنها اتفاق نيفتاده بلكه مي شنويم كه رييس جمهور امريكا 
به صراحت مي گويد مهم نيست در غزه چه كسي هزينه 
مي دهد! و ناوهاي هواپيمابر خ��ود را براي تضمين تداوم 
جنايات اسراييل به منطقه مي فرستد. وي در ادامه تأكيد 
كرد: هشدار مي دهم اگر جنايت متوقف نشود وضعيت به 
سرعت از كنترل خارج خواهد شد و صبر و شكيبايي وجود 
نخواهد داش��ت. ورود رژيم صهيونيستي به غزه مي تواند 
به باز ش��دن دروازه هاي جهنم بينجامد و همه منطقه و 
بلكه جهان را درگير كند. قاليباف اضافه كرد: در حالي كه 
تنش ها در شرق آسيا به دليل نظامي گري امريكا در حال 
رشد است و جنگ اوكراين، آينده سياست جهاني را تغيير 
داده، وقوع يك جنگ در منطقه مي تواند در چند ساعت 
تاريخ را تغيير بدهد. من هشدار مي دهم اين امر در صورت 
تداوم جنايت از س��وي اسراييل نه يك سناريوي نظامي، 
بلكه يك احتمال كاملا واقعي است و زمان بسيار اندكي 
براي پيشگيري از آن وجود دارد. رييس قوه مقننه در ادامه 
با بيان اينكه اينجانب به نوبه خود پيشنهاداتي، براي تغيير 
اين وضعيت به همكاران خود در ميان كشورهاي اسلامي 
دارم، عنوان كرد: اول آنكه، اكنون در بسياري از كشورهاي 
دنيا موج كم سابقه اي در حمايت از ملت فلسطين ايجاد 
شده است. جمهوري اسلامي ايران نيز از همه ملت هاي 
دنيا تقاضا دارد تا با اتخاذ مواضع محكم، از جامعه بين المللي 
بخواهند تا با توجه به اقدامات غيرقانوني اشاره شده نسبت 
به توقف تجاوزات اين رژيم، واكنش قاطع نش��ان دهد و 
با كنار گذاشتن اس��تانداردهاي دوگانه، فعالانه در جهت 
محكوميت واقعي رژيم صهيونيستي اقدام كنند. وي در 
ادامه با اش��اره به دومين پيشنهاد خود، عنوان كرد: طبق 
يك يادداشت تفاهم بين امريكا و رژيم صهيونيستي، هر 
سال، اس��راييل حداقل 3.3 ميليارد دلار از بودجه نظامي 
ايالات متحده را دريافت مي كند. رژيم صهيونيس��تي از 
اين بودجه براي خريد تسليحات نظامي براي نقض حقوق 

فلسطينيان استفاده مي كند. امريكا با ادامه دادن كمك هاي 
نظامي به رژيم صهيونيستي عميقاً در نقض مداوم حقوق 
بشر شريك است. پارلمان هاي كشورهاي اسلامي از امريكا 
بخواهند تا سياست خود را در مورد غزه تغيير داده و خواستار 
پايان محاصره شود. قاليباف همچنين با اشاره به سومين 
پيشنهاد خود در زمينه حل جنگ رخ داده عليه فلسطين، 
گفت: كشورهاي اسلامي با هماهنگي يكديگر، كمپاني هاي 
كمك كننده به رژيم صهيونيستي را به خاطر نقش آنها در 
نقض حقوق فلسطينيان در غزه پاسخگو نگاه داشته و از 
اين شركت ها بخواهند تا به همدستي خود در آپارتايد و 
جنايات جنگي پايان دهند. قاليباف در ادامه به چهارمين 
پيشنهاد خود اشاره كرد و افزود: با توجه به نيازهاي فوري 
فلسطيني ها به دارو و مواد غذايي، پارلمان هاي كشورهاي 
اسلامي، بايد خواستار بازگشايي هر چه سريع تر مسيرهاي 
دسترسي به غزه براي ارسال كمك هاي بشردوستانه باشند. 
رييس مجلس ش��وراي اسلامي در پايان سخنان خود به 
پنجمين پيشنهاد اش��اره و خاطرنشان كرد: اينجانب به 
نمايندگي از مجلس شوراي اس��لامي و ملت ايران اعلام 
مي دارم كه بدون شك هم بس��تگي كشورهاي اسلامي 
حول پيگيري  حقوق قانوني ملت فلسطين در حوزه هاي 
بين المللي از منظ��ر پارلماني از جمله در نشس��ت آتي 
IPU147 در كشور آنگولا، مي تواند مرهمي بر آلام ملت 
مقتدر فلسطين در شرايط كنوني باشد. ابراهيم بوغالي دبير 
اتحاديه پارلماني كشورهاي عضو سازمان همكاري اسلامي 
در ابتداي اين جلسه از پيگيري ها و تماس تلفني محمدباقر 
قاليباف رييس مجلس شوراي اس��لامي براي برگزاري 
هرچه سريع تر اين نشس��ت فوق العاده تشكر و قدرداني 
كرد. بر اس��اس اين گزارش، ابوالفضل عمويي سخنگوي 
كميسيون امنيت ملي و نماينده مردم تهران در مجلس 
نيز در اين نشست بين المللي كه به صورت وبينار برگزار 

مي شد، حضور داشت.



گلناز پرتوي مهر|
ناترازي گاز در فصول س��رد س��ال چالشي مهم در 
ايران است كه در درجه اول به دليل افزايش مصرف 
در بخش ه��اي خانگي و غير صنعت��ي براي مقاصد 
گرمايش��ي اس��ت. مصرف در بخش غيرصنعتي در 
فصول س��رد س��ال بيش از دو و نيم برابر بيش��تر از 
فصول گرم سال است. اين موضوع مستلزم تمركز بر 
بهبود وسايل گرمايشي و كاهش اتلاف براي افزايش 

راندمان مصرف است.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، گرمايش در بخش هاي 
خانگي و غير صنعتي عمدت��اً از طريق بخاري انجام 
مي شود و بخاري هاي قديمي معمولا تلفات حرارتي 
بالايي دارند. فناوري هاي گرمايش��ي جديدي پديد 
آمده اند كه مي توانند ات��لاف گرما از لوله هاي بخاري 
را به حداقل برس��انند. اتخاذ تدابير جدي در نوسازي 
و جايگزين��ي بخاري هاي قديمي ب��ا بخاري هاي با 
راندمان بالا و نسل جديد بسيار مهم است. با به حداقل 
رساندن تلفات انرژي در بخش گرمايش خانگي، گاز 
بيشتري را مي توان به صنايع و بخش توليدي اقتصاد 

اختصاص داد.
براي رفع اتلاف گرمايشي گاز در بخش هاي خانگي 
و غير صنعت��ي بايد در طول يك برنامه پنج س��اله 
طرح جامع جايگزيني بخاري ها به عنوان بخشي از 
برنامه پنج ساله تدوين شود. برآورد اوليه در صورت 
تامين مالي و اجراي كامل طرح تعويض و نوسازي 
بخاري ها تا پايان برنامه هفتم توس��عه مي تواند از 
اتلاف انرژي س��الانه تا 10 ميلي��ارد مترمكعب در 
دوره پيك مص��رف معادل 100 ميليون مترمكعب 

در روز جلوگيري كند.
با اين حال، تامين مالي همچنان يك چالش مهم است. 
سرمايه گذاري صنايع در اين بخش از نظر اقتصادي 
مقرون به صرفه است، زيرا باعث كاهش مصرف گاز از 
شبكه در روزهاي اوج مصرف مي شود. اين رويكرد نه 
تنها به كاهش اتلاف و بهينه سازي مصرف گاز كمك 
مي كن��د، بلكه به صنايع اجازه مي دهد تا مس��تقيماً 
از عرضه بهينه گاز بهره مند ش��وند. ع��لاوه بر اين، به 

جلوگيري از كمبود گاز براي صنايع پيش��ران كمك 
مي كند و عملكرد بي وقفه آنها را تضمين مي كند. تامين 
بودجه براي نوسازي و تعويض بخاري ها يك چالش 
مهم اس��ت. در صورت تضمين دول��ت به هدايت گاز 
بهينه سازي شده در اثر تعويض و نوسازي بخاري هاي 
قديمي با بخاري ه��اي با بازدهي بالا، ب��ه صنايع در 
روزهاي اوج مصرف، سرمايه گذاري از نظر اقتصادي 

براي صنايع مقرون به صرفه مي شود.
پرداختن به موضوع ناترازي گاز در فصول سرد ايران 
مس��تلزم تلاش��ي هماهنگ براي بهب��ود بهره وري 
گرمايش در بخش هاي خانگي و غير صنعتي اس��ت. 

با تمركز بر نوسازي و جايگزيني بخاري هاي قديمي 
با مدل هاي با راندمان بالا، مي ت��وان به صرفه جويي 
قابل توجهي در انرژي، كاهش مصرف گاز و به حداقل 

رساندن اتلاف دست يافت. 
اين به نوبه خود امكان هدايت مجدد گاز به بخش هاي 
توليدي اقتصاد را فراهم مي كند و عمليات بي وقفه و 
رشد اقتصادي را تضمين مي كند. عليرغم چالش هاي 
تامين مالي، صرفه اقتصادي پروژه بهره وري گرمايشي 
در س��رمايه گذاري مس��تقيم صنايع نهفته است. با 
بهينه سازي مصرف گاز و بهره مندي از صرفه جويي 
در هزينه، صنايع مي توانن��د نقش مهمي در تامين 

مال��ي و اجراي اين ط��رح ايفا كنند.  ع��لاوه بر اين، 
مشاركت هاي دولتي و خصوصي، مشوق هاي دولتي و 
حمايت بين المللي مي توانند امكان سنجي و موفقيت 

پروژه را افزايش دهند.
بهب��ود راندمان گرمايش نه تنها به مس��اله ناترازي 
گاز مي پ��ردازد، بلك��ه ب��ه امنيت ان��رژي، پايداري 
زيس��ت محيطي و رفاه اقتصادي نيز كمك مي كند. 
ب��ا اولويت بندي نوس��ازي و تعويض دس��تگاه هاي 
گرمايش��ي، اي��ران مي توان��د گام ه��اي مهمي در 
بهينه س��ازي مص��رف گاز، كاهش ات��لاف و ايجاد 

چشم انداز انرژي پايدارتر و كارآمدتر بردارد.

تحليل
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سرمايه گذاري ۵ ميليارد دلاري 
براي توسعه ۱۰ هزارمگاواتي 

نيروگاه ها
رييس سازمان انرژي هاي تجديدپذير گفت: اكنون 
حدود ۸0 ميليارد ليتر سوخت مايع در نيروگاه هاي 
كشور مصرف مي شود كه با نرخ صادراتي مازوت به 
قيمت 1 دلار و ۴۵ س��نت حدود 1۵ ميليارد دلار 
مي ش��ود. به گزارش خبرنگار مهر، محمود كماني 
رييس س��ازمان انرژي هاي تجديدپذير در مراسم 
امضاي تفاهم نامه تأمين مالي احداث نيروگاه هاي 
تجدي��د پذير از محل منابع صندوق توس��عه ملي 
گفت: اين تسهيلات براي ساخت 10 هزار مگاوات 

نيروگاه تجديدپذير اختصاص مي يابد.
وي افزود: در گام نخست چهار هزار و ۵00 مگاوات 
نيروگاه تجديدپذير با اين تسهيلات ساخته مي شود. 
معاون وزي��ر نيرو برنامه وزارت نيرو براي توس��عه 
نيروگاه هاي تجديدپذير را برنامه اي جامع دانست 
و افزود: تعهد اوليه احداث 10 هزار مگاوات نيروگاه 

تجديدپذير بود.
كماني ادامه داد: اخيراً در جلسه شوراي عالي انرژي 
مصوب شد در يك دوره ۵ س��اله ۳0 هزار مگاوات 

نيروگاه تجديدپذير احداث شود.
وي خاطرنشان كرد: توسعه انرژي هاي تجديدپذير 
در برنامه هفتم توسعه هم مورد تأكيد قرار گرفته 
كه به دليل ناترازي در س��وخت و برق نياز مبرم به 
توسعه آنها داريم. رييس ساتبا اضافه كرد: ۸0 درصد 
توسعه نيروگاهي در جهان متعلق به نيروگاه هاي 
تجديدپذير است و كشور ما هم بايد در اين زمينه 

پيشرفت داشته باشد.
كماني افزود: اكنون حدود ۸0 ميليارد ليتر سوخت 
مايع در نيروگاه هاي كشور مصرف مي شود كه با نرخ 
صادراتي مازوت به قيمت 1 دلار و ۴۵ سنت حدود 

1۵ ميليارد دلار مي شود.
رييس سازمان انرژي هاي تجديدپذير خاطرنشان 
كرد: اگر اين ميزان تبديل شود از محل آن مي توان 
به راحتي ۳0 هزار م��گاوات نيروگاه تجديدپذير را 
احداث ك��رد. معاون وزير نيرو به مصوبه ش��وراي 
عالي انرژي ب��راي احداث 1۵ هزار مگاوات نيروگاه 
تجديدپذير اش��اره كرد و گفت: چهارهزار و ۵00 
مگاوات آن با قيد فوريت احداث مي شود و 10 هزار 
مگاوات هم به تدريج اجرايي خواهد شد. كماني از 
تأمين مالي صندوق توسعه ملي براي احداث اين 
ميزان نيروگاه خبر داد كه مصوبه شوراي اقتصاد آن 
نيز اخذ شده است. وي گفت: به زودي مناقصه هاي 
لازم نيز برگزار خواهد شد و همچنين از مصوبه قبلي 
درباره احداث چهارهزار مگاوات اكنون س��ه هزار 

مگاوات مشخص شده است.
رييس ساتبا به نكته صندوق توسعه درباره بازگشت 
سرمايه داده ش��ده اشاره كرد و گفت: دولت در اين 

باره تعهد داده است.

توافق عراق و امارات درباره 
توسعه 3 ميدان نفتي و گازي

وزارت نفت عراق اعلام كرد كه ۳ قرارداد با شركت نفت 
الهلال امارات براي توسعه ۳ ميدان نفتي و گازي امضا 
كرده است. به گزارش ايلنا از »الخليج الجديد«، شركت 
الهلال در فوريه گذشته ۳ قرارداد به مدت 20 سال براي 
توسعه مياديني در استان هاي بصره و ديالي امضا كرد. در 
بيانيه وزارت نفت عراق به نقل از حيان عبدالغني، وزير 
نفت عراق آمده اس��ت كه انتظار مي رود با قراردادهاي 
شركت الهلال ظرف 1۸ ماه توليد روزانه ۴00 ميليون 
فوت مكعب گاز طبيعي از چاه هاي خشم الاحمر، كابلات 
و خضرالماي آغاز شود. عبدالغني در مراسم امضاي اين 
قراردادها در مقر وزارت نفت در بغداد گفت: اجراي اين 
قراردادها مانع از سوزاندن گاز مشعل شده و اين گاز در 
توليد برق استفاده خواهد شد. گفتني است عراق كه 
يكي از اعضاي اوپك است، تا حد زيادي به واردات گاز 
ايران براي توليد برق در نيروگاه هاي خود وابسته است 
اما امريكا اين كش��ور را به سمت كاهش تكيه بر تهران 
سوق مي دهد. عراق به علت فقدان امكانات لازم در زمينه 
بهره برداري از گاز مشعل )گاز همراه نفت( به سوزاندن 

اين گاز ادامه مي دهد.

وضعيت ذخيره آب سدهاي 
تهران همچنان نامطلوب است

معاون بهره برداري شركت آب و فاضلاب استان تهران 
گفت: هنوز وضعيت سدهاي تهران به خصوص سدهاي 
شرق تهران مطلوب نيست؛ بنابراين مديريت مصرف 
بايد همچنان در اولويت باش��د. »حسام خسروي« در 
گفت وگو با ايرنا افزود: سدهاي تهران شامل لار، لتيان و 
ماملو، اميركبير و طالقان نسبت به سال گذشته كه سال 
سختي بود ۴0 ميليون مترمكعب كاهش ذخيره دارند. 
وي ادامه داد: اين وضعيت در سدهاي شرق تهران شامل 
لار، لتيان و ماملو بدتر هم هست و اگر اين روند ادامه داشته 
باشد روزهاي سختي براي تأمين آب خواهيم داشت. 
معاون بهره برداري شركت آب و فاضلاب استان تهران 
خاطرنشان كرد: بر همين اساس چند پروژه تأمين آب 
براي شرق تهران طراحي شده تا اگر مشكلي ايجاد شد كار 
آبرساني با وقفه روبرو نشود. خسروي گفت: اين پروژه ها در 
قالب سه طرح مهم است تا اگر در اثر حادثه اي يا باتوجه به 
ذخيره سدها مشكلي ايجاد شد مردم بي آب نمانند. وي 
بر ضرورت رعايت مديريت مصرف از سوي عموم مردم 
تأكيد كرد و گفت: طرح برخورد با مشتركان بد مصرف 
آب همچنان در دستور كار آبفاي استان قرار دارد. معاون 
بهره برداري شركت آب و فاضلاب استان تهران ادامه داد: 
سال گذشته با همكاري خوبي كه مردم داشتند توانستيم 
20 ميليون مترمكعب در مصرف آب صرفه جويي داشته 
باشيم. خسروي افزود: گرچه پيام هاي خوبي درباره تداوم 
بارش ها در كش��ور داريم؛ اما همچنان نياز به همراهي 
مردم داريم تا بتوانيم نيازهاي آبي را برطرف كنيم. وي به 
حادثه اي كه شنبه شب براي خط انتقال آب خام از كرج 
به تهران اشاره كرد و گفت: اهمال كاري پيمانكار شركت 
گاز سبب آسيب واردشدن به خط انتقال آب از كرج به 
تهران شد. معاون بهره برداري ش��ركت آب و فاضلاب 
استان تهران ادامه داد: كار برطرف كردن مشكل ايجاد 
شده از همان دقايق نخست آغاز شد و با اقدام هاي انجام 
شده اجازه نداديم براي تأمين آب مردم مشكلي ايجاد 
شود. خسروي افزود: ذخيره سازي خوبي كه در مخازن 
تهران داشتيم سبب شد مردم متوجه اين مشكل نشوند 

و كار بازسازي قبل از صبح روز يكشنبه به پايان رسيد.

وزيرنفتبااشارهبهسفرمعاوناول
رييسجمهوربهبلاروسخبرداد؛
مسير جديدي براي توسعه 

روابط اقتصادي
در حوزه نفت، گاز و پتروشيمي

وزير نفت با اشاره به س��فر معاون اول رييس جمهور و 
هيات همراه ب��ه بلاروس از اعلام آمادگ��ي ايران براي 
تأمين و تعمير تجهيزات پيشرفته نفتي بلاروس خبر داد.

به گزارش مه��ر، جواد اوجي، وزي��ر نفت در خصوص 
همكاري هاي نفت��ي ايران و بلاروس توضي��ح داد: در 
راستاي توافقات سال 1۴01 روساي جمهور دو كشور 
در حاشيه اجلاس سران سازمان شانگهاي در سمرقند، 
يك هيات عاليرتبه نفتي طي سفر به تهران در مهر ماه 
سال 1۴01 و ملاقات با مقامات و مديران ارشد وزارت 
نفت و سازندگان تجهيزات نفتي، مسير جديدي را براي 
همكاري هاي اقتصادي در حوزه نفت، گاز و پتروشيمي 
باز كرد. وي افزود: اخيراً نيز هيات هاي نفتي بلاروسي 
به ايران س��فر كرده و متقابلًا برخي از سفرها از سوي 
طرف ايراني به بلاروس صورت گرفته است. مذاكرات 
خوبي بين طرفين درباره همكاري هاي تخصصي نفتي 
آغاز شده كه بايد تلاش كنيم در سفر پيش روي معاون 
اول رييس جمهور به بلاروس به نتايج مطلوبي منتهي 
شود.اوجي با اش��اره به تنها همكاري دو كشور در يك 
پروژه نفتي در سال 1۳۹1 كه به دليل فشار كشورهاي 
غربي به نتيجه نرسيد، تاكيد كرد: تغيير رويكرد سياست 
خارجي بلاروس و گسترش روابط با كشورهاي شرقي 
از جمله ايران طي چند س��ال اخير، بستر مهمي براي 
توسعه همكاري هاي دو كشور ايجاد كرده كه با حضور 
معاون اول رييس جمهور و هيات همراه پس از دو دوره 
سفر رييس جمهور و نخست وزير اين كشور به ايران، 
مي تواند زمينه ساز تعاملات بيشتر خصوصاً در حوزه 
نفت و گاز و پتروشيمي باشد. وي از اعلام آمادگي ايران 
براي تأمين تجهيزات صنعت نفت، پتروشيمي، قطعات 
صنعتي و ماشين آلات شركت هاي بلاروسي خبر داد و 
اظهار داشت: به صورت متقابل از سرمايه گذاري طرف 
بلاروسي در توسعه ميادين نفتي جديد ايران و امكان 
فعاليت مشاوران و پيمانكاران ايراني در اجراي طرح هاي 
انتقال و توزيع گاز بلاروس استقبال مي كنيم. گفتني 
است معاون اول رييس جمهور و هيات همراه سه شنبه 

2۵ مهرماه به بلاروس سفر مي كنند. 

»تعادل«بررسيكرد

ناترازيگازدرزمستانيسردازراهميرسد؟!

مذاكرات نفتي و گازي ايران با روسيه ادامه دارد

نارضايتيهندازپرداختپولنفتروسيهبهيوانچين

دورنمايبازارهاپسازمناقشهفلسطيناشغالي

مديرعامل ش��ركت ملي نفت گفت: مذاكرات نفتي 
و گازي اي��ران با روس��يه ادامه دارد و ه��ر زمان اين 
مذاكرات به نتيجه رسيد، جزييات آن اعلام خواهد 

شد.
به گزارش ايس��نا، محسن خجسته مهر در خصوص 
مذاكرات صورت گرفته با روسيه، اظهار كرد: با روس ها 
مذاكرات فني و اقتصادي ادامه دارد و به محض پايان 
مذاكرات كار حقوقي و قراردادي كار آغاز خواهد شد 
و متناسب با نتايجي كه مي گيريم اعلام خواهيم كرد.

وي در خصوص آخرين وضعيت تعيين تكليف ميدان 
آرش، گفت: در مورد ميدان آرش مشخصا وزير نفت 
قبلا و وزارت خارجه اعلام موضع كرده و اكنون موضع 

ما همان موضع وزارت خارجه و وزير نفت است.
مديرعامل شركت ملي نفت در مورد وضعيت توليد 
در غرب كارون اظهار كرد: از نظر توليد، نسبت توليد 
و توسعه در ميادين مشترك به ميادين مستقل سه 
به يك اس��ت يعني ۳ برابر از ميادين مشترك و يك 
برابر از ميادين مستقل توليد داريم، بنابراين اولويت 
ما در خصوص تولي��د حداكث��ري از توليد ميادين 
مشترك دنبال مي شود، ضمن اينكه، اكنون در حال 
اجراي پروژه هاي نگهداشت توان و افزايش توليد از 

اين ميادين هستيم.
خجسته مهر با بيان اينكه ۳ ميدان ياران شمالي، ياران 

جنوبي و سهراب كه در همين دولت قراردادها امضا 
و تنفيذ شدند جزو ميادين مشترك هستند، گفت: 
توليد از ميادين سپهر و جفير از هفته گذشته آغاز شد 
كه جزو طرح هاي توسعه اي بود و به نتيجه رسيده و 
ما در حال حاضر ظرفيت توليد 20 هزار بشكه در روز 

از ميادين سپهر و جفير را داريم و در آينده نزديك با 
حضور وزير نفت به صورت رس��مي اين دو ميدان به 

بهره برداري خواهند رسيد.
وي با بيان اينكه در ميدان آزادگان جنوبي سال گذشته 
حدود ۴0 چاه جديد را وارد مدار توليد كرديم و امسال 

نيز 1۵ حلقه اضافه شد و تا پايان آبان ماه 1۵ حلقه چاه 
ديگر هم اضافه مي شود يعني از سال گذشته تاكنون 
۷0 حلقه چاه تا پايان آبان ماه وارد مدار توليد مي شود. 
همچنين حضور دكل ه��اي حفاري در ميادين غرب 

كارون ۷0 درصد افزايش يافته است.
مديرعامل ش��ركت ملي نفت با اشاره به هاب گازي 
ايران و روسيه گفت: اين موضوع در حال مذاكره فني 

بوده و هنوز مذاكرات قراردادي انجام نشده است.
خجسته مهر درباره پروژه فشارافزايي پارس جنوبي، 
گفت: فش��ار افزايي در مي��دان گازي پارس جنوبي 
يك پروژه مه��م و داراي ويژگي هاي ب��ا تكنولوژي 
بالا و مستلزم س��اخت تجهيزات مدرن است، در فاز 
طراحي هستيم كه قرارداد منعقد شده و مشاورين 
ايراني و خارجي در حال انجام فاز طراحي هستند و 
سازو كار اجرايي و برنامه ريزي براي اجراي اين پروژه 
مهم به مبلغ 20 ميليارد دلار تدوين و نهايي شده و 
در اين زمينه از حداكثر مقدورات كش��ور براي اجرا 

استفاده مي كنيم.
وي درباره تحق��ق توليد ۳.۵ ميليون بش��كه نفت، 
تصريح كرد: ما وعده داديم تا پايان سال موفق شويم 
توليد را از ۳.۳ ميليون بش��كه افزايش دهيم تا پايان 
س��ال به ۳.۵ ميليون بشكه برسيم و ان شاءالله انجام 

خواهد شد.

ناراحتي دولت هند از دادن اجازه به پالايشگاه هاي 
دولتي ب��راي پرداخت پول واردات نفت روس��يه با 
استفاده از يوان چين، باعث متوقف شدن پرداخت ها 

براي حداقل هفت محموله شده است.
به گزارش ايسنا، رويترز به نقل از منابع آگاه نوشت: 
كشمكش بر س��ر پرداخت، تحويل نفت روسيه را 
تاكنون مختل نكرده و ش��ركت هاي روس��ي مانند 
روس نفت، همچنان به فروش نفت به پالايشگاه هاي 
هندي ادامه مي دهند كه در حال بررس��ي ارزهاي 

ديگر براي تسويه پول خريدشان هستند.
هند امسال بزرگ ترين واردكننده نفت روسيه بوده 
كه از طريق دريا، صادر شده است و پالايشگاه هاي 
هندي، نفت روسيه را با تخفيف خريداري مي كنند.

اما پس از آنكه اتحاديه اروپا و امريكا، سقف قيمت 
۶0 دلار در هر بش��كه را براي صادرات نفت روسيه 
از طريق دريا تعيي��ن كردند، پالايش��گاه ها اغلب 
با مش��كل در تس��ويه پول خريد نفت روسيه روبرو 
هستند و خريداران براي پرداخت پول محموله هايي 

كه قيمت فروش آنها بالاتر از اين سقف قيمت بوده 
است، مجبور شده اند از ارزهاي ديگري مانند درهم 

امارات استفاده كنند.
رويترز در ژوئيه گزارش كرده بود پالايش��گاه هاي 
هندي، استفاده از يوان براي پرداخت پول نفت به 
فروشندگان روسي را آغاز كرده اند و همزمان، از دلار 
و درهم براي تسويه پول اكثر خريدهاي نفتي خود 

استفاده مي كنند.
با اين حال، دو مق��ام آگاه در وزارت دارايي هند به 
رويترز گفتند: دولت از استفاده از يوان براي تسويه، 

ناراضي است.
و بر اساس اظهارات مديران پالايشگاه هاي دولتي، 
پرداخت پول حداقل هفت محموله متوقف ش��ده 

است. 
بعضي از پرداخت ها براي محموله هاي اخيري كه به 
حداقل دو پالايشگاه تحويل داده شده اند، از آخرين 
هفته س��پتامبر متوقف مانده است. هنوز مشخص 
نيس��ت كه آيا دولت هند از پالايش��گاه ها خواسته 

است پرداخت به يوان را متوقف كنند اما نارضايتي 
دهلي نو كاملا آشكار است. يك مقام وزارت دارايي 
هند گفت: اين كار ممنوع نيست و اگر يك شركت 
خصوصي، از يوان براي تسويه تجارت خود استفاده 
كن��د، دولت آن را متوقف نخواه��د كرد، اما چنين 

تجارتي را تشويق يا تسهيل نمي كند.
پالايش��گاه هاي هند، نفت روسيه را به طور عمده از 
بازرگانان خريداري مي كنند و همزمان، از نهادهاي 

روسي هم خريد مستقيم دارند.
منابع پالايش��گاهي گفتند بازرگان��ان آماده انعقاد 
قرارداد به درهم هس��تند اما فروش��ندگان روسي، 

خواهان يوان هستند.
شركت نفتي دولتي »ايندين اويل« كه بزرگ ترين 
پالايش��گر نفت هند اس��ت، از يوان و ارزهاي ديگر 
براي پرداخت پول نفت روسيه استفاده كرده است.

پالايشگاه هاي دولتي بهارات پتروليوم و هندوستان 
پترولي��وم تاكنون پ��ول نفت را به ي��وان پرداخت 
نكرده اند اما فروشندگان روس��ي از آنها خواستند 

ب��ا اس��تفاده از ارز چي��ن، پ��ول پرداخ��ت كنند. 
پالايشگاه هاي هندي خصوصي همچنان به واردات 
نفت روسيه با استفاده از يوان و ارزهاي ديگر ادامه 
داده اند و بخش عمده خريد نفت روسيه با استفاده 

از درهم تسويه شده است.
دو منبع پالايشگاهي گفت: تسويه پول خريد نفت 
به يوان، هزينه هاي آنها را افزايش مي دهد زيرا روپيه 
بايد ابتدا به دلار هنگ كنگ و سپس به يوان تبديل 
شود و اين فرآيند، هزينه هاي تسويه به درهم را دو 

تا سه درصد افزايش مي دهد.
بر اساس گزارش رويترز، در حالي كه پالايشگاه هاي 
دولتي هندي اس��تفاده از روپي��ه را براي پرداخت 
پول نفت روسيه ترجيح مي دهند اما روسيه تمايل 
كمتري براي دريافت روپيه دارد. با اين حال، برخي 
در هند معتقدند استفاده از يوان، به نفع چين است 
كه روابطش با دهلي نو پ��س از درگيري مرزي در 
سال 2020 و كشته شدن سربازان دو كشور در اين 

درگيري، تيره مانده است.

 هم براي اقتصاد و هم براي دولت و مردم نويد مي دهد. 
سال آينده دشوارترين سال در اين سه سال اخير براي 
دولت خواهد بود. دولت بايد برنامه شفافي داشته باشد و 
فرصت اصلاحات را از دست ندهد. طي سال اخير دولت 
فرصت اصلاحات س��اختاري را از دست داد. در حالي 
كه مي توانست از اين ظرفيت استفاده كند و اصلاحات 

ساختاري را در اقتصاد آغاز كند.
۵( توصيه مي كنم دولت در ۶ م��اه باقي مانده تا پايان 
سال برنامه مشخصي را براي اصلاحات در نظر بگيرد. 
دولت بايد احتمالاتي چون افزايش كاهش قيمت انرژي، 
احتمال تشديد تحريم ها و تكانه هاي تورمي را جدي 
بگيرد و اصلاحات س��اختاري در نظ��ام بودجه ريزي، 

صندوق ه��اي بازنشس��تگي، مهار ت��ورم، اصلاحات 
ساختاري در بازار سرمايه و... را در دستور كار قرار بدهد. 
دولت براي س��ال آينده بايد همه سناريوهاي بدبينانه 
را در نظر داشته باشد تا با دست پر به استقبال شرايط 
دشوار سال آينده برود. به خصوص بحث انتخابات امريكا 
مي تواند انتظارات تورمي را افزاي��ش بدهد. هر اندازه 

احتمال پيروزي جمهوري خواهان بيشتر شود خطرات 
بروز نوسان هم بيشتر مي شود. دولت سيزدهم دو سال 
گذشته را با خيال آسوده تر سپري كرده است. اما سال 
آينده با دشواري هاي بسياري همراه خواهد بود. اقتصاد 
ايران به تاب آوري بيشتري نياز دارد تا بتواند در برابر اين 

تكانه هاي بيروني مقاومت بيشتري نشان بدهد.

ادامه از صفحه اول

نفت در ۹۰ دلار ايستاد

قيمت نفت افزايش چشمگيري كه هفته گذشته 
تحت تاثير ريسك ژئوپليتيكي پيدا كرده بود را حفظ 
كرد و در معاملات روز دوشنبه بازار آسيا، در بالاي 

مرز ۹0 دلار ايستاد.
بهاي معاملات نف��ت برنت ثابت بود و در ۹0 دلار و 
۸۹ سنت در هر بشكه ايستاد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت امريكا با دو سنت كاهش، به ۸۷ 

دلار و ۶۷ سنت در هر بشكه رسيد.
هر دو ش��اخص روز جمعه كه س��رمايه گذاران به 
احتمال گس��ترش درگيري در خاورميانه واكنش 
نشان دادند، حدود شش درصد صعود كرده بودند 
كه بالاترين رشد روزانه از آوريل بود. هفته گذشته، 
نفت برنت ۷.۵ درصد و ش��اخص نفت امريكا، ۵.۹ 

درصد، رشد هفتگي داشت.
هيرويوك��ي كيك��وكاوا، رييس ش��ركت »ان اس 
تريدينگ« اظهار كرد: در حالي كه عمليات زميني 
رژيم صهيونيس��تي، پس از مهلت 2۴ س��اعته اي 
كه به ساكنان شمال غزه داده شده بود، آغاز نشده 
است، سرمايه گذاران تلاش مي كنند تاثير درگيري 
در سرزمين هاي اشغالي فلسطين را ارزيابي كنند. 
اين تاثير ممكن است شامل كشورهاي توليدكننده 
نفت باشد كه تا حدودي در قيمت ها منعكس شده 
است اما اگر عمليات زميني عليه غزه انجام شود و 
روي عرضه نفت تاثير بگذارد، قيمت ها ممكن است 

از 100 دلار در هر بشكه فراتر بروند.
درگي��ري در خاورميانه، تاثير چنداني روي عرضه 
جهاني نفت و گاز نداش��ته و رژيم صهيونيس��تي، 
توليدكنن��ده بزرگي نيس��ت. ام��ا درگيري ميان 
گروه هاي مبارز فلس��طيني و رژيم صهيونيستي، 
يكي از جدي ترين ريس��ك هاي ژئوپليتيكي براي 
بازار نفت را از زمان حمله نظامي روسيه به اوكراين 

در سال 2022، ايجاد كرده است.
بر اس��اس گزارش رويت��رز، فعالان ب��ازار ارزيابي 
مي كنن��د كه درگيري گس��ترده تر، چ��ه تاثيري 
روي عرضه نفت توليدكنندگان خاورميانه شامل 
عربس��تان س��عودي، ايران و امارات عربي متحده 

خواهد گذاشت.



شاخص كل بورس تهران براي دومين روز متوالي سبزپوش 
شد و شاهد چرخش معاملات بوديم كه اين موضوع ناشي از 
تزريق نقدينگي جديد است. روز گذشته اميرمهدي صبايي، 
سخنگوي سازمان بورس و اوراق بهادار در توييتي نوشت: 
با هدف حمايت از بازار س��رمايه، تزريق ١٠٠٠٠ ميليارد 
ريال منابع جديد به صندوق تثبيت توسط صندوق توسعه 
ملي و تزريق ٥٠٠٠ ميليارد ريال به صندوق توسعه بازار 
توسط بانك ها انجام مي گردد. همچنين فرآيند ورود منابع 
پذيره نويسي شده ساير صندوق ها به بازار تا مبلغ ٢٨ هزار 
ميليارد ريال نيز تسريع گرديد. درست است اين نقدينگي 
با هدف وارد بورس شده و به گونه اي دستكاري در بازار به 
حساب مي آيد اما در كوتاه مي تواند تاثيرگذار باشد و شرايط 
معاملات در بازار س��هام را تغيير دهد. برخي كارشناسان 
عقيده دارند كه در سايه نبود اعتماد بازار درحال جدال با 
سهامداران است. از سوي ديگر شاهد محدوديت در بازار 
بوديم، مسوولان بورس براي دومين روز متوالي مجبور به 
معافيت بازارگردان ها در ورود سفارش فروش و انجام معامله 
در سمت فروش شدند. وضعيت نامناسب هفته ها و روزهاي 
اخير بازار سهام موجب شد تا مسوولان بورس براي دومين 
روز متوالي مجبور به معافيت بازارگردان ها شوند! اتفاقي 
كه سابقه اي ندارد يا كم سابقه بوده و نشان از اوضاع بسيار 
سخت شرايط دارد. براساس اين گزارش، بورس تهران از 
عدم اجبار بازارگردان ها در فروش سهام خبر داد و اعلام كرد: 
بازارگردان ها روز اخير در همه نمادهاي موضوع بازارگرداني، 
ملزم به ايفاي تعهدات بازارگرداني در ورود سفارش فروش 
و انجام معامله در سمت فروش نيستند. به طور كلي هرگونه 
محدوديت يا دخالت باعث تغيير وضعيت بورس مي شود. 
درست است طي چند هفته اخير به صورت جدي مساله 
حمايت از بورس مطرح مي شود؛ اما مشكل اينجاست كه 
حمايت نخست بايد در طرف جلب اعتماد سهامداران باشد 
حتي طي اين هفته محسن عليزاده، رييس كميته بورس 
مجلس گفته بود كه »بايد بگوييم، امروز بازار سرمايه ما به 
لحاظ ساختار مديريتي به نحويي است كه اعتماد اهالي 
بازار سرمايه در حد پاييني است و اساسا مديراني كه در بازار 
سرمايه سكاندار مجموعه اركان اين بازار هستند و وظيفه 
نظارتي را برعهده دارند در منفعل ترين شرايط ممكن كار را 
دنبال مي كنند.« با وجود اين سخنان هنوز مسوولان كمي 
با كمبود و نبود اعتماد در بازار عقيده دارند و اغلب مي گويند 
كه بي اعتمادي ناشي از جو رسانه اي است؛ اما واقعيت فراي 
اين موضوعات است و سهامداران ديگر هيچ اعتمادي به 
سرمايه گذاري در بورس را ندارند. تمامي سهامداراني كه 
سال 99 به واسطه دولت دوازدهم وارد بورس شده بودند 
اكنون در زيان هستند، حتي سهامداراني كه تابستان امسال 
سرمايه خود را وارد بورس كردند دچار زيان شده اند. بررسي 
صندوق هاي سرمايه گذاري نيز خبر از سرخ پوش بودن اين 
صندوق ها مي دهد و در عين حال برخي شعار مي دهند كه 
اگر سهامداري با تحليل ها در بازار سهم خريداري كرده باشد 
مي تواند سود كند.  درست است در شرايط عادي اگر فردي 
با تحليل سهامداري كند مي تواند سود خوبي كسب كند؛ 
اما اكنون شرايط بورس عادي نيست و شاهد دستكاري و 
دخالت هاي بسيار زيادي هستيم كه همين دستكاري و 
دخالت ها باعث شده بازار سرمايه از حالت عادي خود خارج 
و دچار نوسان بيهوده شود.  به عقيده بسياري از فعالان بازار 
سرمايه اين منفي ها و مثبت ها در بورس واقعي نيست، زيرا 
دستكاري و دخالت و مديريت خاص شرايط بورس را تعيين 
مي كند. اين شرايط در حالي است كه بورس پيش از سال 99 
شفافيت بسيار زيادي داشت و اكنون به بازاري سرگردان و 

بدون متولي تبديل شده است.

  پيش بيني بورس 
مريم محبي فيروزآبادي، كارشناس بازار سرمايه درخصوص 
پيش بيني زماني بورس اظهار كرد: به محض اينكه سهمي 
سود حسابداري شناخت و از تورم جا ماند نمي توان انتظار 
داشت كه خود را به تورم برساند.براي سرمايه گذاري در بازار 
س��هام ۲ موضوع نظير قيمت و زمان حائز اهميت خواهد 

بود. در قيمت عق��ب ماندگي از ت��ورم و در زمان، فرصت 
هزينه مهم اس��ت.در مقوله ارزندگي باي��د در ابتدا معيار 
سرمايه گذار از ارزندگي مشخص شود. آيا معيار از ارزندگي 
صرفا جاماندن از تورم است؟ آيا صرفا شركتي كه توانست از 
منظر حسابداري رشد بسازد، ارزنده است؟ پاسخ منفي است.

موارد مطرح شده به معناي ارزندگي سهام نيست. ارزندگي 
زماني معنا پيدا مي كند كه در بازار ش��اهد تقاضا براي آن 
باشيم.بايد اعتماد سهامدار به سهام جلب شود تا در ادامه به 
دليل ارزندگي هايي كه از منظر حسابداري و جاماندگي از 
تورم ساخته شده است، اقدام به خريد سهام صورت پذيرد.

متاسفانه ش��اهد چنين رويكردي نيستم چرا كه اعتماد 
سهامدار به واسطه سياست هاي اشتباه سياست گذار نسبت 
به بازار كاهش پيدا كرده است. ارزيابي روند رشد اقتصادي 
نشان مي دهد، در سال ۱۳9۴ بعد از خروج امريكا از برجام با 
GDP ايران كاهش يافت. بنابراين بورس به عنوان شاخه اي 
از اقتصاد چنين روندي را ادامه مي دهد.در بورس صرفا به 
دنبال ارزندگي نيستيم. در واقع به دنبال ايجاد فضاي امن 
براي سرمايه گذار هس��تيم. به محض اينكه سهمي سود 
حسابداري شناخت و از تورم جا ماند نمي توان انتظار داشت 
كه خود را به تورم برساند. روند رشد ريالي در مقايسه با رشد 
دلاري بازار سرمايه نشان مي دهد كه از سال ۱۳99 به بعد، 
فاصله معناداري بين ارزش دلاري و ريالي بازار اتفاق افتاد. 
نويد سالك، كارشناس بازار سرمايه بيان كرد: شرايط بازار 
طوري هست كه كليت نگاه فعالان بازار نسبت به تحولات 
منطقه اي )تنش و مش��كلات نظامي كه در خاورميانه رخ 
داد( شرطي شده است؛ بنابراين تا زماني كه اين تنش ها تا 
حدودي بر طرف نشود بورس آغاز رشد را به خود نمي بيند. 
باوجوداينكه بازارهاي موازي همچون ارز در روزهاي اخير 
رشد محدودي داشتند؛ اما بازار سرمايه و فعالين آن ترسي 
را با خود همراه دارند. از سوي ديگر ارزش معاملات پايين 
مزيد بر علت و در واقع نشانه اس��ت كه يعني فعلًا در بازار 
سرمايه اتفاق خاصي رخ نداده است. معتقدم كه بايد فعالين 
پرتفوي خود را بررسي كنند و مقداري به سمت دارايي هاي 
كم ريسك حركت كنند تا ريسك خود را كاهش دهند. از 
جمله سهامي كه سهم بيش��تري از بورس دارند، در واقع 
ارزش بيشتري از ارزش بازار شامل حال آنها مي شود و تأثير 
بيشتري در شاخص دارند. چراكه به نظر مي رسد نهادهاي 
سياست گذار هم در تلاش هستند كه به هر نحوي از ريزش 
شاخص جلوگيري كنند. پس به دنبال صيانت از اين سهام 
هستند؛ از سوي ديگر سرمايه گذاران مي توانند در كوتاه مدت 
به صندوق هاي سرمايه گذاري يا صندوق هاي سرمايه گذاري 

با درآمد ثابت هم نيم نگاهي داش��ته باش��ند. در اين  بين 
انتظار مثبتي هم مي توان از گزارش هاي شش ماهه برخي 
شركت ها داش��ت. در واقع اين موارد هم مي توانند عاملي 
براي صعود بازار باشند. بر خلاف اينكه بازار روز گذشته كمي 
مثبت شد؛ اما اوضاع خوبي را ندارد، نگران مشكلات منطقه 
است پس افراد به صورت موقت مي توانند به جاي ضرردهي 
به صندوق ها شيفت كنند تا س��ود روزشمار كم ريسكي 
داشته باشند و ريسك خود را پوشش دهند.براي بازار امروز 
نيز انتظار نمي رود اتفاق يا رويداد خاصي رخ دهد؛ چراكه 
خبري براي بهبود شرايط منتشر نشده است. از ابتداي هفته 
بازار حال و احوال خوبي نداشت و بر خلاف اينكه بازار كمي 

مثبت شد به نظر نمي رسد كه شرايط بهتر شود.

   نفت همچنان بر مدار صعود
بهاي معاملات نفت برنت ثابت بود و در 9۰ دلار و ۸9 سنت 
در هر بشكه ايستاد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با دو سنت كاهش، به ۸۷ دلار و ۶۷ سنت در هر بشكه 
رسيد.هر دو شاخص روز جمعه كه سرمايه گذاران به احتمال 
گسترش درگيري در خاورميانه واكنش نشان دادند، حدود 
شش درصد صعود كرده بودند كه بالاترين رشد روزانه از 
آوريل بود. هفته گذشته، نفت برنت ۷.۵ درصد و شاخص 
نفت امريكا، ۵.9 درصد، رشد هفتگي داشت. هيرويوكي 
كيكوكاوا، رييس شركت »ان اس تريدينگ« اظهار كرد: در 
حالي كه عمليات زميني رژيم صهيونيستي، پس از مهلت 
۲۴ ساعته اي كه به ساكنان شمال غزه داده شده بود، آغاز 
نشده است، سرمايه گذاران تلاش مي كنند تاثير درگيري 
در سرزمين هاي اشغالي فلسطين را ارزيابي كنند. اين تاثير 
ممكن است شامل كشورهاي توليدكننده نفت باشد كه تا 
حدودي در قيمت ها منعكس شده است اما اگر عمليات 
زميني عليه غزه واقع انجام شود و روي عرضه نفت تاثير 
بگذارد، قيمت ها ممكن است از ۱۰۰ دلار در هر بشكه 
فراتر بروند. درگيري در خاورميانه، تاثير چنداني روي 
عرضه جهاني نفت و گاز نداش��ته و رژيم صهيونيستي، 
توليدكننده بزرگي نيست. اما درگيري ميان گروه هاي 
مبارز فلسطيني و رژيم صهيونيستي، يكي از جدي ترين 
ريسك هاي ژئوپليتيكي براي بازار نفت را از زمان حمله 
نظامي روس��يه به اوكراين در سال ۲۰۲۲، ايجاد كرده 
اس��ت. بر اس��اس گزارش رويترز، فعالان بازار ارزيابي 
مي كنند كه درگيري گسترده تر، چه تاثيري روي عرضه 
نفت توليدكنندگان خاورميانه شامل عربستان سعودي، 

ايران و امارات عربي متحده خواهد گذاشت.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات سومين روزكاري هفته دوشنبه، شاخص 
كل بورس تهران ۱۶ هزار و ۲۵۳ واحد نسبت به روز كاري 
گذشته بالاتر ايستاد و به سطح ۲ ميليون و ۱۸ هزار و ۱9۵ 
واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با رشد ۸ هزار و 
9۷ واحد در رقم ۶۸۶ هزار و ۷99 واحدي ايستاد. شاخص 
كل فرابورس با افزايش ۳۰9 واحدي به رقم ۲۵ هزار و ۱۵۷ 
واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با صعود 
۲ هزار و ۴۵۳ واحد به سطح ۱۲۲ هزار و ۸۷۶ واحد رسيد. 
روز دوشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
پس از ۱۸ روز كاري مثبت شد و ۸۲ ميليارد تومان پول 
حقيقي به بازار سهام وارد شد.نماد حآفرين بيشترين 
ورود پول حقيقي را داش��ت ك��ه ارزش آن ۴۸ ميليارد 
تومان بود. پ��س از حآفرين، نمادهاي قثابت، وس��نا، 
ثپرديس و خگستر بيشترين ورود پول حقيقي را داشتند.

در سوي ديگر، بيشترين خروج پول حقيقي به نمادهاي 
وآيند، خفولا، بپاس، فملي و وبملت تعلق داش��ت.  روز 
دوشنبه فولاد، شپنا و شبندر نمادهاي سبزپوش بورس 
بودند كه بيش��ترين اثر را در رش��د شاخص كل بورس 
داشتند. در مقابل به س��ويچ، دعبيد و جم از نمادهاي 
قرمز بودند كه اثر منفي بر شاخص داشتند.در فرابورس 
نيز نمادهاي بپاس، وسپهر و خاور بيشترين اثر افزايشي 
را بر شاخص داشتند و نمادهاي مارون، ولشرق و وملل 
بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص كل فرابورس داشتند. 
طي روز دوشنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به ۲۲۶ 
هزار و 9۰۵ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه ۲۱۷ هزار و ۸9۸ ميليارد تومان بود 
كه 9۶ درصد از ارزش كل معام��لات بازار را در اين روز 
شامل مي ش��ود.ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۲۷ 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۳ هزار و ۷9۴ 
ميليارد تومان رسيد.  در حجم معاملات نيز سهام شستا 
با تعداد ۶۸۶ ميليون و ۲۱۶ هزار و ۵۱۷ س��هم در صدر 
قرار گرفته است. حآفرين در رتبه دوم بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به دي تعلق داشت. 
دو نماد خگستر و وبملت نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين 
حجم معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات دوشنبه، 
9۰ نماد صف خريد داش��تند و ۵۸ نماد با صف  فروش 
مواج��ه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با رش��د 
9۷ درصدي نس��بت به روز كاري قبل به ۲۳۲ ميليارد 
تومان افزاي��ش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش 
نيز با كاهش ۳۴ درصدي به ۲9۱ ميليارد تومان رسيد.
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بهره گيري ٦ ميليون كاربر
از سامانه هاي رايان هم افزا

حجت الله فرهنگيان، مديرعامل رايان هم افزا در نشست 
خبري هجدهمين س��الگرد تاس��يس اين ش��ركت، 
اظهار كرد: ش��ركت رايان هم افزا به عنوان يك شركت 
فراهم كننده زيرس��اخت هاي فناوري بازار سرمايه در 
راستاي شفافيت و ارتقاي معاملات گام برداشته است، 
در تلاش هستيم تا با توسعه فعاليت ها هلدينگ رايان 
هم افزا را به منظور ارايه خدمات تاسيس كنيم. او افزود: 
ش��ركت رايان هم افزا در دوران فعاليت خود وضعيت 
سهامداري مختلفي را تجربه كرده است و حدود يك 
ميليون س��هامدار حقيقي خرد دارد. مديرعامل رايان 
هم افزا ادامه داد: در ش��ركت هاي فاينتك مثل رايان 
هم افزا، نيروي انس��اني بس��يار اهميت دارد. در حال 
حاضر ۶ ميليون كاربر از سامانه هاي ما بهره مي گيرند. 
همچنين ۲ ميليون نفر از سامانه هاي رايان هم افزا به 
عنوان سامانه هاي معامله گر استفاده كرده اند. فرهنگيان 
گفت: در حال حاضر ۶۲ مجوز كارگزاري، ۷۲ درصد از 
كارگزاري هاي بورس كالا، ۴۱ درصد از سبدگردان ها 
و ۶۲ درصد از صندوق هاي س��رمايه گذاري از سامانه 
رايان هم افزا بهره مي گيرن��د. او تاكيد كرد: حدود ۷۰ 
محصول توسط شركت رايان هم افزا در حال ارايه است 
كه در اي��ن خصوص مي توان به س��امانه بكاپ فيس، 
حوزه هاي درگاه هاي پرداخ��ت الكترونيك بانك ها، 
رايان بان، وب سايت هاي cms، سامانه يكپارچه غير 
حضوري سجام، سامانه معاملات آنلاين، سامانه ركسار، 
سامانه معاملات آتي كالا، سامانه مديريت صندوق هاي 
مشترك و... اشاره كرد. مديرعامل رايان هم افزا تصريح 
كرد: باتوجه به تعداد و تنوع مش��تريان رايان هم افزا به 
توسعه سرويس ها و زيرساخت ها پرداخته است، سامانه 
مؤديان مالياتي نيز يكي ديگر از خدمات رايان هم افزا به 
حساب مي آيد. فرهنگيان گفت: شركت درحال تلاش 
براي توسعه زير ساخت ها و ابزارها است؛ زيرا ما يك هم 
گروه براي نهادهاي مالي به حساب مي آييم. او بيان كرد: 
در حال حاضر صندوق بخشي، اهرمي، سامانه رايان بان، 
محصول BI )فراهم آوردن داشبورد براي كارگزاري ها 
براي بررسي عملكرد مشتريان( از جمله اقدامات مهم 
ما محسوب مي شود. هر سال دست كم يك محصول 
جديد به بازار س��رمايه معرفي كرديم كه از جمله آنها 
مي توان ب��ه ارايه اولين راهكار جامع رايان هم افزا براي 
مديريت كارگزاري در سال ۱۳۸۴، ارايه اولين راهكار 
جامع رايان هم افزا براي بورس كالا در سال ۱۳۸۷، ارايه 
راهكار جامع رايان هم افزا براي آتي كالا در سال ۱۳9۰ 
و ساير محصولات اشاره كرد. همچنين سرويس توثيق 
و صندوق بازنشستگي از جمله محصولاتي است كه در 
آينده از آن رونمايي خواهيم كرد. مديرعامل رايان هم 
افزا گفت: سرمايه شركت از ۲۰۰ميليارد ريال به۱۰۰۰ 
ميليارد ريال در مقايسه با سال افزايش پيدا كرده است.

ارتقاي روابط با
نمايشگاه كيش اينوكس

رحيم س��رهنگي رييس هيات مدي��ره و مديرعامل 
س��ازمان منطقه آزاد كيش در نشست خبري كيش 
اينوكس )نمايشگاه بين المللي بورس، بانك، بيمه، و 
خصوصي سازي و معرفي فرصت هاي سرمايه گذاري 
كش��ور( بيان ك��رد: روي��داد كيش اينوك��س يكي از 
بزرگ ترين رويدادهاي سرمايه گذاري و فناوري هاي 
مالي اس��ت. وي اف��زود: بالغ بر ۲۰۰ ش��ركت در اين 
نمايش��گاه غرفه دارند و مش��اركت  مي كنند. حضور 
فعال نهادهاي بازار مالي و شركت هاي سرمايه گذاري 
و تنوعي از فينتك ها و فناوري هاي مالي  و هرآنچه در 
بازارهاي مالي وج��ود دارد، از نكات حائز اهميت اين 
نمايشگاه است. سرهنگي اضافه كرد: اين نمايشگاه صرفا 
براي رونمايي از نهادهاي مالي نيست، بلكه براي ايجاد 
اجتماع، شبكه و هم افزايي در سرمايه گذاري بر پروژه ها 
و انتقال تجربه طراحي شده است. وي ادامه داد: اهداف 
اين رويداد رونمايي از فرصت هاي س��رمايه گذاري و 
ابزاره��اي مال��ي اس��ت و همچنين ٧ منطق��ه آزاد 
سرمايه گذاري در اين نمايشگاه حضور دارد. اين مناطق 
هركدام ظرفيت هاي س��رمايه گذاري خ��ود را دارد و 
داراي بسته هاي سرمايه گذاري مختص به شركت هاي 
سرمايه گذاري است كه روند سرمايه گذاري شركت ها 
در اين مناطق  را تسهيل  كند. سرهنگي تصريح كرد: 
اهداف ديگر اين رويداد برررسي آخرين دستاوردهاي 
صنعت مالي، ارتباط ميان نهادهاي مالي و شبكه سازي 
و ايجاد هم افزايي ميان فعالان بخش خصوصي و حضور 
پررنگ سه ضلع حاكميت، نخبگان و فعالي اقتصادي و 
مالي و صاحبنظران علمي بازار سرمايه است. وي اظهار 
كرد: اين مثلث، ارتباط حاكميت و بخش خصوصي را 
تقويت مي كند و باعث تسهيل  امور در روند قانون گذاري 
در بازارهاي مالي مي شود. ضلع دوم اين مثلث، ارتباط 
دولت و نخبگان علمي  است كه باعث مي شود حاكميت 
درتصميم گيري از تخصص علمي برخوردار باشد. ضلع  
سوم نيز باعث ارتباط ميان بخص خصوصي و نهادهاي 
مالي  است. وي گفت: بخش هاي مختلفي براي رويداد 
طراحي شده است كه تمام سلايق و بخش هاي  مختلف  
بازار سرمايه را پوشش دهد. سرهنگي تصريح كرد: اين 
نمايشگاه يك دوره فشرده ارتقا توانمندي  ٣ روزه است 
كه دستاوردهاي ديگري دارد كه به آن اشاره شد. در 
منطقه آزاد كيش تلاش ش��د ك��ه تمامي انتظارات 
فعالان بازار سرمايه براورده شود. ضمن اينكه منطقه 
كيش آماده خدمات رساني  به شركت كنندگان است. 
وي افزود: از ويژگي هاي ديگر نمايشگاه امسال، حضور 
پررنگ سرمايه گذاران و فعالان بازارهاي مالي است. 
ما به طورخاص از ده كش��ور از جمله روسيه، چين، 
ارمنس��تان و تركيه دعوت و ثبت نام كرده ايم كه در 
اين نمايش��گاه حضور پيدا كنند. س��رهنگي گفت: 
اتفاق ديگري  كه در نمايش��گاه امس��ال رقم خورد، 
دعوت از سفراي اعضاي بريكس بود و به نظر مي رسد 
اين نمايشگاه فرصت بسيار خوبي  براي ارتقاي روابط 
است. وي اضافه كرد: نكته بعدي، در نظر گرفتن يك 
بخش براي شركت هاي دانش بنيان است كه آينده 

صنعت مالي را رقم مي زند. 

دستورالعمل ساماندهي 
زيرساخت هاي

شركت هاي كارگزاري
سنا| منوچهر ميرزايي، مدير نظارت بر كارگزاران 
سازمان بورس در رابطه با جزييات دستورالعمل 
بهره برداري از زيرساخت شناسايي، ثبت، نگهداري 
و گزارشگري عمليات حس��ابداري شركت هاي 
كارگزاري كه اخيرا توسط سازمان بورس تصويب 
و ابلاغ شده است، اظهار كرد: دستورالعمل مذكور 
 Back در راس��تاي ساماندهي زيرس��اخت هاي
Office شركت هاي كارگزاري از حيث شناسايي 
و ثبت رويدادهاي مالي در دفاتر حس��ابداري در 
شهريورماه امسال به تصويب هيات مديره سازمان 
رس��يد و در پانزده��م مهرم��اه ابلاغ ش��د. وضع 
مقررات در اين حوزه براي نخس��تين بار است كه 
از سوي سازمان صورت مي گيرد چرا كه برخلاف 
س��امانه هاي معاملات آنلاين كه داراي مقررات 
 back office خاص خود بودند، براي سامانه هاي
ش��ركت هاي كارگ��زاري مقرراتي وض��ع و ابلاغ 
نش��ده بود لذا فقدان چنين مقرراتي سبب ايجاد 
وضعيت آش��فته در ثبت و شناسايي رويدادهاي 
مالي در شركت هاي كارگزاري مواجه شده بود و 
اساسا اين موضوع مبتني بر سليقه مديران مالي 
شركت هاي كارگزاري صورت مي گرفت. او افزود: 
براي برون رفت از شرايط مذكور و ايجاد شفافيت 
در ثبت و شناسايي رويدادهاي مالي و همچنين 
انع��كاس حداكثري رويداده��اي مالي مربوط به 
مشتريان توسط ش��ركت هاي كارگزاري، تدوين 
مقررات در اين حوزه در دس��تور كار قرار گرفت و 
پس از طرح دس��تورالعمل پيشنهادي در كميته 
تدوين مقررات، نهايتا دستورالعمل مورد بحث به 
تصويب هيات مديره سازمان رسيد و به كارگزاران 
و ساير ذينفعان ابلاغ شد. مدير نظارت بر كارگزاران 
سازمان بورس تاكيد كرد: در راستاي اجراي اين 
دستورالعمل دو مرحله پيش بيني شده در مرحله 
نخست پياده سازي الزامات مرتبط با زيرساخت از 
حيث مسائل كسب و كاري و فني را هدف گذاري 
كرديم و براي آن، مدت يك س��ال را مد نظر قرار 
داديم. ميرزايي گف��ت: از جمل��ه الزاماتي كه به 
موجب دس��تورالعمل بايد در مرحله نخس��ت و 
ظرف مهلت زماني يك سال اجرايي شود، مي توان 
به استانداردسازي و اعمال محدوديت در تعريف 
انواع اسناد حس��ابداري، اعمال محدوديت زماني 
جهت ثبت و اصلاح اسناد حسابداري و همچنين 
ضرورت انعكاس كامل رويدادهاي مالي مرتبط با 
مشتريان اشاره كرد. او افزود: مرحله دوم اجرايي 
ش��دن اين دس��تورالعمل مربوط به پياده سازي 
ضوابط موضوع تبصره ۲ ماده ۸ دس��تورالعمل در 
زيرساخت است، همچنين مقرر شده اين ضوابط 
ظرف مهلت ٣ ماه توس��ط كان��ون كارگزاران و با 
همكاري بورس ها تدوين و به سازمان ارسال شود 
و پس از نهايي شدن در سازمان، جهت پياده سازي 
در زيرساخت به شركت هاي كارگزاري ابلاغ شود. 
مدير نظارت بر كارگزاران س��ازمان بورس تاكيد 
كرد: به موجب اين ضوابط ثبت هاي حس��ابداري 
لازم براي پوش��ش رويدادهاي مالي شركت هاي 
كارگزاري و نهايتا كدينگ حسابداري كارگزاران 
استانداردس��ازي ش��ده و خارج از استانداردهاي 
مقرر در اين ضوابط، اساسا امكان شناسايي و ثبت 
رويدادهاي مالي از ش��ركت هاي كارگزاري سلب 
مي شود. با توجه به حجم فعاليت هايي كه از حيث 
كسب و كاري و فني جهت پياده سازي اين ضوابط 
در زيرساخت نياز بود، لذا براي اجرايي شدن اين 

مرحله دو سال زمان در نظر گرفته شد.

مُسكن  هزار ميلياردي
وي ادامه داد: اعلام همين خبر مي تواند جو رواني 
مثبتي در بازار سرمايه داشته باشد؛ اما در مقابل اين 
تزريق نقدينگي ها چقدر پول از جيب سهامداران 
خارج شده است كه الان هزار ميليارد تومان با منت 
به بازار تزريق مي ش��ود كه حمايت كند! حمايت 
لزوما به معناي خريد نيس��ت و مي تواند پركردن 
صف خريد باشد و پس از آن معاملات نيز مي تواند 
باطل شود! اين كارشناس بورسي اظهار كرد: نكته 
قابل توجه اينجاست كه مسوولان تمايل دارند كه 

كف بازار در محدوده فعلي بسته شود.
عليخاني در نهايت تاكيد كرد: اينكه اين هزار ميليارد 
با منت و حمايت به بازار القا كنند درست نيست؛ زيرا 
چند هزار ميليارد نيز از جيب سهامداران خارج شده 
است و درصد كوچكي از آن به بازار تزريق مي شود 

كه تنها از آن جنازه باقي مانده است!
وي در نهاي��ت گفت: امي��دوارم ب��ا فراوانی اخبار 
مثبت مثل ع��دم ف��روش بازارگردان ها، خاموش 
شدن الگوريتم ها براي مدت محدود و افزايش نرخ 
خودرويي ها كف بازار بسته شود و بورس روند روبه 

بالايي داشته باشد.

مضرات دخالت اقتصادي دولت
 آين��ده افزاي��ش يابد اگ��ر قابل ذخيره س��ازي يا 
انبارش��دن باش��د بيش از اندازه مصرف يا بيش از 
اندازه انبار مي ش��ود يا پس از ي��ك دوره زماني به 
خاطر اينكه توليدكنندگان و عرضه كنندگان اين 
كالا سود اقتصادي نامناسبي بردند و امكان تمديد 
فعاليت هاي خود را ندارند اگر مجبور باش��ند براي 
توليد حداكثر اين است كه اندازه توليدشان را كاهش 
مي دهند و دستكاري قيمت پس از يك دوره زماني 
يا يك فصل كاري يك باره مصرف سرانه را افزايش 
داده در جايي كه توليد سرانه كاهش پيدا كرده  است.

»تعادل«گزارشميدهد

جدال  بازار  با  سهامداران

تفاهم نامه همكاري پليس امنيت اقتصادي و سازمان بورس 
تفاهم نامه همكاري پلي��س امنيت اقتصادي فرماندهي 
انتظامي و س��ازمان بورس و اوراق به��ادار امروز ۲۳ مهر 
۱۴۰۲ در ش��ش ماده به امضا رسيد. با توجه به مواد ۲۸ و 
۲9 قانون آيين دادرسي كيفري و در راستاي انجام تكاليف 
سازمان در اجراي بند ۸ ماده ۷ و ماده ۵۲ قانون بازار اوراق 
بهادار و وظايف و ماموريت هاي نيروي انتظامي جمهوري 
اس��لامي ايران و همچنين به منظور حمايت از حقوق و 
منافع س��رمايه گذاران در بازار س��رمايه، تحقق عدالت و 
امنيت اقتصادي، پيشگيري و مبارزه با جرايم و تخلفات 
مرتبط با بازار سرمايه، تفاهم نامه همكاري بين پليس امنيت 
اقتصادي فرماندهي انتظامي و سازمان بورس و اوراق بهادار 
منعقد شد. بر اين اساس، مبارزه با جرايم و تخلفات مرتبط 
با بازار س��رمايه از طريق مشاركت در فرآيند كشف جرم، 
مستندسازي پرونده ها و احراز حقيقت نزد مراجع قضايي 
صورت مي گيرد. لازم به ذكر است؛ اين تفاهم نامه براساس 
اهدافي چون مواجهه به موقع و قاطع با مجرمان و پيشگيري 
از وقوع جرايم، ارتقاي سطح امنيت اقتصادي، سلامت و 
شفافيت بازار سرمايه، شناسايي گلوگاه هاي فساد و تسريع 
در روند كشف، مستندسازي و پيگيري به موقع جرايم به 

عنوان ضابط قضايي در بازار سرمايه منعقد مي شود.
موضوعات مربوط به تفاهم نامه شامل همكاري و تعامل 
سازنده جهت پيشگيري از وقوع جرايم، كشف به موقع و 
مبارزه مستمر با آنها، ارتقاء سطح مستندسازي پرونده ها، 
تعقيب متهم، انجام تحقيقات مقدماتي و پيگيري پرونده ها 

مطابق دستورات قضايي تا حصول نتيجه است.
همكاري و تعامل به منظور تبادل اطلاعات و تجربيات با 
استفاده از ظرفيت ها و امكانات طرفين، همكاري در راستاي 

ارتقاء سطح علمي و تجربي كاركنان و كارشناسان طرفين 
در چارچوب تفاهم نامه، به كارگيري ظرفيت هاي موجود 
طرفين در سطح مركز و ساير استان ها در جهت پيشبرد 
اهداف تفاهم نامه از ديگر موضوعات مربوط به تفاهم نامه 
است. همكاري در راستاي كشف جرايم، تعقيب و مراقبت 
از مظنونين جرايم مرتبط با بازار س��رمايه، انجام وظايف 
مرتبط با امور ضابط��ان قضايي و انجام تكاليف قانوني در 
كشف، مستندس��ازي، پيگيري و رسيدگي به پرونده ها، 
توقف فعاليت، شناسايي و توقيف اموال نامشروع، احضار 
و دستگيري متهمان در بازار سرمايه، بازجويي، بازرسي 
اماكن از س��وي پليس و مبارزه مستمر با هر گونه فساد و 

جرم در بازار سرمايه تا رسيدن به نتيجه نهايي در چارچوب 
قوانين و مقررات ج��اري از جمله تعهدات طرفين در اين 
تفاهم نامه بوده است. تعامل و همكاري در زمينه شناسايي 
اشخاص مظنون به ارتكاب جرايم مرتبط با بازار سرمايه، 
همكاري در تعقيب و استرداد متهمان بازار سرمايه از طريق 
پليس بين الملل، مشاركت فني و حقوقي در زمينه طرح و 
پيگيري پرونده هاي حوزه بازار سرمايه، به اشتراك گذاري 
آمار و اطلاعات مربوط به پرونده هاي كيفري در بازار سرمايه 
در حدود قوانين جاري با بهره گيري از پايگاه هاي اطلاعاتي 
از ديگر تعهدات اين تفاهم نامه است. اضافه مي شود؛ تبادل 
طرح ها و تجربيات در زمينه هاي كش��ف، مستندسازي 

و انجام تحقيقات از متهمان با بهره گيري از امكانات فني 
و تخصصي، به اش��تراك گذاري موارد زمينه ساز ارتكاب 
جرايم در بازار سرمايه و در صورت لزوم انجام عمليات هاي 
مش��ترك در جهت پيگيري جرايم، برگزاري دوره هاي 
آموزشي علمي و تجربي مشترك به منظور آشنايي هر چه 
بيشتر با شگردهاي ارتكاب جرايم و روش هاي مقابله با آنها، 
اولويت بخشي به درخواست هاي طرفين در انجام وظايف 
قانوني، تبادل نظرات و پيشنهادات در جهت اصلاح قوانين 
و تكميل طرح ها و لوايح قانوني پيشنهادي نيز از تعهدات 

تفاهم نامه به شمار مي رود.
گفتني است؛ به منظور اجراي مفاد تفاهم نامه، پليس و 
سازمان ضمن معرفي يك نفر نماينده مطلع و تام الاختيار 
در جهت پيشبرد موضوعات اقدام مي كنند و همچنين 
در صورت نياز و با موافقت طرفين، كميته اي متش��كل 
از اعضاي منتخب س��ازمان و پليس نيز تشكيل خواهد 
شد. درباره ديگر شرايط اين تفاهم نامه مي توان گفت كه 
طرفين تعهد مي كنند در حين اجراي تفاهم نامه و پس از 
آن از افشاي اطلاعات محرمانه يكديگر خودداري كرده و 
كمال امانت داري را در حدود مقرر در قوانين و مقررات در 
اين خصوص رعايت كنند. در صورت لزوم اخذ مجوزهاي 
خ��اص در اجراي م��واردي از تفاهم نامه ي��ا برنامه هاي 
مربوطه، طرفين ملزم به رعاي��ت و اخذ مجوزهاي لازم 
خواهند بود موارد احتمالي اختلاف در تفس��ير و اجراي 
تفاهم نامه از طريق تعامل، مذاكره و تفاهم مش��ترك بر 
طرف خواهد شد. لازم به ذكر است؛ مدت زمان تفاهم نامه 
از تاريخ انعقاد به مدت سه سال است و در صورت توافق 

طرفين تمديد مي شود.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه صرفا توان انبوه س��ازان اس��تان تهران 
سالانه 240 هزار واحد مس��كوني است، مسوولان 
دولتي همچنان به دنبال س��ازندگان خارجي براي 
س��اخت واحدهاي مس��كوني نهضت ملي هستند! 
علت اين اشتياق روشن نيست، اما در دوره پيش از 
آغاز پروژه انبوه سازي مسكن، ترجيع بند اظهارات 
مس��وولان دولتي و نماين��دگان مجل��س، وجود 
ظرفيت ها بالاي كش��ور براي س��اخت مس��كن از 
جمله نيروي انساني متخصص، مصالح ساختماني 
توليد داخل، زمين ف��راوان و منابع مالي مورد نياز 
ب��راي اين طرح بود. حالا اما انگار يك به يك اجزاي 
اين ترجيع بند در كلام مس��وولان ازهم گس��يخته 
است. گويي نه توان مهندسي و انساني داخل كشور 
ظرفيت ساخت سالانه يك ميليون مسكن را دارد، 
نه مصالح مورد نياز به فراواني و ارزاني در كشور يافت 
مي شود، نه زمين مناسب براي شهرسازي موجود 
اس��ت و نه پولي براي اين كار باقي مانده اس��ت. در 
چنين ش��رايطي اس��ت كه محمدرضا اسماعيلي، 
ريي��س هيات عامل صندوق ملي مس��كن گفته به 
منظ��ور ارتقای فناوري و به صرف��ه  كردن عمليات 
س��اخت طرح نهضت ملي مس��كن با بي��ش از ۱0 
ش��ركت بين المللي در حال مذاكره هستيم كه اين 

شركت ها هم آسيايي هستند هم اروپايي.
به گزارش ايسنا، اسماعيلي در يك نشست خبري در 
پاسخ به اينكه در راستاي اجراي طرح نهضت ملي 
مسكن مذاكره با ش��ركت هاي خارجي به سرانجام 
رسيده اس��ت يا خير، اظهار كرد: بله با شركت هاي 
متعددي در حال مذاكره هس��تيم كه به محض به 
سرانجام رسيدن اطلاع رساني مي شود. وزارت راه و 
شهرسازي در حال رايزني با بيش از ۱0 كشور است 

كه اين شركت ها هم آسيايي هستند و اروپايي. 
وي در پاس��خ به س��والي مبني بر اينك��ه در بحث 
تهاتر نفت براي ساخت مسكن صرفا با شركت هاي 
داخلي قرارداد امضا مي شود يا شركت هاي خارجي 
نيز در اي��ن فرآيند حضور دارن��د، تصريح كرد: در 
تعامل بين المللي حوزه س��اخت و تعاملات بانكي 
دو حوزه تامين مالي هستند كه از وظايف صندوق 
ملي مسكن محس��وب مي ش��وند. در اين راستا با 
بانك توسعه اس��لامي و ديگر بانك هاي بين المللي 

تعامل داريم.
رييس هي��ات عامل صن��دوق ملي مس��كن ادامه 
داد: اخذ تس��هيلات يا ايج��اد فرآيندهايي كه طي 
آن تامي��ن ضمانتنامه به منظ��ور انجام خريدهاي 
بين الملل��ي يا انعقاد پروژه هاي بين المللي داش��ته 
باشيم جزو وظايف ماست كه در حال دنبال كردن 

آن هستيم.
اسماعيلي اظهار كرد: شركت هايي امروزه با وزارت 
راه و شهرس��ازي براي پروژه ه��اي عمراني در حال 
مذاكره هس��تند. اولويت وزارتخانه و صندوق ملي 
مسكن به عنوان دس��تگاه تامين مالي طرح نهضت 
ملي مسكن استفاده از توليد كنندگان و پيمانكاران 

داخلي است
وي بيان كرد: در عين حال هر جا احساس كنيم نياز 
به فناوري خارجي داريم كه عمليات س��اخت را به 

صرفه تر كند و انرژي و انگيزه پيمانكاران را افزايش 
دهد از ظرفيت هاي بين المللي به نفع اقتصاد كشور 

استفاده مي كنيم.

   جهش هزينه ساخت
از ۲.7 به ۸.۲ميليون تومان

در اين حال، رييس انجمن انبوه سازان تهران اعلام 
كرد: واحدهاي نهضت ملي مسكن متري ۸ميليون 
و 2۵0هزار تومان س��اخته مي ش��ود. اين در حالي 
اس��ت كه در آغاز پروژه انبوه س��ازي دولتي، هزينه 
س��اخت هر متر مربع واحد مس��كوني 2.7 ميليون 

تومان اعلام شده بود.
ايرج رهبر در گفت وگو با تسنيم، اظهار كرد: در زمان 
حضور محمد اسلامي در وزارت راه و شهرسازي بر 
اس��اس تفاهمنامه بين انجمن انبوه سازان تهران و 
اداره كل راه و شهرسازي استان تهران، متعهد شديم 
20 هزار واحد طرح اقدام ملي را )در ادامه به نهضت 

ملي مسكن تبديل شد( بسازيم.
وي ادامه داد: در زمان حاضر از 20 هزار واحد حدود 
۱۸ هزار واحد عملياتي شده و در حال ساخت است. 
قرارداد 3200 واحد را س��ال ۱400 امضا كرديم و 

قرارداد ساير واحدها امسال منعقد شد.
وي اف��زود: اين واحدها در اطراف تهران از جمله در 
شهرهاي رباط كريم، شهريار، اسلام شهر و قرچك 

در قالب 4 شهرك در حال اجراست.
رييس انجمن انبوه سازان اس��تان تهران از توسعه 
ساخت وساز در اين شهرك ها خبر داد و گفت: اخيراً 
به وزير راه و شهرسازي پيشنهاد داده ايم تفاهمنامه 
۵0 هزار واحد ديگر امضا شود. پيش بيني مي كنيم تا 

يك ماه آينده اين تفاهمنامه عملياتي شود.

رهبر در خصوص قيمت س��اخت واحدهاي نهضت 
ملي مس��كن، يادآور ش��د: در اقدام ملي قرارداد با 
قيمت 2.7 ميليون تومان براي هر مترمربع به همراه 
يك شاخص تعديل امضا شد، اخيراً با قيمت جديد 
يعني ۸ ميليون و 2۵0 هزار تومان )براي ساخت هر 

مترمربع( قرارداد امضا شده است.
وي بيان كرد: اگر امس��ال قرارداد ۵0 هزار واحد را 
امضا كنيم احتمالًا قيمت ساخت همين حدود يعني 
۸ ميليون و 2۵0 هزار تومان خواهد بود، اما چنانچه 
به سال آينده موكول شود، بايد قيمت هاي جديد را 

كارشناسي كنيم.
وي درباره ظرفي��ت انبوه س��ازان و توانايي آنها در 
ساخت مسكن، ابراز كرد: در زمان حاضر ۱200 عضو 
حقيقي و حقوق�ي در انجمن انبوه سازان داريم كه 
از اين تعداد حدود 700 انبوه ساز فعال داريم. براي 
هر كدام از انبوه سازان به طور متوسط ساخت سالانه 

300 تا 400 واحد در نظر گرفته مي شود.
رهبر افزود: به عبارت ديگر انبوه سازان استان تهران 
مي توانند سالانه 240 هزار واحد مسكن را بسازند 

و اميدواريم در اين زمينه در استان پيشرو باشيم.

   توقف افزايش قيمت هاي
مصالح ساختماني مقطعي است

رهبر همچنين اعلام كرد، توقف افزايش قيمت هاي 
مصالح ساختماني مقطعي است و با سرد شدن هوا 
و آغاز عمليات اجرايي نهضت ملي مس��كن دوباره 
افزاي��ش قيمت مصالح س��اختماني از س��ر گرفته 

مي شود.
او در گفت وگو ب��ا ايلنا درباره افزايش قيمت مصالح 
س��اختماني و اثرگذاري آن روي قيمت تمام شده 

مس��كن اظهار كرد: مصالح س��اختماني سهم 70 
درصدي در هزينه تمام ش��ده ساخت دارد و در سه 
ماه اول امسال شاهد افزايش قيمت دو برابري برخي 

از مصالح ساختماني از جمله ميلگرد بوديم.
وي ادام��ه داد: در ح��ال حاضر، معاملات مس��كن 
در ركود اس��ت و معمولا در رك��ود قيمت ها ثابت 
مي ماند اما عامل اين ثبات قيمت علاوه بر ركود بازار 
مسكن، اين اس��ت كه به تازگي با اعتراضات جدي 
وزير راه  و شهرس��ازي و س��ازندگان مسكن نسبت 
ب��ه جهش قيمت  دو قلم مصالح مه��م و اثرگذار در 
ساختمان س��ازي در بورس كالا، فعلا جلوي ادامه 
افزايش قيمت  فولاد و سيمان در بورس كالا گرفته 
شده  است. اين اعتراضات نسبت به قيمت گذاري ها 
در بورس كالا شوكي به قيمت ها در بورس وارد كرد. 
رييس انجمن انبوه س��ازان استان تهران با اشاره به 
كاهش صدور پروانه س��اخت گفت: در سه ماه اول 
امس��ال صدور پروانه ساخت نسبت به مدت مشابه 
در سال گذش��ته 27 درصد كاهش پيدا كرد و قطع 
ادامه افزايش قيمت هاي مصالح ساختماني مقطعي 
است و با سرد شدن هوا و آغاز عمليات اجرايي نهضت 
ملي مسكن دوباره افزايش قيمت مصالح ساختماني 

از سر گرفته مي شود.
رهبر با اش��اره به نمايش��ي بودن ثبات قيمت هاي 
مصالح س��اختماني دربورس كالا تاكيد كرد: اينكه 
تا ح��دودي التهابات قيمتي فروك��ش كرده به اين 
دليل اس��ت كه نگويند در بورس كالا به هر قيمتي 
كه بخواهند فولاد و سيمان را مي فروشند، وگرنه در 
حالي كه ميلگرد فولاد در ابتداي سال از هر كيلو ۱7 
هزار تومان به 33 هزار تومان هم افزايش پيدا كرد و 

رشد دو برابري داشت.
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7۰ درصد تراكنش هاي بليت
به دليل نقص انجام نمي شود

رييس كميس��يون حمل و نقل ش��وراي شهر تهران 
اعلام كرد: روزانه 20۵0 دس��تگاه اتوب��وس وارد خط 
سرويس دهي مي شوند؛ اما به دليل خرابي ميانگين دوام 
اين اتوبوس ها به ۱۶00 دستگاه اتوبوس فعال مي رسد.

جعفر تش��كري هاش��مي در گفت وگو با ايسنا، اظهار 
كرد: ميانگين دوام تعداد اتوبوس فعال به ۱۶00 تا 700 
دستگاه مي رسد چراكه فرسودگي زيادي دارند و خراب 
مي شوند. تشكري هاشمي همچنين با اشاره به سامانه 
فروش بليت ش��ركت واحد اتوبوسراني گفت: در مورد 
س��امانه فروش بليت نقايصي ديده شده به گونه اي كه 
70 درصد تراكنش هاي بليت انجام نمي شود و اين به 
دليل نقص سامانه بليت است كه البته خريد تجهيزات و 
اقدامات اصلاحي را انجام مي دهند، اما هر روز كه خريد 
و نصب تجهيزات به تعويق بيفتد خس��ارات زيادي به 
شركت واحد متحمل مي كند و اميدواريم اين اصلاحات 
هرچه سريع تر به ثمر بنشيند. وي با بيان اينكه قرار بود 
تا در موضوع فيلتر جاذب دوده نيز قرار ش��د گزارشي 
ارايه كنند، ، افزود: ما مشكلات شركت واحد اتوبوسراني 
را درك مي كنيم چراكه به غير از 300 دس��تگاهي كه 
عمري كمتر از ۵ س��ال دارند عمر مابق��ي اتوبوس ها 
عمري بين ۱0 تا ۱۶ سال است و بر همين اساس وظيفه 
مديريت شهري تأمين منابع براي خريد اتوبوس هاي 
جديد است. البته روند فعاليت شركت واحد كاملا مثبت 
است و كاملا تغيير محسوس را در سال جاري مي بينيم و 
اين درحالي است كه در سال گذشته اصلا راضي نبوديم 
و تذكراتي داديم اما اين روند اورهال و خريد اتوبوس ها در 
شش ماهه دوم سال جاري شروع شده و اميدواريم هر چه 

زودتر اتوبوس هاي جديد وارد ناوگان شود.

رسوب گيري مستمر
كانال هاي آبخيز تهران

معاون خدمات شهري و محيط زيست شهرداري تهران 
سال گذش��ته هيچ آبگرفتگي جدي در معابر شهري 
نداشتيم، گفت: در فصل بارندگي جاري آماده استقبال 
از بارش هاي برف و باران و مقابله با آبگرفتگي هستيم. 
به گزارش ايرنا، حسين نظري روز دوشنبه در حاشيه 
بازديد خبرنگاران از عمليات لايروبي مسيل ها و قنوات 
اظهار كرد: شهر تهران 700 كيلومتر شبكه جمع آوري 
آب هاي سطحي و همچنين ۱0 هزار نهر و جوي دارد كه 
اين حجم بصورت مستمر لايروبي مي شود. وي افزود: در 
حوزه آبگير حوزه كن گل و لايناشي از بارندگي از دل كوه 
سراريز حوزه شهر مي شود لذا با عمليات لايروبي اجازه 
نمي دهيم اين گل و لاي كه حجم 3۶ هزار متر مكعبي 
دارد، وارد شهر شود. معاون شهردار تهران با بيان اينكه 
اميدواريم امسال نيز شاهد بارش برف و باران زياد باشيم، 
گفت: برنامه ها و راهكارهاي مناسب در اين خصوص به 
مناطق 22 گانه ابلاغ ش��ده همچنين در زمينه تامين 
ماش��ين آلات نيز اقدامات خوبي انجام شد. وي يادآور 
شد: س��ال گذشته ۸00 نقطه از س��وي شهروندان در 
خصوص آبگرفتگي گزارش شد كه تاكنون مشكل 4۶4 
نقطه برطرف شده البته عمده اين نقاط دچار آبگرفتگي 
جزيي بودند. نظري در خصوص نحوه جمع آوري زباله 
در محلات تهران نيز ادامه داد: به زودي طرح جديدي از 
جمع آوري زباله در چند منطقه از جمله يك، سه، چهار، 
هشت، 2۱ و 22 اجرا خواهد شد  و اگر اين طرح رضايت 
بخش بود در ساير مناطق نيز اجرا مي شود. وي اضافه 
كرد: روزانه سه تا چهار نوبت جمع آوري زباله در تهران 
داريم اما شهروندان متاسفانه ساعت خاصي زباله ها را از 
منزل خارج نمي كنند و اگر همه شهروندان در ساعت 
۹ شب اين زباله ها را از بيرون خارج كنند حتما كمك 
بزرگي به مديريت شهري كردند. معاون شهردار تهران 
با بيان كمبودي در موضوع مخازن نداريم، يادآور شد: 
سال گذشته حدود 40 درصد از اين مخازن نوسازي شد 
همچنين نسبت به شستشوي اين مخازن اقدام كرديم. 
به گفته وي، موضوعي كه دنبال كرديم تغيير در شكل 
مخازن بود و طرحي در ميدان فردوسي از مخازن جديد 
را اجرا كرديم كه اين مخازن دچار مشكلاتي بود كه در 

حال برطرف كردن آن هستيم.

 تمركز يك ششم 
جمعيت كشور در تهران

رييس س��ازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر 
تهران با بيان اينكه احتم��ال وقوع زمين لرزه  بزرگ 
حدود 7 ريشتر به دليل وجود و توان گسل ها متصور 
اس��ت، گفت: موضوع اخلاق در امدادگري بايد مورد 
توجه باش��د. به گ��زارش مهر، عل��ي نصيري رييس 
سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران در 
همايش علمي اخلاق امدادگري اظهار داشت: اخلاق 
در بحران به نوعي مغفول مان��ده در حالي كه دانش 
پيچيده و رو به پيشرفت و نسبتاً نوپا در جامعه علمي 
دنيا است و ورود نمايندگي ولي فقيه در هلال احمر 
به اين حوزه بسيار ستودني است. وي افزود: يك ششم 
جمعيت جمهوري اسلامي ايران در تهران قرار دارد كه 
مخاطراتي پيش روي آن قرار دارد. لذا توجه به موضوع 
اخلاق امدادگري بسيار حائز اهميت است. نصيري 
گفت: تهران يك ابرش��هر اس��ت كه به دليل وجود 
گسل ها و سابقه تاريخي فعاليت گسل ها احتمال وقوع 
زمين لرزه هاي بزرگ حدود 7 ريشتر متصور است. از 
طرفي تهران يك شهر سيل خيز محسوب مي شود 
و فرونشست زمين، فروريزش زمين، تجمعات انبوه، 
آتش سوزي ها و توفان ها هميش��ه در كمين تهران 
است. بنابراين رعايت اصول اخلاقي و فرهنگ سازي 
مديريت بحران بس��يار حائز اهميت اس��ت. رييس 
سازمان مديريت بحران با اشاره به اينكه فرهنگ سازي 
اخلاق مداري در بحران بايد از كودكي و خردس��الي 
م��ورد توجه قرار گي��رد گفت: بنيان ه��لال احمر با 
اصول اخلاقي گذاشته شده است همچنين شجاعت، 
هوشياري، مشورت، عدالت، انعطاف پذيري و احتياط 

از اصول اخلاقي در پاسخگويي به بلايا است.

درانتظار ورود روسيه
به خط آهن رشت - آستارا 

معاون وزير راه و شهرسازي خواستار اهتمام جدي 
روس��يه براي نهايي س��ازي فاز طراحي و امضاي 
قرارداد تجاري خط آهن رش��ت � آستارا تا پيش از 

پايان سال جاري ميلادي شد.
ب��ه گ��زارش تس��نيم، جديدتري��ن وضعي��ت 
همكاري هاي زيرساختي و حمل ونقلي جمهوري 
اس��لامي ايران و فدراس��يون روس��يه در جلس��ه 
ويدئوكنفرانس��ي � كه با حضور مع��اون وزير راه و 
شهرس��ازي و معاون وزير حمل ونقل فدراس��يون 
روسيه و مش��اركت نمايندگاني از وزارت اقتصاد، 
شركت ساخت و توس��عه زيربناهاي حمل ونقلي 
كشور و ش��ركت راه آهن برگزار شد � مورد بررسي 

قرار گرفت.
در اي��ن جلس��ه، دو طرف ب��ه ارزياب��ي وضعيت 
همكاري هاي حمل ونقلي و زيرساختي ميان ايران 
و روسيه پرداختند و راه هاي عبور از موانع و افزايش 

سطح همكاري ها را مورد بررسي قرار دادند.
بحث و بررسي درباره وضعيت تملك اراضي و روند 
پيشرفت پروژه ريلي رشت � آستارا، بررسي وضعيت 
جريان بار ريلي و بررسي مسائل حمل ونقل جاده اي 
از اه��م موضوعاتي ب��ود كه طرفها در م��ورد آن به 

گفت وگو پرداختند.
در اين نشست، شهريار افندي زاده معاون حمل ونقل 
با تأكيد بر اهميت پروژه ريلي رش��ت آستارا براي 
توسعه ترانزيت در كريدور شمال- جنوب، خواستار 
اهتمام ج��دي طرف روس براي نهايي س��ازي فاز 
طراحي و امضاي قرارداد تج��اري تا پيش از پايان 

سال جاري ميلادي شد.
وي با اش��اره ب��ه توانمندي ترانزيت ريلي كش��ور 
خصوصاً در مسير شرق خزر، بر ضرورت استمرار و 
افزايش حجم بارهاي ترانزيتي روسي در اين مسير 

براي انتقال به بندرعباس تأكيد كرد.
بررسي مسائل و مش��كلات رانندگان كاميون در 
تردد به روس��يه از قبيل لزوم ارايه تسهيلات براي 
دريافت ويزاي فوري رانندگان، لزوم افزايش سقف 
پوش��ش تعهدات كارنه تير در روس��يه، لزوم رفع 
محدوديت وزن كاميون از ديگ��ر موضوعاتي بود 
كه افندي زاده پيرامون آن با همتاي روس��ی خود 
به تبادل نظ��ر پرداخت، در پاي��ان دو طرف براي 
برگزاري چهاردهمين اجلاس همكاري هاي جامع 
حمل ونقلي ايران و روسيه ظرف 2 ماه آينده، تفاهم 
كردند. بر اساس اين گزارش، اواخر ارديبهشت ماه 
امسال طي مراس��مي با حضور روساي جمهوري 
ايران و كشور روس��يه قرارداد ۱.۶ميليارد يورويي 
طراحي و ساخت خط آهن رشت � آستارا امضا شد.

اين ق��رارداد با حضور مهرداد بذرپ��اش وزراي راه 
و شهرس��ازي و وزير حمل ونقل روسيه امضا شد. 
س��قف قرارداد امضاش��ده بين ايران و روسيه ۱.۶ 
ميليارد يورو است و تا اين مبلغ تأمين مالي پروژه 
صورت خواهد گرفت. بر اس��اس ق��رارداد، پس از 
انجام مطالعات طرح، رقم دقيق س��رمايه گذاري 
پروژه طراحي و س��اخت خط آهن رش��ت � آستارا 

مشخص خواهد شد.

ظرفيت ساخت مسكن
در استان تهران

معاون وزير راه و شهرس��ازي از رش��د 200 درصدي 
صدور پروانه در بافت هاي فرسوده شهر تهران خبر داد 
و گفت: استان تهران ظرفيت ساخت ۶00 هزار واحد 

مسكوني را در محلات هدف دارد.
به گزارش مهر، محمد آييني در اولين جلس��ه ستاد 
بازآفريني استان تهران در س��ال جاري كه با حضور 
عليرضا فخاري، استاندار تهران بر اهميت تشكيل منظم 

و ماهانه ستادهاي بازآفريني شهرستاني تاكيد كرد.
وي ب��ا بيان رش��د 200 درص��دي ص��دور پروانه در 
بافت هاي فرس��وده ش��هر تهران گفت: استان تهران 
ظرفيت ساخت ۶00 هزار واحد مسكوني را در محلات 
هدف دارد و ش��هرداران بايد با توجه، تمركز و قدرت 

بيشتري در بافت هاي فرسوده فعاليت كنند.
آييني بر فعال س��ازي ظرفيت بس��يار خ��وب )بند 
ب( تبص��ره ۱۱ قان��ون بودجه و تأمي��ن خدمات در 

سكونتگاه هاي استان تهران تاكيد كرد.
در اين حال، حسين جنتي، مديركل راه و شهرسازي 
استان تهران از تحقق 70 درصدي نهضت ملي مسكن 
در استان تهران و توجه ويژه فرمانداران و شهرداران به 

مباحث بازآفريني اشاره كرد.
به گ��زارش ايرنا، جنتي اظهار كرد: با عنايت به تامين 
۱0 درصدي مس��كن در طرح نهضت ملي مس��كن 
در اس��تان تهران و از طرفي كس��ري زمين در تهران 
عمليات اجرايي 340 هزار واحد مسكن در اين استان 
در بخش هاي مختلف آغاز شده كه با احتساب 4۱ هزار 
واحد در بافت هاي فرس��وده حدود 70 درصد برنامه 

استان در اين طرح عظيم و مهم محقق شده است.
مديركل راه و شهرسازي استان تهران در ادامه گفت: 
۱۶ هزار نفر از خانواده هاي سه فرزند يا بيشتر در طرح 
جواني جمعيت شناسايي و پس از تاييد نهايي زمين 
براي اين افراد در پويش پيامبر رحمت )ص( و مرحله 
دوم جواني جمعيت و طرح واگ��ذاري 2۵00 قطعه 
زمين با حضور وزير راه و شهرس��ازي انجام و در حال 

حاضر در مرحله اعطاء به خانواده ها هستيم.
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حمزهاي:تقاضابرايپروازهايداخليبهشدتبالااست

اشتياق بي پايان به سازندگان خارجي مسكن

درخواست حمايت دولت از مجوز پروازهاي اروپايي

گروه راه و شهرسازي|
در ش��رايطي كه توان ناوگان فرسوده هوايي كشور 
ب��راي ارايه صندلي پرواز به ش��دت تضعيف ش��ده 
است، با رش��د جمعيت كش��ور و افزايش تقاضاي 
سفر ناشي از آن، آنگونه كه مسوولان هوايي كشور 
مي گويند، ضريب اش��غال صندلي هاي پروازهاي 
داخلي به ۱00 درصد رسيده است. در همين حال، 
وجود ناوگان قديمي برخ��ي از ايرلاين هايي كه به 
كشورهاي اروپايي پرواز دارند، منجر به بروز برخي 
مشكلات براي اين ايرلاين ها شده است و لغو مجوز 
چنين پروازهايي را در معرض خطر انداخته است. 
با اين حال، مس��وولان اين ايرلاين ها، اين مساله را 
به يك»جريان خارج��ي« ارتباط مي دهند و براين 
باورند كه هواپيماهاي قديمي آنها از استاندارد لازم 
برخوردار اس��ت به گونه اي كه در فرودگاه ميلان، 
پس از چك 4۵ دقيقه اي هواپيمايي 33 س��اله اين 
ايرلاين، اين جريان خارجي نتوانس��ت خدشه اي 
به مج��وز پروازهاي اروپا وارد كن��د. با اين حال، به 
نظر مي رسد، ناوگان قديمي پرواز، محدوديت هاي 
جدي اي براي ايرلاين هاي ايراني ايجاد كرده است و 
درپي آن، رفاه ايرانيان را به شدت كاهش داده است.

   رشد ۲۰ درصدي عرضه صندلي
در پروازهاي داخلي

آنگونه كه رامين حمزه اي، مديرعامل قش��م اير در 
يك نشست خبري گفته است، اين ايرلاين توانسته 

پروازهاي داخلي و عرضه بليت را افزايش دهد.
حمزه اي گفته است: تقاضا براي پروازهاي داخلي 
به ش��دت بالا اس��ت و ب��ا راهكارهايي توانس��تيم 
پروازه��اي داخلي را افزايش دهيم و در ۶ ماهه اول 
امسال عرضه در پروازهاي داخلي ٢٠ درصد افزايش 
پيدا ك��رد و همچنين پروازهاي خارجي هم در اين 
مدت ١٠ درصد رشد داش��ته است.  وي با اشاره به 

عوامل افزايش عرضه بليت و ظرفيت پروازها به ويژه 
پروازهاي داخلي اظهار كرده اس��ت: ضريب اشغال 
هواپيماها در پروازهاي داخلي به صد در صد رسيده 
و ديگر هي��چ صندلي خال��ي در پروازهاي داخلي 
نداري��م. از ديگر عوام��ل موث��ر در افزايش عرضه، 
اورهال ك��ردن هواپيماهاي زمينگي��ر و تعميرات 

اساسي هواپيماها بوده است.

   افزايش هواپيماهاي فعال
مديرعام��ل قش��م اير در س��ال ١4٠٠ تع��داد 
هواپيماهاي فعال و س��رخط اين ش��ركت ٧ فروند 
بوده اما در حال حاضر ٩ فروند هواپيما فعال اس��ت 
و به زودي به ١٠ فروند هواپيماي فعال مي رس��يم، 
ادامه داد: در حال حاضر ٩ فروند هواپيماي علمياتي 
داريم كه ي��ك فروند هواپيماي ايرباس ٣٢٠ هم از 
طريق تعميرات به ناوگان هوايي اضافه مي ش��ود. 

افزايش ظرفي��ت ناوگان از مح��ل درآمد هاي اين 
شركت بوده و هيچ قرض و وامي نگرفتيم.

   مجوز پروازهاي اروپايي
 اعتبار كشور است

حمزه اي با تاكيد بر اهميت موضوع مجوز تي سي او 
شركت قشم اير اظهار كرد: تنها دو شركت در ايران 
مجوز تي سي او )گواهينامه و مجوز پرواز اروپايي( 
را دارند و با اين مجوز توانس��تيم پروازهاي اروپايي 
ايران اير در ايام حجم را انجام دهيم و اين مجوز تي 
سي او بايد حفظ شود و اين مجوز اعتبار كشور است. 
وي با بيان اينكه جرياني به دنبال مخدوش كردن 
مجوز پروازهاي اروپايي اين ايرلاين است، ادامه داد: 
اخيرا جرياني در خارج از كشور ايجاد شده كه اجازه 
پرواز خارجي از قشم اير بگيرند به اين بهانه كه اين 
شركت دولتي اس��ت اما امروز قشم اير يك شركت 

كاملا خصوصي است.  حمزه اي با بيان اينكه مجوز 
پروازهاي اروپايي اين ش��ركت بس��وزد منافع ملي 
تحت تاثير قرار مي گيرد، تاكيد كرد: در حال حاضر 
تنها دو شركت در ايران اجازه پرواز اروپايي را دارند و 
اگر اين مجوز براي قشم اير مخدوش شود اين امتياز 
را از دس��ت مي دهيم در حالي در دو س��ال گذشته 
توانستيم با پروازهاي ميلان نمره تي سي او را ارتقا 
دهيم و در فرودگاه مي��لان پس از 4۵ دقيقه چك 
و بررسي نتوانس��تند هيچ ايرادي از هواپيماي ٣٣ 
س��اله ايراني بگيرند و اين هواپيما را تاييد كردند و 
دولت اجازه ندهد تي سي او يك شركت هواپيمايي 

ايراني به خطر بيفتد.

   هواپيماهاي زنجاني را نفروختيم
مديرعامل قشم اير در پاسخ به اينكه آيا در اين مدت 
از تعداد هواپيماهاي خريداري ش��ده توسط بابك 
زنجاني هواپيمايي فروخته ش��ده يا از شركت بابت 
رد ديون خارج شده تاكيد كرد: هيچ هواپيمايي از 
هواپيماهاي قشم اير فروخته نشده و بابت رد ديون 
از شركت خارج نشده   است و همچنين هواپيماهاي 
زمين گير اين ش��ركت باقي هستند و تعميرات در 
جريان است و هيچ هواپيمايي را با عنوان هواپيماي 

زمينگير دور نينداخته ايم. 
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در رون��د بلوغ ي��ك ش��ركت تامين كنن��ده تجهيزات 
سخت افزاري در بازار فناوري اطلاعات و ارتباطات حركت به 
سمت اختصاصي سازي و يكپارچه سازي و توليد محصولات 
خود روندي طبيعي و منطقي است. در اين ميان اگرچه 
نهادهاي مختلف حاكميتي تلاش كرده اند با وضع قوانين، 
سياست گذاري كلان، لحاظ عبارت »توليد« در شعار سال 
و ديگر اقدامات قانوني باعث سرعت بخشيدن به رشد توليد 
در كشور ش��وند؛ تصويب قانون »حداكثر حمايت از توان 
توليد داخل و بومي سازي«، شايد مهم ترين اقدام قانونگذار 
در اين خصوص طي سال هاي  اخير بوده است، اما در اين 
ميان سوال مطرح مي ش��ود آيا حمايت هاي همه جانبه 
دولت كه تبليغات وس��يعي نيز روي آن صورت مي گيرد 
باعث تبلور و رشد توليد در اين صنعت شده است؟ با رشد 
اشراف شركت هاي تامين كننده تجهيزات سخت افزاري 
در بازار فناوري اطلاعات و ارتباطات، به مشخصات فني و 
مختصات تجهيزاتي كه ارايه مي دهند، عواملي چون افزايش 
حجم گردش كالا و نياز به اختصاصي سازي و كاهش قيمت 
تمام شده محصولات و تمايل به كنترل بيشتر بر محصولات 
قابل عرضه، علاقه شركت هاي تامين كننده براي ورود به 
عرصه توليد را افزايش مي دهند. محمد متشرعي- عضو 
هيات مديره نصر تهران و رييس كميس��يون تجهيزات 
فناوري خرده فروشي و پرداخت - در گفت وگو با ايسنا در 
اين باره اظهار كرد: امروزه از منظر جهاني، سه عامل طي سه 
سال اخير باعث شده زنجيره تامين اقلام فناوري اطلاعات با 
چالش جدي روبرو شود. همه گيري كرونا، اختلافات تجاري 
چين و امريكا و جنگ اوكراين عواملي است كه باعث شده 
كس��ري قطعات الكترونيك )تراشه( در سطح دنيا باعث 
طولاني شدن زمان تحويل عمده تجهيزات زيرساخت هاي 
فناوري اطلاعات شود. وي افزود: در حال حاضر كالاهايي كه 
شايد زماني با شرايط تحويل فوري در دنيا قابل تامين بود، 
امروزه تا شش ماه هم طول مي كشد تا تحويل شود. اين امر 
باعث مي شود تامين كنندگان به فكر ورود به فرآيند توليد 
افتاده و با كنترل بخشي از زنجيره تامين قطعات، مشكلات 
طولاني ش��دن زمان هاي  تحويل را كاهش دهند. وجود 
نيروي كار ارزان، انرژي ارزان، برخي قوانين حمايتي دولت 
و استقبال حاكميت از توليد و بومي سازي در حوزه فناوري 
اطلاعات طي سه سال اخير انگيزه بيشتري براي حركت به 

سمت توليد اين محصولات در ايران بوده است. 

   تاثير حمايت هاي دولت
 از توسعه توليد و بومي سازي

 عضو هيات مديره نصر تهران درباره تاثير حمايت هاي دولت 
از توسعه توليد و بومي سازي تا امروز در رشد قابل توجه در 
حوزه توليد تجهيزات فناوري اطلاعات، تصريح كرد: عمده 
حمايت هاي پيش بيني شده در قوانين بالا دستي به درستي يا 
به صورت كامل اجرا نمي شوند. مواردي مثل معافيت مالياتي 
يا تخفيف در هزينه هاي بيمه تامين اجتماعي براي حضور 
ش��ركت هاي توليد كننده در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
متوقف ش��ده است. محاس��به درآمد قابل كسر از ماليات 
تكليفي بابت فروش كالاي توليدي عمدتا براي شركت ها 
پيچيده است و مورد قبول مميزان مالياتي نيست و كمتر 
براي توليد كنندگان كوچك و متوس��ط قابل دسترس��ي 
است. متشرعي با اعتقاد به اينكه شرايط تسهيلات بانكي نيز 
مطلوب نيست و برخلاف ادعاي برخي بانك ها، اخذ تسهيلات 
حمايتي براي توليد روندي بسيار پيچيده و طولاني داشته 
و براي بسياري فعالان اين حوزه غير ممكن است، گفت كه 

عموما بانك ها و صندوق هاي حمايتي، تس��هيلاتي براي 
احداث و آغاز به كار كارخانه ها نمي دهند و تسهيلاتي هم كه 
براي طرح هاي توسعه اي يا سرمايه در گردش ارايه مي كنند 
شامل روند طولاني مميزي و كارشناسي است كه شايد بيش 
از يك سال طول بكشد يا در نهايت با سود بانكي تمام شده 
بسيار بالا معادل وام هاي ديگر به دست توليد كننده مي رسد 
كه توجيه اقتصادي دريافت آن وام را منتفي مي سازد. وي 
ادامه داد: در برخي پارك هاي فناوري يا مناطق صنعتي و ويژه 
اقتصادي دولت امكاناتي جهت دسترسي آسان به زمين براي 
راه اندازي سايت توليدي در اختيار علاقه مندان قرار مي دهد 
ولي چون تامين محل فعاليت صرفا بخش اندكي از هزينه و 
سرمايه مورد نياز آغاز فعاليت توليدي را شامل مي گردد عموما 

با اقبال شركت ها روبرو نيست.

   مشكل قوانين دست و پاگير و قديمي
متش��رعي با تأكيد بر اينكه برخي قوانين دس��ت و پاگير 
و قديمي در حوزه محاس��به ميزان عم��ق توليد و صدور 
گواهي اس��تاندارد و غيره بعضا ان��رژي فعالين توليد را به 
سمت بروكراسي و اتلاف منابع سوق مي دهد، اظهار كرد: 
مقرر بوده بخشي از حمايت هاي دولت در قالب اصلاحات 
تعرفه اي براي اقلام وارداتي اعمال شود. هم اكنون فرمول 
يكسان و مشخصي براي اين موضوع وجود ندارد و در وزارت 
صمت دفاتر كل تخصصي جهت بررسي وجود مشابه توليد 
داخل هر گروه از كالا وجود دارد كه پس از بررسي و احصاء 
موضوع، پيشنهاد خود را براي افزايش تعرفه واردات اقلام 
ساخته شده به سازمان توسعه تجارت ارايه مي دهند و ممكن 
است محدوديت هايي براي كالاهايي كه مشابه توليد داخل 
دارند، در خصوص واردات آنها اعمال كنند كه تصميم گيري 
آن عمدتا بسته به سياست هاي رگولاتور بخشي دارد. اين 
سياست ها بعضا به رشد توليد و انتقال دانش و ايجاد عمق 
فناورانه منجر نشده، بلكه گاهي باعث ركود يا توقف كشش 
در بازار هدف شده است. عضو هيات مديره نصر تهران ادامه 
داد: حمايت از توليد داخل اگر بدون برنامه با سياست هاي 
كوتاه مدت و مقطعي پياده ش��ود نه تنها به رش��د توليد 
كمكي نمي كند بلكه باعث انحصار مي ش��ود. همچنين 
سياست گذاري ميان مدت و بلندمدت هوشمندانه مي تواند 
باعث افزايش عرضه كنندگان هر كالا، افزايش رقابت، ارتقاي 
كيفيت و كاهش قيمت و در نهايت رشد توليد داخل و انتفاع 
مصرف كنندگان نهايي شود. وي در ادامه تشريح كرد: در 
حوزه قوانين حمايتي نيز، طبق نص قانون حداكثر حمايت 
از توان توليد داخل و بومي سازي، همه نهادها و سازمان هاي 

كه از بودجه عمومي كشور استفاده مي كنند ملزم شده اند 
كه اگر كالايي كه قصد خريد آن را دارند، مشابه توليد داخلي 
داشته باشد، حتما نسخه بومي و داخلي آن را بخرند. اين 
قانون بعضا جرايم سختي نيز براي مقام سازمان هايي كه 
اين موض��وع را رعايت نكنند از قبيل انفصال موقت و دايم 
از خدمت دولتي و حتي حبس درنظر گرفته اس��ت ولي 
در ح��ال حاضر با دقت و به طور كامل و كارشناس��انه اجرا 
نمي شود. تشرعي با بيان اينكه يكي از مشكلات حال حاضر 
در خصوص سياست گذاري »توليد«، برداشت هاي ناهمگون 
و حتي متناقض از اين عبارت اس��ت، اظهار كرد: در زبان 
جهاني صنعت )Industry Terminology( عبارات 
 Production، Manufacturing،  مختلفي از جمله
Assembly Line ي��ا System Integration براي 
»توليد« استفاده مي ش��ود كه شرايط و سطوح مختلفي 
از توليد را نشان مي دهد. در حال حاضر در كشور ما تلقي 
واحدي از عبارت »توليد« ميان ذينفعان صنعت و رگولاتور 
وجود ندارد و اين خود باعث بروز سوء برداشت ها و انحراف 
برنامه هاي حمايتي مي شود. از ديد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، هر شخصيت حقيقي يا حقوقي كه فضايي استاندارد 
براي توليد مهيا كرده، مواد اوليه آن را تامين، با استفاده از 
ابزارها و منابع انساني محصولي را از طريق يكي از روش هاي 
ف��وق ارايه كند »توليد كنن��ده« تلقي و براي��ش »پروانه 
بهره برداري صنعتي« صادر مي شود. اين عضو هيات مديره 
نصر تهران در ادامه صحبت هايش گفت: اينكه دارنده پروانه 
با چه عمقي به توليد ورود كرده، چقدر در حوزه تحقيق و 
توسعه، مهندسي، مديريت زنجيره تامين، كنترل كيفيت و 
غيره سرمايه گذاري و اقدام كرده است، در صدور پروانه توليد 
موثر نيست. اما عموما نهادهاي حمايتي براي اعطاي هرگونه 
تسهيلات يا بررسي شرايط قانون حمايت از توليد داخل و 
ديگر ابزارهاي حاكميتي در حمايت از توليد به موارد فني و 
عمق توليد شركت ها ورود كرده و فرآيندهاي كارشناسي 
مختص خود دارند. امروز مشكلات متعددي علاوه بر ركود 
اقتصادي و تحريم هاي جهاني گريبانگير توليدكنندگان اين 
حوزه است. وي معتقد است در حال حاضر چه واردكنندگان 
چه توليد كنندگان تجهيزات س��خت افزاري با مشكلات 
عديده اي روبرو هستند. از مش��كلات عمومي با سازمان 
ام��ور مالياتي و تامين اجتماعي تا مش��كلات اختصاصي 
در حوزه تامين ارز و گمرك و لجستيك جهاني. بنابراين 
مشكلات اين ش��ركت  ها  در قالب چهار گروه دسته بندي 
مي شود. متشرعي درباره مشكلات عمومي در حوزه ماليات 
و بيمه گفت: بسياري ش��ركت ها از طريق نگهداري دفاتر 

رسمي ثبت حساب ها و نرم افزارهاي مالي، نسبت به ارايه 
اطلاعات درآمدي و اظهارنامه مالياتي سالانه به اداره دارايي 
اقدام مي كنند. در ايران، ابراز درآمد هيچ فعال اقتصادي بر 
مبناي خود اظهاري پذيرفته نمي ش��ود و همه شركت ها 
مستلزم به طي روال مميزي و بررسي دفاتر و اسناد مالي 
توسط كارشناسان اداره دارايي هستند. اين در حالي است 
كه در اكثر كشورهاي توس��عه يافته، مبناي اخذ ماليات 
خوداظهاري موديان بوده و صرفا در شرايط و موارد خاص 
و معدودي سازمان دريافت كننده ماليات به روال مميزي 
ورود مي كنند كه شايد كمتر از ۵ درصد موديان را شامل 
شود. وي تأكيد كرد: همين امر موجب مي شود در بسياري 
موارد اعمال سليقه يا فشارهاي خارج از بخشنامه ها و قوانين 
مالياتي باعث اجحاف به مودي و تضييع حقوق ايشان در 
پرداخت ماليات شود. برخي كارشناسان اداره دارايي بعضا 
بدون ارايه دليل مدقن يا فرمول مشخص، نسبت به محاسبه 
ماليات هايي حتي بيش از كل درآمد آن سال مودي اقدام 
مي كنند و بررسي مجدد و حتي اصلاح اشتباهات محاسباتي 
را به هيات هاي حل اختلاف ارجاع مي دهند. اين در حالي 
است كه در مواردي خود مميزين دارايي نيز به شركت ها 
اعلام مي كنند مجبورند عدد مش��خصي ماليات از طريق 
موديان خود ب��راي دولت دريافت كنند و بنابراين تا جاي 
ممكن ماليات بيشتري )حتي با علم بر نقض قوانين موضوعه( 
از شركت ها مطالبه مي كنند. بنابراين روند اعتراض به ماليات 
محاسبه شده بسيار زمانبر و طولاني است و در بسياري موارد 
هم اعتراض به محاسبه ماليات باعث عصبانيت واحد مميزي 
مربوطه و لجبازي و عدم همكاري در مراحل بعدي مي شود.

   اعتراض قانوني به ماليات محاسبه شده
طبق گفته اين عضو هيات مديره نصر تهران فرآيند اعتراض 
قانوني به ماليات محاسبه شده شايد سال ها به طول انجامد و 
دولت در اين دوره با بهانه عدم قطعيت ماليات سال هاي قبل 
هيچگونه تاييديه يا خدماتي به مودي ارايه نمي كنند. عدم 
تمديد پروانه كسب، عدم تمديد پروانه توليد، عدم تمديد 
كارت بازرگاني، عدم صدور ضمانتنامه بانكي، عدم اعطاي 
تسهيلات از مواردي است كه در صورت عدم قطعيت مبلغ 
ماليات با پرهيز از ص��دور گواهي ماده ۱۸۶ مالياتي براي 
مودي با آنها روبرو مي ش��ويم. عملا سازمان اداره مالياتي 
با اجحاف در محاسبه ماليات، مودي را به مسيري هدايت 
مي كند كه در صورت اعت��راض مجبور به توقف فعاليت 
توليدي شده و ناچار به پذيرش و تمكين مبلغ مطالبه شده 
شود. متشرعي در ادامه سخنانش تشريح كرد: در سازمان  
تامين  اجتماعي نيز بعضا برخورد قهري و يكجانبه حتي 
س��ختگيرانه تر از اداره امور مالياتي مي شود. سختي ها و 
فشارهاي غيرقانوني به شركت ها در فرآيندهاي مميزي 
تامين اجتماعي و صدور مفاصا حساب قراردادهاي آنها از 
عمده موانع توسعه كسب و كارها در ايران است؛ يك نمونه 
آن تفسير اين سازمان از مفاد ماده ۳۸ قانون تامين اجتماعي 
است كه طي ساليان اخير تغيير و تشديد داشته است. وي 
افزود: در اين ماده گفته ش��ده س��ازمان تامين اجتماعي 
مي تواند براي قراردادهاي مقاطعه كاري و پيمانكاري كه 
ماهيت كارگاه هاي موقت يا پروژه مح��ور دارند، و عمدتا 
از نيروهاي موقت )روزمزد( براي اجراي پيمان اس��تفاده 
مي كنند و امكان پرداخت حق بيمه ثابت براي آنها ميسر 
نيست، درصدي از مبلغ كل قرارداد را )بين ۷.۸ تا ۱۶.۶۷ 
درصد از مبلغ كل( جهت پوشش هزينه هاي بيمه درماني و 

بازنشستگي ايشان از شركت ها دريافت كنند.
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بعد از تكميل شبكه ملي اطلاعات 
بايد به سمت ايجاد شبكه منطقه اي 

گام برداشت
وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات گف��ت: با تقويت 
فعاليت هاي بين المللي در تلاش هستيم تا بعد از تشكيل 
شبكه ملي اطلاعات به س��مت ايجاد شبكه منطقه اي 
اطلاعات كه فرص��ت ويژه اي براي منطقه ايجاد خواهد 
كرد گام برداريم. به گزارش ايس��نا، عيس��ي زارع پور در 
جلسه مجلس شوراي اسلامي و در جريان بررسي بندي 
از لايحه برنامه هفتم توسعه كه به ايجاد شركت ارتباطات 
بين الملل بازمي گشت، بيان كرد: جمهوري اسلامي ايران 
موقعيت ويژه اي براي ترانزيت در همه حوزه ها از جمله 
ترانزيت داده از ش��مال به جنوب و غرب به شرق دارد. از 
ابتداي دولت سيزدهم تا به امروز ظرفيت ترانزيت ۲.۵ برابر 
شده است اما جا دارد تا اين آمار ۱۰ برابر شود اما نكته اي 
كه وجود دارد اين است كه با سازوكار دولتي اين كار ميسر 
نيست. وي در ادامه اظهار كرد: دست وزارت ارتباطات در 
اين حوزه باز نيست، در برنامه ششم توسعه نيز نسبت به 
ايجاد شركت بين الملل حكمي آمده بود و در اين راستا 
اقداماتي صورت گرفته اس��ت اما ما در برنامه هفتم اين 
موضوع را آورديم كه با جديت بيشتر گام برداشته شود. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در ادامه اظهار كرد: براي 
توسعه فعاليت هاي بين المللي اين حكم اهميت ويژه اي 
دارد. بعد از آنكه شبكه ملي اطلاعات تكميل شد ما بايد به 
سمت ايجاد شبكه منطقه اي اطلاعات گام برداريم. امروز 
كشورهاي اروپايي به اين سمت مي روند كه يك شبكه 
پرسرعت منطقه اي داشته باشد. منطقه ما نيز بايد از اين 

ظرفيت استفاده كرده و در اين مسير گام بردارد.

وزارت ارتباطات مجاز به ايجاد 
»شركت ارتباطات بين الملل« شد

طبق مصوبه مجلس شوراي اسلامي، به وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات اجازه داده مي شود در سقف منابع 
و اعتبارات خود نس��بت به ايجاد »ش��ركت ارتباطات 
بين الملل« اق��دام كند. به گزارش مه��ر، نمايندگان 
مجلس ش��وراي اسلامي در جلس��ه دوشنبه ۲۴ مهر 
ماه و در جريان ادامه بررسي گزارش كميسيون تلفيق 
لايحه برنامه هفتم توسعه، بند الحاقي ۲ ماده ۶۵ لايحه 
برنامه را به تصويب رساندند. طبق اين مصوبه، به وزارت 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات اجازه داده مي ش��ود در 
س��قف منابع و اعتبارات خود و با استفاده از اختيارات 
خود و سازمان توسعه اي و نيز مشاركت و سرمايه گذاري 
بخش غيردولتي، نسبت به ايجاد »شركت ارتباطات 
بين الملل« اقدام كند. اساسنامه اين شركت با پيشنهاد 
وزارت ارتباط��ات و فناوري اطلاعات به تصويب هيات 

وزيران مي رسد.

   تكليف وزارت ارتباطات براي تهيه
برنامه ملي توسعه هوش مصنوعي

مطابق با بن��د الحاقي ۳ م��اده ۶۵ لايحه برنامه هفتم 
توسعه كه به تصويب رسيد، مركز ملي فضاي مجازي 
و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با همكاري ساير 
دستگاه هاي اجرايي مرتبط، موظف است در راستاي 
حمايت از توسعه زيست بوم تحول آفرين هوش مصنوعي 
قابل اعتماد و پايدار، ظرف شش ماه از زمان لازم الاجرا 
شدن اين قانون، »برنامه ملي توسعه هوش مصنوعي« 
را به منظ��ور تعيين چهارچوب ها و س��از و كار تعامل 
تمامي ذي نفعان، فراهم نمودن دانش و زيرساخت هاي 
پاي��دار فني، اجتماع��ي، اخلاقي و حقوق��ي، ترويج و 
افزايش آگاهي نسبت به كاركردهاي هوش مصنوعي 
در زمينه هاي مختلف و همچنين آگاهي نس��بت به 
خطرات بالقوه آن را تدوين و به تصويب ش��وراي عالي 

فضاي مجازي برساند.

   سازوكار افزايش سهم اقتصاد ديجيتال
از توليد ناخالص ملي

در ادامه جلسه، بند الف ماده ۶۶ اين لايحه تصويب شد 
كه در آن آمده اس��ت: به منظور افزايش سهم اقتصاد 
رقومي )ديجيتال( از توليد ناخالص ملي، وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات موظف است وفق »سند راهبردي 
جمهوري اسلامي ايران در فضاي مجازي، سند »نظام 
اقتصاد رقومي )ديجيتال( « را با همكاري دستگاه هاي 
عضو كارگروه اقتصاد ديجيتال دولت، ظرف شش ماه 
پس از لازم الاجرا ش��دن اين قانون، تهيه و به تصويب 

شوراي عالي فضاي مجازي كشور برساند.

معارفه عضو جديد 
هيات مديره همراه اول

عضو جديد هيات مديره همراه اول معارفه شد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران، در جلسه هيات مديره اين اپراتور ضمن توديع 
محمدسعيد سرافراز و تقدير از زحمات وي، محمد 
پيري ب��ه عنوان عضو جدي��د هيات مديره معارفه 
ش��د. محمد پيري هم اكنون مديرعامل ش��ركت 
توس��عه اعتماد مبين اس��ت كه به عنوان نماينده 
شركت سرمايه گذاري مهر اقتصاد مبين در تركيب 

هيات مديره همراه اول قرار مي گيرد.

حضور همراه اول 
در نمايشگاه ايپاس 1402

همراه اول با در اختيار داش��تن بزرگ ترين شبكه امن 
ارتباطي در كشور، توانمندي هاي خود و سرويس هاي 
مربوط به حوزه امنيت را به نمايش��گاه ايپاس ۱۴۰۲ 
آورد. به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
سيار ايران، بيستمين رويداد بين المللي و نمايشگاهي 
ايپاس كه برگرفته از عنوان »لوازم و تجهيزات پليسي، 
امنيتي و ايمني« اس��ت، در حالي از صبح روز دوشنبه 
۲۴ مهر ۱۴۰۲ در مصلي امام خميني )ره( آغاز به كار 
كرد كه هم��راه اول به عنوان نخس��تين و بزرگ ترين 
اپراتور تلفن همراه كشور در آن حضور دارد. با توجه به 
ماهيت اين نمايشگاه و حضور برندهاي صاحب نام ملي و 
بين المللي در زمينه توليد تجهيزات ايمني و شركت هاي 
دانش بنيان با محصولات جديد، همراه اول با حضور در 
اين رويداد و ارايه س��بد متنوعي از سرويس هاي بومي 
خود كه توس��ط متخصصان و نخبگان كشور در حوزه 
امنيت توسعه يافته اند، زمينه را براي تشريك مساعي 
بين برندهاي فعال اين عرصه و همچنين جذب ايده هاي 
جديد فراهم آورده اس��ت. همراه اول در ايپاس ۱۴۰۲ 
سرويس هايي نظير »احراز هويت دو عاملي«، »همراه 
س��لامت«، »بيسيم آواك«، »س��رويس هاي امنيتي 
مديريت شده« و »نظارت تصويري ابري« را ارايه مي كند 
كه علاقه مندان به مباحث و تجهيزات امنيتي مي توانند 
تا ۲۷ مهر ماه با مراجعه به شبستان اصلي مصلي از ساعت 

9 تا ۱۷، از نزديك با اين دستاوردها آشنا شوند. 

آغاز پويش همكلاسي
 5G با قرعه كشي 100 گوشي

براي دانش آموزان و دانشجويان
همراه اول با مغتنم ش��مردن تق��ارن روز جهاني 
دانش آموز با ايام شروع سال تحصيلي جديد، پويش 
همكلاسي با قرعه كش��ي ۱۰۰ گوشي هوشمند 
۵G براي دانش آموزان و دانشجويان را آغاز كرد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران، روز جهاني دانش آموز )۱۵ اكتبر( و ش��روع 
سال جديد تحصيلي دانشجويان و دانش آموزان، 
فرصت مغتنمي را براي هم��راه اول فراهم آورد تا 
با برگزاري پويش »همكلاسي« ضمن همراهي با 
جامعه علمي كشور در قالب ارايه سيم كارت هاي 
جديد، تخفيف ها و بس��ته هاي ويژه، »قرعه كشي 
بزرگي« را نيز برگزار كند. همراه اول با اش��راف بر 
اهميت توجه به مقوله مس��ير س��فر نه مقصد، به 
دنبال اين است با برگزاري پويش بزرگ همكلاسي 
و ۱۰۰ جايزه گوشي هوشمند ۵G، در خلق بهترين 
تجربه س��فر براي دانش آموزان و دانش��جويان در 
اين مسير علمي سهيم باش��د. اين پويش پاييزي 
علاوه بر مخاط��ب قرار دادن تمام��ي جويندگان 
دانش، ش��رايط ويژه اي را نيز براي مادران به پاس 
قدرداني از زحمات آنان در ايام تعطيلات تابستان، 
فراهم آورده تا به اين طريق امكان حضورش��ان در 
قرعه كشي بزرگ همكلاسي فراهم شود. بنابراين 
تمامي دانشجويان، دانش آموزان و مادران ايشان تا 
پايان پاييز ۱۴۰۲ فرصت دارند با خريد سيم كارت  
دانشجويي، جوانان، دانش آموزي )سيم كارت دايمي 
نوجوان( يا با فعال سازي بسته هاي اينترنت و مكالمه 
ويژه آغاز س��ال تحصيلي جديد، علاوه بر دريافت 
هداياي ويژه ديجيتال، در قرعه كشي ۱۰۰ گوشي 
هوشمند ۵G نيز شركت كنند. شرايط شركت در 
پويش همكلاسي كه قرعه كشي بزرگ آن در دي 
ماه ۱۴۰۲ برگزار مي شود، در ادامه و به تفكيك براي 

هر كدام از جوامع مخاطب آورده شده است.

اعلام بسته هاي ويژه رومينگ 
همراه اول با امارات همزمان با 

شروع سفرهاي پاييزي
هم��راه اول با آغ��از دور جديد س��فرهاي پاييزي 
و همزمان با ش��روع نمايش��گاه جيتكس ۲۰۲۳، 
بسته هاي ويژه رومينگ خود با كشور امارات را اعلام 
كرد. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
سيار ايران، فصل پاييز از جمله زمان هاي خاص براي 
سفر كردن به كشورهاي با آب و هواي گرم است و از 
اين باب، كشور امارات متحده عربي يكي از مقاصد 
جذاب توريس��تي براي ايرانيان است. همراه اول با 
توجه به تحليل روند سفرهاي خارجي هموطنان 
در اين ايام و همچنين برگزاري يكي از بزرگ ترين 
نمايشگاه هاي فناوري با عنوان »جيتكس« در دبي، 
اقدام به ارايه »۲ بسته ويژه رومينگ امارات« كرده 
است. سرويس »رومينگ بين الملل« به مشتركان 
تلفن همراه اين ام��كان را مي دهد تا هنگام بازديد 
از كش��وري ديگر بتوانند تماس هاي تلفني برقرار 
و دريافت كنند، پيام هاي متني و ايميل ارس��ال و 
دريافت كنند و همچنين به مرور اينترنت بپردازند. 
به عبارت ديگر سرويس رومينگ بين المللي مصداق 
گسترش پوشش اپراتور تلفن همراه است تا امكان 
استفاده از شماره تلفن همراه و خدمات شبكه اپراتور 
خانگي در يك كشور خارجي همچنان فراهم باشد. 

ازتصويبقانون»حداكثرحمايتازتوانتوليدداخلوبوميسازي«تااجرا

چالش هاي توليد سخت افزار در ايران

سرقت اطلاعات كاربران و تجربه كشورها براي مقابله با آن
وقوع رخدادهاي متعدد نشت اطلاعات از پايگاه هاي داده 
شركت ها و سازمان هاي دولتي و خصوصي،  عمدتا ناشي 
از خطاها و ضعف هاي امنيتي در پياده سازي و تنظيمات 
است كه باعث مي ش��ود گاهي حتي بدون نياز به دانش 
عميق هك و نفوذ و با يك سري بررسي ها و جست وجوهاي 
ساده، داده ها افشا شوند. به گزارش ايسنا، اعتماد مهم ترين 
حلقه زنجيره خدمات در هر سرويس است، سرويس هاي 
مجازي هر روز در حال رشداند، بنابراين كساني كه اطلاعات 
شهروندان را نگه مي دارند، بايد از قبل فرآيند شفاف سازي 

را انجام دهند تا دسترسي به اطلاعات مردم كار مشكلي 
باشد. به همين دليل لازم است ضريب حريم خصوصي 
را به نحو قابل بهبودي افزايش داد. اين در حالي است كه 
طي سال هاي گذشته زيرساخت هاي كشورها هم تحت 
حملات س��ايبري قرار مي گيرد و به دنب��ال آن برخي از 
كسب وكارها نيز تحت تاثير اين حملات قرار مي گيرند كه 
در برخي موارد منجر به هك شدن برخي سرورها نيز شده 
اس��ت. به عبارتي، در زمينه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
كشورها نيازمند قوانين جدي و به روز هستند و اين خلأ 

قانوني در حوزه امنيت س��ايبري نيز به مراتب پررنگ تر 
است. هم اكنون نش��ت هاي اطلاعاتي كه در كشورها رخ 
مي دهد بيشتر مربوط به آسيب پذيري از سهل انگاري هاي 
كوچكي است كه با آموزش قابل پيشگيري خواهد بود. 
محافظت از اطلاعات كاربران از جمله موضوعاتي است كه 
در كشورهاي مختلف مورد توجه قرار گرفته است. به طور 
مثال چند ماه گذشته اعلام شد دانمارك مي خواهد سني 
كه كودكان مي توانند موافقت خود را با اش��تراك گذاري 
اطلاعات شخصي با شركت هاي فناوري اعلام كنند را از 
۱۳ سال فعلي، به ۱۵ تا ۱۶ سال افزايش دهد. شركت هاي 
فناوري همچنين ملزم خواهند ش��د براي اس��تفاده از 
اطلاعات شخصي كودكاني كه سن پايين تري از اين دارند، 
موافقت والدين آنها را دريافت كنند. مورتن بودسكوف، 
وزير كسب و كار دانمارك، همزمان با رونمايي ابتكارهاي 
دولت براي كنترل نفوذ شركت هاي فناوري جهاني، گفت 
غول هاي فناوري بايد مسووليت بيشتري را برعهده بگيرند. 
ما بايد به الگوريتم هاي مبهمي كه از روش هاي ديوانه وار 
براي حفظ كودكان و بزرگسالان در اين پلتفرم ها استفاده 
كرده و ميزان غيرقابل تصوري از اطلاعات شخصي آنها را 
جمع آوري مي كنند، پايان دهيم. اين اقدام پس از آن انجام 
مي گيرد كه آلمان، محدوديت سني ۱۶ سال را تعيين كرد 
و همزمان، كشورهاي اروپايي بيشتري از مجارستان گرفته 
تا ليتواني و هلند، قوانين مشابهي را در دست تهيه دارند. 
با گذشت زمان كوتاهي گوگل هم از كارمندانش خواست 
اطلاعات محرمانه را با چت ربات هاي هوش مصنوعي از 
جمله برنامه »گوگل بارد« )Bard( اين شركت، به اشتراك 
نگذارند. درباره جزييات اين موضوع مي توان گفت رويترز 
به نقل از چهار منبع آگاه گزارش كرد آلفابت )ش��ركت 
مادر گوگل( كه يكي از بزرگ ترين بازيگران رقابت هوش 
مصنوعي است، به كارمندانش اعلام كرد نبايد اطلاعات 
محرمانه را با چت ربات هاي هوش مصنوعي مانند چت 
جي پي تي و »بارد«، به اشتراك بگذارند. زيرا شركت هاي 
هوش مصنوعي با استفاده از پيام هاي ارسال شده توسط 
كاربران، درك زبان چت ربات هاي خود را آموزش مي دهند. 
هشدار گوگل به خصوص از اين نظر جالب توجه بود كه خود 
اين شركت، چت ربات عرضه كرده است. بنابراين اين غول 

اينترنتي به مهندسانش هشدار داد كه از ابزارهاي هوش 
مصنوعي براي كدنويسي استفاده نكنند. بنابراين به دليل 
اهميت اين مس��اله اواسط تابستان شركت متا پلتفرم از 
سوي يك دادگاه استراليايي به دليل جمع آوري داده هاي 
كارب��ران فيس بوك از طريق اپليكيش��ني VPN بدون 
اينكه اين عمل را افشا كند، به پرداخت جريمه اي بالغ بر 
۲۰ ميليون دلار استراليا )۱۴ ميليون دلار( محكوم شد. 
دادگاه فدرال استراليا همچنين به شركت متا دستور داد از 
طريق زيرمجموعه هاي خود شامل فيس بوك و اپليكيشن 
Onavo كه اكنون فعاليت ندارد، ۴۰۰ هزار دلار استراليا 
هزينه هاي حقوقي را به كميسيون رقابت و مصرف كننده 
استراليا پرداخت كند كه اين شكايت مدني را مطرح كرده 
بود. گفته شده اين جريمه به يك رشته از مسائل حقوقي متا 
در استراليا پايان مي دهد كه مربوط به استفاده از اطلاعات 
كاربران بود و از زمان افشاي رسوايي جهاني درباره استفاده 
غيرقانوني شركت تجزيه و تحليل داده »كمبريج آناليتيكا« 
از اطلاعات كاربران فيس بوك در انتخابات س��ال ۲۰۱۶ 

امريكا، جريان داشت.

   مروري بر چند تجربه
 سرقت اطلاعات كاربران در جهان

اواسط تابستان بود كه هكرها با استفاده از يك اپليكيشن 
اندرويدي جعلي به نام  SafeChat، دستگاه كاربران را به 
جاسوس افزاري آلوده مي كنند كه اطلاعات تماس، پيامها 
و موقعيت جي پي اس گوش��ي آنها را به س��رقت مي برد. 
اين جاس��وس اف��زار اندرويدي احتمالا نوع��ي از بدافزار 
Coverlm  است كه داده ها را از اپليكيشن هاي ارتباطي 
مانند تلگرام، سيگنال، واتس اپ، وايبر و فيس بوك مسنجر، 
 CYFIRMA به سرقت مي برد. محققان شركت امنيتي
اعلام كرده بودند كه گروه هك هندي »باهاموت«، در اين 
كمپين دست دارد و جديدترين حملاتش را با استفاده از 
پيامهاي فيشينگ در واتس اپ انجام داده كه قطعه مخرب را 
مستقيما به دستگاه قرباني ارسال مي كند. همچنين سازمان 
 )Pôle emploi( دولتي ثبت بيكاري و كمك مالي فرانسه
از رخنه اطلاعاتي خبر داد كه اطلاعات متعلق به ۱۰ ميليون 

نفر را در معرض افشا قرار داد. 



تعادل|
در ش��رايطي ك��ه توليدكنندگان شيرخش��ك صرفاً 
به دليل قرار داش��تن در تنگناي ارزي دچار مش��كل 
در توليد ش��ده اند؛ خبرهايي از واردات شيرخشك از 
كشورهاي خارجي به گوش مي رسد. فراخوان واردات 
فوريتي تأمين شيرخش��ك اطفال رگولار، ش��هريور 
ماه س��ال جاري از س��وي معاونت توسعه سازمان غذا 
و دارو منتشر شد. آن طور كه فعالان و توليدكنندگان 
شيرخش��ك مي گويند، متهم ردي��ف اول اين ماجرا، 
وزارت بهداشت اس��ت كه از تخصيص ارز براي تامين 
مواد اوليه به اين شركت ها خودداري و در مقابل اقدام 
به واردات ۳۰ ميليون قوطي با 6 برابر قيمت تمام شده 
داخلي كرده اس��ت. در زم��ان حاضر پنج توليدكننده 
داخلي شيرخشك ماه هاست كه ارز دريافت نكرده اند 
و اين موضوع باعث شده، دو توليدكننده بدهي شديد 
ارزي پيدا كنند؛ احتمالًا ت��ا دو ماه آينده برخي از اين 
توليدكنندگان از مدار توليد شيرخشك خارج خواهند 
ش��د! همين امر باعث ش��د كه وزير صم��ت به وزارت 
بهداشت در خصوص تعطيلي و بيكار شدن تعداد زيادي 

از كارگران هشدار دهد.

   اختلاف صمت و بهداشت بالا گرفت
بر اساس اعلام سازمان غذا و دارو از ۲۰ مهرماه فروش 
شيرخشك نوزاد تنها با كد ملي و تاريخ تولد امكان پذير 
است كه اين موضوع شامل همه شيرخشك ها از جمله 
رگولار مي ش��ود. بس��ياري از خانواده ه��ا كه صاحب 
نوزاد ش��دند مي گويند ك��ه براي تهيه شيرخش��ك 
نوزادشان دچار مشكل شدند. به طوري كه براي دريافت 
شيرخش��ك هم بايد درصف انتظار بمانند؛ چراكه هم 
بايد كد سريال پشت قوطي و هم كد ملي و مشخصات 
كودك در سامانه وزارت بهداشت ثبت شود.  سازمان غذا 
و دارو پيش از اين اعلام كرده بود كه عرضه شيرخشك با 
كد ملي نوزادان، در راستاي مقابله با قاچاق معكوس اين 
محصول در دست اقدام قرار گرفته است؛ در واقع به دليل 
تخصيص ارز 4۲۰۰توماني به صنعت توليد شيرخشك 
اطفال، قيم��ت تمام ش��ده اين محص��ول پايين تر از 
كشورهاي همسايه اس��ت و همين موضوع انگيزه اي 
براي قاچاق اين محصول به خارج از كشور ايجاد كرده؛ 
اما به نظر مي رس��د قاچاق معكوس شيرخشك، دليل 
اصلي كمبود آن در بازار نيست. بخش��ي از مواد اوليه 
شيرخشك به كش��ور وارد مي شود و در نتيجه بخشي 
از توليد شيرخشك وابسته به تأمين ارز است. فرآيند 
تخصيص ارز به صنعت شيرخشك نيز به اين صورت 
است كه در ابتدا توليدكننده، ميزان نياز ارزي خود براي 
توليد تعداد مش��خصي شيرخشك را به سازمان غذا و 
دارو اعلام مي كند. پس از تأييد، درخواست تخصيص 
ارز به بانك مركزي داده مي شود و سپس بانك مركزي 
آن را تأييد و بانك عامل، از توليدكننده درخواست ريال 
مي كند تا توليدكننده بتواند ارز را دريافت و نسبت به 
واردات مواد اوليه شيرخش��ك اقدام كند! حال اما اين 
ماجرا وارد فاز تازه اي ش��ده، به طوري كه اكنون شاهد 
اختلاف دو وزارتخانه بهداشت و صمت براي تخصيص 
ارز تأمين شير خشك هستيم.  از طرفي، به دليل اتكا 
به واردات، كارخانه ه��اي توليدي در معرض تعطيلي 
قرار گرفته اند. عباس علي آبادي در نامه  اي كه نس��خه 

رونوشت آن براي بانك مركزي نيز ارسال شده از وزير 
بهداشت خواس��ته تا جهت جلوگيري از تعطيلي اين 
كارخانه ها و جلوگيري از بحران شير خشك هر چه زودتر 
نامه تاييد ارز اين واحدها را صادر كند تا بانك مركزي ارز 

لازم را به اين امر اختصاص دهد.

   توليد كنندگان ارزي دريافت نكردند
درهمي��ن راس��تا، ريي��س انجم��ن توليدكنندگان 
شيرخشك اطفال به ارايه توضيحاتي در زمينه كمبود 
شيرخش��ك پرداخته اس��ت.  »هاني تحوي��ل زاده« 
گفته اس��ت: در زمان حاضر پنج توليدكننده داخلي 
شيرخش��ك داريم اما ماه هاس��ت كه توليدكنندگان 
شيرخش��ك ارز دريافت نكرده اند و اين موضوع باعث 
شده است دو توليدكننده بدهي شديد ارزي پيدا كنند؛ 
اين توليدكنندگان مواد را با حداقل اسناد و به صورت 
اعتباري وارد كشور كرده اند. يك توليدكننده نيز به دليل 
عدم تخصيص ارز و نداش��تن توان مالي براي واردات 
اعتباري مواد اوليه، از چرخه توليد خارج ش��ده است 
و يكي از توليدكنندگان ني��ز احتمالًا تا دو ماه آينده از 
مدار توليد شيرخشك خارج خواهد شد! بنابرآماري كه 
رييس انجمن توليدكنندگان شيرخشك اطفال اعلام 
كرده اس��ت: در سال گذش��ته 61 ميليون عدد قوطي 
شيرخشك رگولار )عادي( مصرف شده، كه نياز يكسال 
ايران بوده است؛ در عين حال ظرفيت توليدكنندگان 
داخلي 117 ميليون قوطي شيرخشك است كه يعني 
حدود ۲ برابر مصرف يك سال، قابليت توليد شيرخشك 
داريم. اظهارات او حاكي از اين است كه از دي ماه سال 
گذشته تا الآن تأمين ارز صورت نگرفته است و به همين 
دليل توليدكنندگان ب��راي واردات مواد اوليه، بدهي 
ارزي به شركت هاي خارج از كشور پيدا كرده اند. شركت 

نستله قابليت توليد ۳۰ ميليون عدد، شركت پودر شير 
مشهد 4۰ ميليون عدد، بهداشت كار 17 ميليون عدد، 
پگاه شهركرد ۲۰ ميليون و نيكسان سلامت بهبود 1۰ 
ميليون قوطي را دارند. شركت پگاه و نيكسان سلامت 
بهبود به دليل ع��دم تخصيص ارز تعطيل ش��ده اند و 
شركت بهداشت كار از دي ماه س��ال گذشته تاكنون 
هيچ ارزي نگرفته است و به اندازه دو ماه ماده اوليه براي 
توليد دارد و ش��ركت نستله مقادير ناكافي ارز دريافت 
كرده اس��ت و به دليل كمب��ود ارز و بدهي ۲۰ميليون 
يورويي، يك ماه مش��كل در توليد پيدا كرد و شركت 
پودر شيرخشك مشهد نيز به صورت سه شيفت درحال 
كار كردن است اما هيچ ارزي به آن تخصيص پيدا نكرده 

است و دچار بدهي ارزي شده است.

   فراخوان واردات شيرخشك 
رييس انجم��ن توليدكنندگان شيرخش��ك اطفال 
درباره اقدام قابل تأمل س��ازمان غ��ذا و دارو در واردات 
شيرخش��ك مي گويد: وجود مش��كلاتي كه بر سر راه 
توليد شيرخشك وجود دارد، سازمان غذا و دارو در اين 
ميان فراخوان واردات ۳۰ ميليون قوطي شيرخشك را 
صادر كرده اس��ت! در حالي كه توليدكنندگان داخلي 
در صورت تأمين ارز مي توانند شيرخش��ك موردنياز 
كل كش��ور و حتي دو برابر نياز كش��ور را توليد كنند. 
اقدام به واردات شيرخش��ك در حالي است كه واردات 
هر قوطي شيرخشك، ارزبري ۳برابري نسبت به توليد 

داخل آن دارد!

   پاي يك شركت تركي در ميان است
به گفته تحويل زاده، تعدادي از قوطي هاي شيرخشك 
وارداتي در گمرك در انتظار وارد شدن به كشور از مبدأ 

تركيه است. البته برخي رسانه ها در اين باره نوشتند كه 
سازمان غذا و دارو، به شركت هاي پخش اعلام  كرده كه 4 
ميليون قوطي برند بي بي لين تركيه به زودي وارد سيستم 
خواهد ش��د. اين شركت در سال ۲۰1۹ تاسيس شده و 
هر قوطي چهار تا 6.۵ يورو هزينه برده است. اين درحالي 
اس��ت كه اگر همين ارز به واردات مواد اوليه تخصيص 
پيدا مي كرد علاوه بر فعاليت حداقل پنج كارخانه ايراني 
و بيكار نشدن كارگران، ارز مصرف شده براي هر قوطي 
1.۵ يورو بود و مواد اوليه اي كه از آلمان وارد مي شد، تحت 
ليسانس برند هاي معروف فرانس��وي و آلماني در ايران 
قرار مي گرفت. اكنون مش��خص نيست كه اين شركت 
تازه تاسيس تركيه اي آيا خود توليدكننده است يا پاي 

يك واسطه تامين كالا در ميان است؟

   اتهامي كه متوجه توليدكنندگان شد
البته آن طور كه رييس انجمن توليدكنندگان شيرخشك 
اطفال گفته است: يكي از اتهاماتي كه سازمان غذا و دارو 
به توليدكنندگان وارد كرده اين است كه توليدكنندگان 
ارز دريافت كرده اما مواد اوليه شيرخشك را وارد كشور 
نكرده اند! در حالي كه توليدكنندگان در زمان دريافت ارز 
به بانك عامل تعهد مي دهند كه طي ۹ ماه ماده اوليه را 
وارد كنند و اگر ماده اوليه وارد نكنند، بانك عامل به بانك 
مركزي گزارش مي دهد و ارز در مراحل بعدي به شركت 
تخصيص نمي يابد؛ از س��وي ديگ��ر اتهاماتي همچون 
گران فروشي شيرخشك از س��وي توليدكنندگان نيز 
به هيچ وجه صحت ندارد زيرا قيمت گذاري شيرخشك 
دستوري است و قيمت آن توس��ط سازمان حمايت از 
مصرف كننده و سازمان غذا و دارو مصوب و درج مي شود 
و داروخانه نيز بايد با قيمت درج شده روي محصول آن 

را به فروش برسانند.
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رشد 17 درصدي
صادرات امريكا به ايران 

دفتر آمار امريكا از رشد 17 درصدي صادرات اين كشور 
به ايران در ۸ ماهه نخست سال جاري ميلادي خبر داد.

به گزارش تسنيم، دفتر آمار امريكا در تازه ترين گزارش 
خود اعلام كرد مبادلات تجاري اي��ران و امريكا در ۸ 
ماهه نخست س��ال جاري ميلادي به ۳۳.4 ميليون 
دلار رس��يده كه اين رقم نسبت به مدت مشابه سال 
قبل يك درصد افزايش داشته است. در ماه هاي ژانويه 
تا اوت سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۳۳ ميليون دلار كالا بين دو 

كشور مبادله شده بود.
بر اساس اين گزارش، در ۸ ماهه نخست ۲۰۲۳ ارزش 
صادرات امريكا به ايران رشد 17 درصدي داشته است. 
در ۸ ماهه نخست سال قبل ۲7.۹ ميليون دلار كالا از 
امريكا به ايران صادر ش��ده بود ك��ه اين رقم در مدت 
مشابه امسال به ۳۲.7 ميليون دلار افزايش يافته است.

اما واردات اين كش��ور از ايران در ۸ ماهه نخس��ت 
س��ال جاري ميلادي كاهش ۸6 درصدي داشته و 
به ۰.7 ميليون دلار رسيده است. امريكا در ۸ ماهه 
نخس��ت س��ال قبل ۵.1 ميليون دلار كالا از ايران 

وارد كرده بود.
ميزان تجارت ايران و امريكا در مقايسه با كل مبادلات 
تجاري دو كشور با جهان رقم قابل توجهي نيست. ايران 
در بين مقاصد صادراتي امريكا در ۸ ماهه ۲۰۲۳ رتبه 
176 و در بين منابع تأمين كالاهاي وارداتي اين كشور 

رتبه ۲17 را به خود اختصاص داده است.
بر اساس اين گزارش، امريكا در ماه اوت امسال ۲.۲ 
ميليون دلار كالا به ايران صادر كرده و واردات اين 
كشور از ايران در اين ماه صفر بوده است. امريكا در 
اوت سال قبل ۳.7 ميليون دلار كالا به ايران صادر و 

۰.1 ميليون دلار كالا از ايران وارد كرده بود.

شوراي رقابت از قيمت گذاري 
خودرو خط مي خورد؟

خروج ش��وراي رقابت از پروسه قيمت گذاري خودرو 
كم كم رنگ واقعيت به خود مي گيرد و به احتمال زياد در 
چند وقت آينده شيوه قيمت گذاري محصولات توليدي 
ش��ركت هاي خودروساز با س��از و كار جديدي انجام 
مي شود. اكو ايران نوشت: كارگروه خودروي مركز ملي 
رقابت طي مصوبه اي به دنبال اين است تا شوراي رقابت 
از پروسه قيمت گذاري خودرو در مبدا خارج شده و تنها 
در جايگاه سياست گذاري و نظارت ايفاي نقش كند. 
اين مصوبه به آن معناست كه اعضاي شوراي رقابت از 
پشت فرمان امور اجرايي مانند قيمت گذاري خودرو كنار 
گذاشته شوند و انجام امور اجرايي را به نهادهاي ذي ربط 
ديگر واگذار كنند. اين خبر به طور اختصاصي از سوي 
تسنيم منتشر شده است. براساس آنچه روي خروجي 
اين خبرگزاري قرار گرفته كار گروه خودروي مركز ملي 
رقابت در جلسه خود به تاريخ 1۸ مهر 14۰۲ مصوب 
كرده تا بررس��ي هاي كارشناس��ي در راستاي اصلاح 
دس��تورالعمل تنظيم بازار خودرو با اين رويكرد انجام 
گيرد كه شوراي رقابت تنها در جايگاه سياست گذاري و 
نظارت ايفاي نقش نمايد و انجام امور اجرايي به نهادهاي 
ذي ربط واگذار شود.اما آنچه به عنوان قانون اكنون مورد 
توجه قرار دارد اين است كه شوراي رقابت دست بالا را 
در تعيين قيمت كارخانه اي خودرو دارد و همچنين اين 
شورا بايد ميزان و نوع واردات خودرو را تعيين كنند. اما 
چنانچه خروجي كار كارشناسي كه كار گروه خودروي 
مركز ملي رقابت درخواست كرده راي به تغيير جايگاه 
شوراي رقابت دهد، تغييراتي در وظايف شوراي رقابت 
ايجاد خواهد شد، از جمله اينكه حذف شوراي رقابت در 
فرايند قيمت گذاري خودرو قوت گرفته است. طي چند 
وقت اخير انتقاد از سيوه فعلي قيمت گذاري محصولات 
توليدي شركت هاي خودروساز و زيان انباشته اي كه از 
اين مس��ير در صورت هاي مالي انها منعكس شده بالا 
گرفته است. وزير صمت در اين ارتباط گفت هم اكنون 
نهاد هاي مختلف در اين موضوع مس��وول هستند و 
وظايف خود را هم انجام نمي دهند. عباس علي آبادي 
بر اين كنته تاكيد كرده بود كه معتقد به تعيين قيمت 
خودرو در مبدا با س��از و كار عرض��ه و تقاضا يا همان 
مكانيزم بازار است. چنانچه مصوبه كار گروه خودروي 
مركز ملي رقابت نهايي ش��ود شركت هاي خودروساز 
مي توانند خود را آماده جش��ن پايان اس��يري قيمت 
كارخانه اي خودرو از دس��ت شوراي رقابت كرده و اين 
اميد را داشته باشند كه آزادسازي قيمت محصولاتشان 

دور از دسترس نباشد.

۵ انتصاب جديد در گمرك 
رييس كل گمرك ايران ۵ مدير س��ابق سازمان را 
عزل كرد و در مقابل ۵ نيروي جديد منصوب كرد. 
از زماني كه رضواني فر س��كان گمرك ايران را در 
دست گرفته اس��ت؛ هر روز يك انتصاب جديد در 
گمرك انجام مي گيرد. مش��خص نيست اين همه 
تغيير و جابه جايي در گم��رك با چه هدف و نيتي 
انجام مي شود؟! ۲۳ مهر ماه محمد رضواني فر رييس 
گمرك ايران، در احكام جداگانه اي مديران جديدي 
را براي گمرك غرب ايران، گمرك لطف آباد، ناظر 
گمركات اس��تان و گمرك اردبيل، دفتر نوسازي و 

تحول اداري و منابع انساني و رفاه منصوب كرد.
براس��اس حكم رضواني ف��ر، س��يروس قهرماني 
مديركل گمرك غرب ايران شد. او الهام شاداب فر 
را نيز به عنوان مديركل دفتر نوسازي و تحول اداري 
منصوب كرد. ريي��س گمرك ايران ب��راي قربان 
كريمي حكم مديركلي گمرك لط��ف آباد را زد. او 
عمران احمدي را هم به سمت ناظر گمركات استان 
و مديركل گم��رك اردبيل منصوب كرد. مديركل 
منابع انساني و رفاه گمرك هم طاهره هامون نورد 
شد. البته انتصابات رييس گمرك تنها به همين ۵ 
مورد ختم نمي شود؛ چراكه بيش از اين نيز شاهد 
تغيي��ر و جابه جايي هاي زي��ادي در گمرك ايران 
بوديم، به ويژه از زماني كه رضواني فر س��كان اين 

سازمان را در اختيار گرفته است.

ايران خودرو رسما
احتكار هايما را تاييد كرد

شركت ايران خودرو در گزارش رسمي خود به سازمان 
ب��ورس تأييد كرد ك��ه در ش��هريورماه خودروهاي 
توليدشده هايما را احتكار كرده و به بازار عرضه نكرده 
بود. به گزارش تسنيم، طي يك هفته اخير مسوولان 
اس��تاندارد، تعزيرات و س��ازمان حمايت بر احتكار 
خودرو توس��ط ايران خودرو صحه گذاش��ته اند. روز 
دوش��نبه رييس قوه قضاييه در جلسه شوراي عالي 
قضايي به موضوع احتكار خودرو پرداخت و در اين باره 
گفت: برخي رسانه ها مي گويند »خودروها را عمدي 
نگه داش��ته اند تا قيمت را بالا ببرند«، اين مدل اخبار 
مردم را مي آزارد، قبلًا به بازرسي كل كشور هم گفته ام 
ورود كنند و خودروسازها به صراحت به مردم توضيح 
بدهند و بگويند خودروه��ا فلان ايراد را دارند. رييس 
قوه قضاييه افزود: حسب اعلام سازمان تعزيرات، در 
جريان بازديد از يك پاركينگ مس��تقر در خراسان 
رضوي، 1۰ هزار خودروي عرضه نشده مشاهده شد 
ك��ه 6 هزار دس��تگاه از آنها داراي اي��راد و نقص فني 
بوده و 4 هزار دستگاه ديگر بلااشكال بودند، اما عرضه 
نمي شدند؛ به محض بازديد و ورود سازمان تعزيرات، 
متولي عرض��ه خودرو در آن بخش، با ش��تابزدگي و 
تعجيل مشغول عرضه و واگذاري خودرو ها مي باشد! 
علي اي حال بايد مقوله عرضه خودرو به صورت جامع 
و كامل مورد بررس��ي و پيگيري قرار گيرد و موضوع 
به صورت شفاف براي مردم و مشتريان تبيين شود؛ 
بنا بر نقلي كه شده سازمان استاندارد نيز اعلام كرده 
است كه خودرو هاي عرضه نشده فاقد مشكل از ناحيه 
استاندارد هستند. اشاره رييس قوه قضاييه به احتكار 
چهار هزار هايما توسط شركت ايران خودرو است كه 
مديران اين ش��ركت مدعي بودند استاندارد صندلي 
دارند اما پس از رسانه اي شدن اين احتكار، نسبت به 
تحويل آنها اقدام كردند. تيم گشت مشترك تعزيرات 
حكومتي در دهم مهرماه از ش��ركت ايران خودروي 
مش��هد بازديد ك��رد و در همين راس��تا پرونده ظن 
احتكار براي چهار هزار خودروي ايران خودروي هايما 
و پژوپارس در پاركينگ بينالود مش��هد تشكيل شد 
اين امر مهر تاييدي بر احتكار خودروهايي اس��ت كه 
آماده تحويل هستند ولي خودروساز از تحويل آنها به 

مشتريان خودداري مي كند. 
در همين راستا، سيد مرتضي مدني رييس سازمان 
تعزيرات حكومتي در 1۵ مهرماه گفت كه در گشت 
مش��ترك تعزيرات حكومت��ي در پاركينگ بينالود 
مشخص شد از 1۰ هزار خودروي موجود چهار هزار 
خودرو هايما، پژو پارس بدون پلاك در اين مجموعه 
وجود دارد كه به ظن احتكار پرونده تخلف براي اين 
شركت تشكيل شد. به گفته مدني، احراز اين تخلف 
نيازمند گزارش كارشناسي و تأييد سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان است كه در صورت 
تأييد با فوريت رس��يدگي خواهد ش��د.  همچنين 
رييس س��ازمان تعزيرات حكومتي فرصت 1۰روزه 
به مديران اين خودروس��از داده اس��ت تا خودروها را 
به دست مصرف كنندگان واقعي برسانند در غير اين 
صورت با آنها به جرم سودجويي يا گرانفروشي كالايي 
برخورد خواهد شد. در همين راستا گزارش رسمي كه 
ايران خودرو به سازمان بورس داده نشان مي دهد اين 
شركت در شهريورماه ۲41۰ دستگاه هايما توليد كرده 
اما فقط ۲6۳ دس��تگاه را به مشتريان فروخته است، 
يعني بيش از ۲1۰۰ دستگاه هايماي توليدي خود در 
شهريور را احتكار كرده بود. همچنين در مجموع 6 ماه 
نخست امس��ال ايران خودرو 1۰۵۲۸ دستگاه هايما 
توليد كرده كه فقط 76۵۵ دستگاه آن را به مشتريان 
فروخته بود، يعني مجموعاً ۲۸7۳ دس��تگاه هايما 

توسط ايران خودرو تا پايان شهريور احتكار شده بود.

گمركات شبانه روزي مي شوند
براساس راي نمايندگان مجلس با آغاز برنامه هفتم 
فعاليت گمركات در مرزهاي زميني و بنادر پرتردد 
شبانه روزي مي شود. روز دوشنبه نمايندگان مجلس 
در جريان بررس��ي گزارش كميس��يون تلفيق در 
خصوص لايحه برنامه هفتم توسعه، بند ب ماده 61 
لايحه اين برنامه كه درباره فعاليت گمركات كشور 
بود را بررسي كردند. براساس نظر نمايندگان وزارت 
اقتصاد مكلف ش��د نسبت به ش��بانه روزي كردن 
فعاليت گمركات در مرزهاي زميني و بنادر بزرگ و 

پرتردد كشور اقدام كند.
در متن بند ب ماده 61 لايحه برنامه هفتم توسعه 
آمده است كه وزارت امور اقتصادي و دارايي مكلف 
است با همكاري وزارت راه و شهرسازي، ظرف شش 
ماه پس از لازم الاجرا ش��دن اين قانون نس��بت به 
ش��بانه روزي كردن فعاليت گمركات در مرزهاي 

زميني و بنادر بزرگ و پرتردد كشور اقدام كند.

انتصاب جديد 
در وزارت كشاورزي

وزير جهاد كش��اورزي در حكمي حسين شيرزاد را به 
عنوان مديرعامل شركت پشتيباني امور دام منصوب 
ك��رد. محمدعلي نيكبخت وزير جهاد كش��اورزي در 
حكمي، حسين شيرزاد را براي مدت سه سال به سمت 
عضو موظف هيات مديره و مديرعامل شركت پشتيباني 

امور دام منصوب كرد.
در بخشي از اين حكم آمده است؛ اميد است با اتكال به 
خداوند متعال و هماهنگي با ساير اعضاي هيات مديره در 
انجام وظايف و مسووليت هاي محوله موفق و مويد باشيد. 
پيش از شيرزاد، محسن س��لامي مديرعامل شركت 
پشتيباني امور دام كشور بود. شركتي كه مدت ها پيش 
بايد منحل مي شد. اما هنوز فعال است و مديران جديد 
براي آن منصوب مي ش��ود. ۲۵ سال است كه شركت 
پشتيباني امور دام با هدف تعادل بازار نهاده هاي دام و 
طيور تشكيل شده است. هدفي كه قرار بود موقتي باشد. 

اما ظاهرا دولت قصد ندارد براي آن پاياني تصور كند.

پاي»ارز«و»شركتتركي«درمياناست؟/اختلافصمتوبهداشتبالاگرفت!

متهم اول كمبود شيرخشك

چراقيمتعليالحساباعلامشد؟

دعوا بر سر محل تعيين قيمت خودروي وارداتي
اقتص��اد اي��ران سال هاس��ت درگي��ر ناهماهنگي و 
بروكراس��ي هاي پيچيده اس��ت كه اين موضوع خود 
را حتي در موارد جزئي مانن��د تعيين و اعلام قيمت 
خودروهاي وارداتي نش��ان داده است. مهر نوشت: در 
حالي كه يك سال از آزادسازي واردات خودرو مي گذرد 
به نظر مي رسد هنوز بحث هاي مربوط به نحوه واردات، 
نحوه قيمت گذاري، نحوه فروش و... بين دستگاه هاي 

متولي به نتيجه نرسيده است.
در اين راستا اخيراً در مورد قيمت گذاري خودروهاي 
واردات��ي اخت��لاف زيادي بي��ن س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنن��دگان به عنوان مرجع 
بررس��ي قيم��ت و ش��وراي رقابت به عن��وان مرجع 

تصويب كننده قيمت پيش آمده است.
اص��ل دعوا بي��ن اين دو نه��اد از زم��ان بارگذاري 
قيمت علي الحساب 6 خودروي وارداتي در سامانه 

يكپارچه عرضه خودروهاي وارداتي با تأييد سازمان 
حمايت آغاز ش��د. ش��وراي رقاب��ت در واكنش به 
اين اقدام س��ازمان حمايت اعلام كرد كه خبري از 
قيمت هاي علي الحساب نداشته و سازمان حمايت 
مجوزي براي انتش��ار اين قيمت ها دريافت نكرده 
اس��ت. در مقابل نيز س��ازمان حمايت تاكيد كرد 
كه بر اس��اس مصوبه 1۸ مهرم��اه كارگروه خودرو 
شوراي رقابت اقدام به برآورد قيمت علي الحساب 
خودروه��اي وارداتي به منظور تنظي��م بازار كرده 
اس��ت. بحث تا جايي بين اين دو نهاد بالا گرفته كه 
برخي رسانه ها خبر از حذف شوراي رقابت در فرايند 
قيمت گذاري خودرو و تبديل اين شورا به يك نهاد 

سياست گذار و ناظر داده اند.
قيمت علي الحس��اب خودروه��اي وارداتي در حالي 
اعلام شد كه دقيقاً در زمان ورود چانگان به كشور نيز 

همين اقدام صورت گرفت. در آن زمان نيز ابتدا قيمت 
علي الحساب اعلام و بعد قيمت قطعي از سوي شوراي 
رقابت اعلام شد كه به دليل تفاوت اين دو قيمت و البته 
تغيير تعرفه، در نهايت اين موضوع منجر به اعتراض 

متقاضيان خريد اين خودروي وارداتي شد.
در اين رابطه مي توان به قيمت خودروي زوتي اشاره 
كرد كه در فهرس��ت علي الحس��اب ها 77۰ ميليون 
قيمت خورد اما در مصوبه شوراي رقابت ۸۲6 ميليون 
و ۵۰۹ هزار و ۸۵۳ تومان تعيين شده است كه يعني 
تقريباً ۵6 ميليون تومان بالاتر از قيمت علي الحساب 
است. بنابراين با توجه به اينكه بر اساس مصوبه ۵4۳ 
شوراي رقابت بايد خودروها با قيمتي قطعي به فروش 
برسد، به نظر مي رسد وزارت صمت يا به منظور سبك 
ك��ردن حجم انتق��ادات از تعل��ل در واردات و عرضه 
خودرو يا كمك به واردكنندگان هر بار اقدام به انتشار 

قيمت هاي علي الحساب بدون درخواست از شوراي 
رقابت مي كند آن ه��م در حالي ك��ه مي داند به اين 
قيمت ها نهايتاً هزينه اي بين ۲۵ تا ۳۰ درصد به دليل 
ماليات، عوارض، تعرفه و... افزوده مي شود. به گزارش 
مهر، اقتصاد ايران سال هاس��ت درگير ناهماهنگي و 
بروكراسي هاي پيچيده است كه اين موضوع خود را 
حتي در موارد جزئي مانند همين تعيين و اعلام قيمت 
خودروها نشان مي دهد. ضرباهنگ ناهماهنگي ها به 
قدري بالاست كه اعلام قيمت خودروهايي كه بعد از ۵ 
سال ممنوعيت وارد كشور شده اند تبديل به يك گعده 

براي جر و بحث بين دستگاه هاي متولي شده است.
تمام اين وضعيت در حالي است كه ۳۰ هزار متقاضي 
از اسفند پارسال منتظر دريافت خودرو هستند و بازار 
خودرو و مابقي متقاضيان بالقوه نيز بيش از يك سال 

است كه انتظار عرضه خودروي وارداتي را مي كشند.

رييساتحاديهبارفروشانتهرانخبرداد

صادراتمجددمحصولاتكشاورزيبهعراق
رييس اتحاديه بارفروشان تهران از آغاز مجدد صادرات 
محصولات كش��اورزي ايران به عراق خبر داد. رييس 
اتحاديه بارفروش��ان تهران گفت: تا يك ماه قبل عراق 
واردات ميوه و محصولات كشاورزي را ممنوع كرده بود و 
نياز خود را با توليد داخل پوشش مي داد؛ اما از آنجايي كه 
حجم توليد پاسخگوي نياز داخل نبود، دوباره صادرات 
محصولات ايراني به عراق از سر گرفته شد و گوجه، پياز، 
هندوانه و خيار دوباره به عراق صادر مي شوند. مصطفي 
دارايي نژاد، رييس اتحاديه بارفروشان تهران با اشاره به 
افزايش توليد محصولات كش��اورزي در كش��ور اظهار 
داش��ت: خوشبخانه امسال، س��ال فراواني محصولات 
كش��اورزي در كشور اس��ت از اين رو مي توان صادرات 
را افزايش داد. وي ب��ا بيان اينكه 7۰ درصد محصولات 
كش��اورزي و انواع ميوه رشد 1.۵ برابري نسبت به سال 

گذشته دارند، ادامه داد: ميزان توليد مازاد از پوشش نياز 
داخلي است و صادرات نمي تواند منجر به افزايش قيمت 
محصولات كشاورزي شود. رييس اتحاديه بارفروشان 
تهران با اشاره به ميوه هاي وارداتي گفت: موز، نارگيل، 
زنجبيل، آوكادو از جمله اقلام وارداتي هس��تند، البته 
آوكادو به توليد داخل هم رس��يده و در تنكابن و رامسر 
هم آوكادو توليد مي شود كه اين ميوه به صورت دانه اي 
به فروش مي رود و قيمت هر دانه آوكادو چه داخلي و چه 
وارداتي بين 4۰ تا 6۵ هزار تومان است. همچنين ميوه 
پاپايا هم وارداتي است اما هر چه پاپايا در بازار وجود دارد، 
قاچاق بوده و از مبادي غيرقانوني وارد كشور شده است. 
وي ادامه داد: از دو هفته گذشته پياز و سيب زميني به 
پاكستان صادر مي شود. رييس اتحاديه بارفروشان تهران 
درباره مقاصد صادرات محصولات كشاورزي كشورمان 

اظهار داش��ت: ميوه و محصولات كشاورزي كشورمان 
به كش��ورهاي عراق، روس��يه، پاكس��تان، قزاقستان، 
تركمنستان، كويت و قطر صادر مي شود و اخيرا صادرات 
به اوراسيا رشد خوبي نسبت به سال گذشته داشته است.

دارايي ن��ژاد با اش��اره ب��ه روند ص��ادرات محصولات 
كشاورزي به روسيه پس از آغاز تنش با اوكراين تاكيد 
كرد: در ابتداي آغاز جنگ و تحولات منطقه اي صادرات 
به روس��يه متوقف شد چرا كه تجار مي ترسيدند پول 
محصولات را نتوانن��د از روس ها بگيرند اما رفته رفته 
صادرات انجام ش��د اما صادرات مي��وه و محصولات 
كشاورزي به روس��يه پس از جنگ به ميزان صادرات 
قبل از جنگ نرسيده  و كمتر اس��ت. وي تاكيد كرد: 
امسال بيشترين صادرات در انواع ميوه ها، سيب درختي 
به هند اس��ت كه ميزان صادرات آن به هند رشد قابل 

توجهي داشته است. رييس اتحاديه بارفروشان تهران 
با بيان اينكه ايران جزو كشورهايي است كه 4 فصل ميوه 
دارد، گفت: خوشبختانه توليد محصولات كشاورزي 
امسال خوب بوده و به كش��اورزان توان صادرات داده 
اس��ت و روزانه بيش از 1۲ هزار ت��ن ميوه وارد ميدان 
عمده فروشان مي شود. دارايي نژاد با بيان اينكه قيمت 
محصولات كشاورزي و ميوه پاييزي امسال نسبت به 
سال گذشته ۲۰ درصد رش��د دارد، تاكيد كرد: براي 
تمام اقشار درآمدي ميوه براي عرضه داريم و ۹۰ درصد 
ميوه ها را تمام اقشار مي توانند خريداري كنند و اين 
ميزان افزايش قيم��ت با توجه به ميزان تورم طبيعي 
است. بايد توجه داشت كه كشاورزان هم جزوي از مردم 
هستند و با رشد هزينه هاي توليد و كشت بايد قيمت ها 

هم تا حدي افزايش پيدا كند.
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خبرروز

جريمه ۷ ميلياردي مدارس متخلف
مديركل روابط عمومي س��ازمان تعزيرات حكومتي از جريمه هفت ميليارد و ۶۹ ميليون ريالي مدارس متخلف خبر داد. شهرام 
محسني درباره ارجاع ۳۲ گزارش تخلف مربوط به مدارس و شهريه مدارس به تعزيرات حكومتي، اظهار داشت: براي ۲۳ پرونده 
حكم صادر شده و متخلفان به پرداخت هفت ميليارد و ۶۹ ميليون ريال جريمه محكوم شدند. به گفته محسني، تخلفاتي كه مردم 
يا بازرسان دستگاه هاي نظارتي به سازمان تعزيرات حكومتي اعلام نكنند به صورت پنهان ادامه پيدا مي كند و اين سازمان برابر 
قانون امكان ورود به اين تخلفات را ندارد. به گفته معاون وزير آموزش و پرورش اين وزارتخانه ۱۸ هزار مدرسه و ۲۰ هزار آموزشگاه 

در سطح كشور دارد و اكنون شهريه ها از ۲ تا ۳۸ ميليون تومان است و ۱۵ هزار مدرسه زير ۱۵ ميليون شهريه دريافت مي كنند.

رويداد

هفته سلامت روان در حالي به پايان رسيد كه پوشش 
ناكافي بيمه هاي پايه و مكمل براي اين گروه از بيماران 
و كمبود مراكز درماني و تخت هاي بيمارستاني، سرفصل 
سخنان دست اندركاران نظام سلامت روان بوده است. 
امس��ال هفته س��لامت روان با شعار »س��لامت روان 
مسووليت فردي و اجتماعي همه ماست« از ۱۸ مهر آغاز 
شد؛ در حقيقت دهم اكتبر در جهان به عنوان يك روز 
براي آموزش جهاني بهداشت روان و آگاهي از اهميت 
آن نامگذاري شده است و بيش از سه دهه از گراميداشت 
اين روز براي آگاهي بخشي به آحاد جامعه براي توجه 
به بيماري هاي رواني و تأثيرات مهم آن بر زندگي مردم 

در سراسر جهان مي گذرد.

    ۷۰  درصد مردم نمي توانند
به روانشناسان مراجعه كنند

علي فتحي آشتياني رييس سازمان نظام روانشناسي و 
مشاوره كشور كه به تازگي سكان هدايت اين سازمان 
را بر عهده گرفته اس��ت، از وجود ۲۰  هزار روانشناس با 
پروانه تخصصي و مجوز در كش��ور خبر مي دهد اما در 
عين حال معتقد است ۷۰ درصد مردم به دليل كافي 
نبودن پوشش بيمه اي در حوزه سلامت روان نمي توانند 
به روانشناس��ان مراجعه كنند. او ب��ا اعلام اينكه طبق 
تحقيقات انجام شده حدود ۲۰ درصد جامعه مشكلات 
روانشناختي دارند و بايد به داد اينها رسيد، بر اين باور 
است، »چاره اي جز جدي گرفتن گسترش پوشش بيمه 
در حوزه روانشناسي را نداريم و از دولت مي خواهيم كه 
در اين حوزه به سازمان كمك كند«. فتحي آشتياني 
با بيان اينكه در دفترچه خدمات بهداش��تي و درماني 
وزارت بهداشت، فهرس��ت خدمات حوزه روانشناسي 
باليني و س��لامت كه مشمول بيمه هستند، مشخص 
شده اس��ت، تعداد خدمات تحت پوشش بيمه حوزه 
روانشناس��ي را كم دانس��ت و افزود: تع��داد و نوع اين 
خدمات كم است در حالي كه بايد آن را گسترش دهيم 

زيرا بس��ياري از گرايش ها همچون گرايش تربيتي يا 
كودكان استثنايي هم در حوزه سلامت قرار دارند.

    ضريب اشغال تخت هاي روانپزشكي 
بالاي ۱۰۰ درصد است

از س��وي ديگر محمدعلي همتي نايب رييس انجمن 
علمي روانپزشكي ايران مهم ترين چالش اين حوزه را 
گسترش نيافتن شبكه سلامت روان مي داند و معتقد 
است، روانشناس و روانپزشك كار آزموده و مجرب در 
كش��ور كم نداريم هرچند كه ممكن است دسترسي 
مردم به اين متخصصان در استان هاي مختلف، متفاوت 
باشد. او مشكل اصلي در حوزه سلامت روان را در كمبود 
تخت هاي بيمارستاني جست وجو مي كند و بر اين باور 
است كه در حوزه تخت هاي بيماران رواني به شدت در 
مضيقه هس��تيم. به گفته همتي، با وجود آنكه وزارت 
بهداشت ابلاغ كرده كه بيمارستان هاي در حال ساخت 
يا بيمارستان هاي دانشگاهي مي بايست ۱۰ درصد از 
ظرفيت بخش هايي كه ضريب اش��غال پاييني دارند، 
به حوزه روانپزشكي اختصاص دهند اما در عمل اجرا 
نمي شود. همتي با يادآوري اينكه ضريب اشغال تخت 
در بيمارستان هاي روانپزشكي بالاي ۱۰۰ درصد است، 
گفت: اين در حالي است كه بايد ضريب اشغال حدود 
۷۰ درصد باشد. به گفته او، بسياري اوقات روانپزشك 
دستور بس��تري بيمار را صادر مي كند اما تخت خالي 
نداريم و بيمار در صف انتظ��ار قرار مي گيرد كه حتي 
اين مشكل در اورژانس هاي روانپزشكي هم وجود دارد. 

    براي برخي روانشناسان و روانپزشكان 
ويزيت مهم است نه درمان

مريم اماني مدير بيمه هاي درمان يكي از ش��ركت هاي 
بيمه در خصوص اينكه چرا بيمه ها در حوزه بيمه درمان 
مكمل پوشش فراگيري ندارند، توضيح داد: شركت هاي 
بيمه بر اساس آيين نامه ۹۹ بيمه مركزي كه به تازگي 

ويرايش ش��ده، خدمات بيمه مكمل را به بيمه گذاران 
ارايه مي كنند. او اف��زود: در آيين نامه جديد، تعهدهاي 
جداگانه اي براي بس��تري بيماران روان و روانپريش در 
نظر گرفته ش��ده كه البته رديف هاي جداگانه براي اين 
بخش وجود نداش��ت. اماني ادامه داد: علاوه بر تعهدات 
بستري، بخش��ي از هزينه هاي ويزيت و داروي بيماران 
روان از طريق تعهدات شركت هاي بيمه به بيمه گذاران 
قابل پرداخت است و در اين زمينه شركت ها مشكلي براي 
ارايه خدمات ندارند. اين مدير بيمه درمان تاكيد كرد: البته 
بايد توجه داشت كه برخي از بيماران روان و روانپزشكي 
درمان پذير نيس��تند و دچار بيماري هاي حاد و حتي 
جنون هستند كه به طور كلي از نظر صنعت بيمه نمي توان 
خدمات بيمه اي به اين اشخاص اريايه كرد. اماني، درمان 
انواع افسردگي ها، اختلالات رواني و خدمات مشاوره را از 
جمله محورهايي برشمرد كه جزو خدمات بيمه اي قابل 
ارايه اس��ت و در اين باره اين توضيح را هم ارايه داد كه از 
آنجا كه جلسات مشاوره در ارايه خدمات روان بالاست، 
ممكن است سقف تعهدات بيمه براي بيمار كافي نباشد. 
او افزود: براي نمونه بهاي ويزيت هر جلسه مشاوره بين 
۵۰۰ هزار تا يك ميليون تومان است در حالي كه ممكن 
است شركت بيمه سقف تعهد ويزيت سالانه براي فرد را 
۵ ميليون تومان در نظر گرفته باشد و به همين دليل تعهد 

مربوطه بخشي از تعهدات را پوشش نمي دهد.

    حق ويزيت روانشناسان چقدر است؟
هيات دولت براي امس��ال حق ويزيت روانشناسان را 
براي دارندگان مدرك كارشناس��ي ارش��د ۲۳۰ هزار 
تومان به ازاي هر 4۵ دقيق��ه و براي دارندگان مدرك 
دكتري تخصصي ۲۷۰ هزار تومان تعيين كرده است؛ 
البته رييس س��ازمان روانشناسي و مشاوره كشور اين 
مبلغ را ناكافي مي داند و مي گويد كه پاسخگوي مخارج 
جاري افرادي كه مركز مشاوره و درمانگاه روانشناسي 

دارند، نيست.

بيمارانروانيوچالشهزينهها
يادداشت

زخمهاييكهروحمانراخراشميدهد
اين روزها اخبار بد از در و ديوار 
مي بارد. حتي يك روز بدون 
خبرهاي بد را در اين دو هفته 
تجربه نكرده ايم. چه از آنچه در 
جنگ ميان حماس و اسراييل 
اتفاق افتاده چه از مرگ هايي 
كه هر كدامشان روح جمعي 
جامعه را خراش��يده اس��ت. 
اما اتف��اق تلخي كه براي داري��وش مهرجويي و وحيده 
محمدي فر رخ داده بيش از همه مي تواند به اعتماد عمومي 
جامعه به امنيت كه مردم انتظارش را دارند و به آسايش 
رواني جامعه آسيب وارد كند. چنين اتفاق دهشتناكي نه 
تنها خانواده و جامعه هنري را آزرده كه روح جمعي جامعه 
را نيز مورد آزار قرار داده اس��ت. هيچ كس نمي تواند باور 
كند كه يك شخصيت بزرگ هنري و فرهنگي در جامعه 
ما با چنين وضع فجيعي به قتل رسيده باشد. دليل اين 
اتفاق هر چه باشد مسوولان موظف هستند براي حفظ 
آرام��ش جامعه هر چه زودتر ابعاد آن را روش��ن و دلايل 
بروز اين اتفاق فجيع را به مردم اعلام كنند. بي توجهي به 
هشدارها و گلايه ها موضوعي نيست كه بتوان به راحتي 

از كنار آن گذشت. چرا وقتي وحيده محمدي فر در روز 
۱۶ مه��ر از ورود يك فرد به ملك خصوصي ش��ان خبر 
داد و گفت كه با چاقو تهديد ش��ده است هيچ كس براي 
پيگيري ماجرا كاري انجام نداد. چرا بايد در حال حاضر 
همه به اين مس��اله فكر كنند كه مرحومه محمدي فر 
در پست اينستاگرامي اش نوشته بود فرد مهاجم لهجه 
ايراني نداشته است. مس��اله دوباره باز مي گردد به اينكه 
 مي خواهيم اين جريان مهاجر س��تيزي در جامعه مان
 تا كجا پيش برود و قرار است چه عواقبي براي ما داشته 
باشد. آنچه باعث ش��ده تا مهاجران افغانستاني ناگهان 
تعدادشان در كشور ما زياد شود بي برنامگي مسوولاني 
است كه در اين رابطه هيچ كار مفيدي در تمام اين سال ها 
انجام نداده اند. وقتي وضعيت اقامت و زندگي يك مهاجر در 
هر كشوري در دنيا توسط دولت آن كشور رصد مي شود و 
در نهايت يا فرد به عنوان شهروند پذيرفته شده يا از كشور 
اخراج مي شود چرا چنين قانوني به درستي در كشور ما 
اجرايي نشده اس��ت. چه چيزي باعث شده تا اين همه 
مهاجر غيرقانوني و البته تك جنسيتي در كشور ما حضور 
داشته باشند. اين در حالي است كه متاسفانه بيشتر از آنكه 
اين مهاجران تك جنسيتي مورد خشم جامعه قرار بگيرند 

خانواده هاي افغانستاني هستند كه بايد اين خشم و نفرت 
را به جان بخرند. مانند همان اتفاق تلخي كه در قزوين رخ 
داد. آنچه براي كارگردان نام آشنا و كاربلد ما و همسرش 
اتفاق افتاده بي شك يكي از فجيع ترين حوادث كشور به 
شمار مي رود. حادثه اي كه باعث شده تا روح جمعي جامعه 
آسيب ببيند و البته كه آنچه بر خانواده داريوش مهرجويي 
عزيز و همسرش رفته چيزي نيست كه بتوان با كلمات 
آن را توصيف كرد. اما مساله اينجاست كه دولتمردان و 
مسوولان حوزه امنيتي كشور چه كاري براي روشن شدن 
ابعاد اين حادثه تلخ انجام خواهند داد. اين پرونده هر چه 
زودتر بايد به سرانجام برسد. س��والات زيادي بي جواب 
مانده است. اين حادثه خراشي عميق بر روح جامعه ايجاد 
كرده و نمي توان به راحتي از كنار آن گذشت. مهرجويي 
كارگردان بزرگي بود و نامش براي هميشه بزرگ خواهد 
ماند. وحيده محمدي فر همس��ر او نيز به عنوان يك زن 
نويسنده جايگاه اجتماعي و ادبي قابل توجهي در جامعه 
داشته است. اما فارغ از تمام اين عناوين ما دو انسان را به 
بدترين ش��كل ممكن از دست داده ايم. كسي بايد باشد 
كه به سوالات بي پاس��خي اين جامعه بهت زده پاسخي 

در خور بدهد.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

استقرارگشتهايجمعآوريمعتادانوكارتنخوابهادرشبهايسرد
مديرعامل سازمان خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 
شهرداري تهران برنامه هاي اين سازمان براي روزهاي 
س��رد پايتخت و كمك به معتادان و افراد بي خانمان را 
تش��ريح كرد. احمد احمدي ص��در در مورد تمهيدات 
و برنامه هاي ش��هرداري تهران پيرامون كمك به افراد 
بي خانمان و معتادان در روزهاي س��رد پيش رو، گفت: 
هرس��اله تدابير ويژه براي اس��كان افراد بي خانمان در 
روزهاي سرد انديشيده مي شود و اين در حالي است كه 
در طول سال گشت هاي فوريتي اين سازمان به صورت 
۲4 ساعته در س��طح شهر فعال هس��تند تا مبادا فرد 
بي خانماني بي سرپناه نباشد. به گفته او، در فصل گرما 
به علت گرمي هوا، ضرورتي به استقرار گشت هاي ويژه 
نيست يا مددسراهاي س��يار راه اندازي شود؛ اما با سرد 

شدن هوا تمهيدات خاصي متناسب با فصل سرد سال، 
انديشيده مي شود. احمدي صدر با بيان اينكه با شروع 
فصل پاييز گشت هاي اين س��ازمان به صورت ويژه، در 
سطح ش��هر تهران اقدام به گشت زني مي كنند، افزود: 
 مضاف بر آن اگر ش��بي باراني در تهران داشته باشيم و

 پيش بيني هواشناسي مبني بر باران، كاهش دماي هوا و... 
باشد، اين گشت ها به صورت ويژه به خصوص در مكان هايي 
كه حضور معتادان و افراد بي خانمان بيشتر است، مستقر 
 خواهند ش��د و اگر هوا بيش از حد س��رد باشد، حتما از 
مدد سراهاي همراه استفاده مي كنيم. مديرعامل سازمان 
خدمات و مشاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران تأكيد 
كرد: نكته اي كه بايد به آن توجه كرد اين است كه مراكز 
نگهداري معتادان متجاهر ظرفيت قابل توجهي دارد و از 
مدتي قبل نيز طرح جمع آوري اين معتادان متجاهر كه 
اغلب افراد بي خانمان و كارتن خواب هستند؛ شروع شده 
و تاكنون نيز استمرار داشته و دارد و تعداد بسيار كمتري 
از اين افراد در سطح خيابان ها در شب هاي سرد نسبت به 

گذشته حضور دارند.

۹۰درصدكارپليس،ايجابياست
جانشين فرمانده فراجا با تاكيد بر اينكه پيام برگزاري 
نمايشگاه ايپاس گسترش آرامش است، گفت: ۹۰ درصد 
كار مجموعه پليس ايجابي اس��ت، اما در برخي مواقع 
هم نياز اس��ت تا كارهاي امنيتي و دفاعي انجام دهيم. 
سردار قاسم رضايي، جانش��ين فرمانده كل انتظامي 
جمهوري اسلامي ايران در حاشيه بازديد از غرفه هاي 
اين نمايشگاه در جمع خبرنگاران گفت: ۲۷۰ شركت 
داخلي، خارجي و نمايندگي هاي برتر در حوزه امنيتي 
و انتظامي در اين نمايش��گاه حضور دارند. او با تاكيد بر 
اينكه پيام برگزاري نمايشگاه ايپاس، گسترش آرامش 

است، اظهار داشت: اين نمايش��گاه صرفا در چارچوب 
نياز پليس نيست و براي ايجاد و ارايه تجهيزات ايمني و 
امنيت لازم براي حفظ آرامش در جامعه برپا شده است. 
اين مقام ارشد انتظامي با بيان اينكه در نمايشگاه امسال 
كيفيت كالاهاي ارايه شده نسبت به سال هاي قبل بهبود 
پيدا كرده است، عنوان كرد: بايد نيازهاي جامعه براي 
استفاده از تجهيزات امنيتي احصا شود و همچنين ضعف 
و عيب هاي تجهيزات ارايه شده در اين نمايشگاه برطرف 
شود. رضايي ضمن انتقاد از نبود دفترچه هايي براي بيان 
نظرات نيازمندي ها و انتقادات افراد در نمايشگاه ايپاس، 

گفت: اگر هر غرفه دفترچه اي را براي بيان نيازمندي ها 
در غرفه خود بگذارد، افرادي كه قصد س��رمايه گذاري 
دارند، راحت تر مي توانند نيازهاي خود را در آن دفترچه ها 
بنويسند تا توليدكنندگان هم براساس آن نيازمندي ها 
اقلام مربوطه را توليد كنند. جانشين فرمانده كل انتظامي 
كشور تاكيد كرد: ۹۰ درصد كار مجموعه پليس ايجابي 
است، اما در برخي مواقع هم نياز است تا كارهاي امنيتي 
و دفاعي انجام دهيم. به همين دليل، برگزاري نمايشگاه 
ايپاس مي تواند كمك بسياري به تامين نيازهاي آينده 
پليس در زمينه تجهيزات امنيتي و انتظامي داشته باشد.

چالشهايبهداشتودرماندرحوزهكودكانجدياست

كمبود خدمات تخصصي براي اطفال

تعادل|
 ۱۳ مه��ر م��اه بود ك��ه خب��ر افتتاح 
بيمارس��تان فوق تخصصي كودكان 
حكيم در رسانه ها منتشر ش��د. اين خبر در حالي 
به انتش��ار رس��يد كه زنگ خطر كمبود پزش��ك 
متخصص اطفال ديرزماني اس��ت كه در كشور به 
صدا درآمده است. در واقع ساخت بيمارستان تنها 
مي تواند يك مرحله از تامين نظام س��لامت براي 
كودكان باشد و مراحل مهم تر آن اعم از تجهيزات 
پزش��كي تامين كادر درمان مجرب و البته تامين 
داروهاي م��ورد نياز نيز بايد مد نظر قرار بگيرد. اما 
مس��اله اينجاست كه مس��وولان ما فقط به دنبال 
وارونه جل��وه دادن حقايقي هس��تند كه در بطن 
جامعه در جريان اس��ت. از سوي ديگر ساخت يك 
بيمارس��تان ف��وق تخصص در تهران ش��هري كه 
حداقل هاي لازم را براي رسيدگي به كودكان دارد 
نمي توان��د چندان كار خاصي به ش��مار بيايد چرا 
كه در اكثر ش��هرها و استان هاي كشور كودكان از 
داش��تن يك بيمارستان فوق تخصصي مختص به 
خود محروم هس��تند و البته كه حتي نبود پزشك 
متخصص كودك در بس��ياري از شهرها به وضوح 
ديده مي ش��ود. همي��ن چند روز پي��ش بود كه ۶ 
نوزاد در يك بيمارس��تان در شهركرد جان خود را 
از دس��ت دادند. هر چند كه گفته شد اين موضوع 
هيچ ربطي به عدم رس��يدگي و كمب��ود امكانات 
در بيمارستان نداشته اس��ت اما نمي توانند منكر 
اين قضيه ش��د كه نبود پزش��ك متخصص اطفال 
در بيمارس��تان ها ب��ه خصوص بيمارس��تان هاي 
دولتي يكي از چالش هايي اس��ت ك��ه خانواده ها 
با آن دس��ت و پنجه نرم مي كنند. در واقع به گواه 
اظهارنظر بس��ياري از مسوولان اس��تاني كمبود 
پزشك متخصص به خصوص در حوزه اطفال يكي 
از چالش هايي اس��ت كه اكثر شهرها و استان هاي 
كش��ور با آن مواجه اند. امري كه از نظر مسوولان 
حوزه بهداش��ت و درمان گويا چندان مهم به نظر 

نمي رس��د كه تاكنون هيچ راهكاري براي رفع آن 
در نظر نگرفته اند و همچنان بر همان روال س��ابق 
از بهبود وضعيت بهداش��تي و درماني كشور حرف 
مي زنند. از سوي ديگر در تمام اين سال ها اگر اتفاق 
مثبتي در حوزه درمان ك��ودكان رخ داده به مدد 
انجمن هاي خيريه و خيريني بوده كه در اين زمينه 
فعاليت داشته اند. از س��اخت بيمارستان گرفته تا 

تامين دارو و ... 
نبود دارو ب��راي كودكاني كه به بيماري هاي خاص 
مبتلا هس��تند هم يكي ديگر از مشكلاتي است كه 
خانواده ها با آن دست به گريبانند هر چند كه به نظر 
رييس دولت عمر دست خداست و دارو هم بالاخره 
در كشور توليد مي ش��ود اما دردي كه اين كودكان 
به دليل نبود دارو تحمل مي كنند چيزي نيست كه 
در حد توان روحي و رواني آنها باشد. كودكان مبتلا 
به SMA كودكان مبتلا به بيماري پروانه اي و حتي 
كودكان هموفيلي و س��رطاني ه��ر از گاهي با نبود 
دارو مواجه مي شوند و اين معضل ارمغاني جز درد و 

ناراحتي براي آنها نداشته و ندارد.

    برخي شهرها
تنها يك پزشك متخصص اطفال دارند

اگر به گزارش هايي كه از شهرهاي مختلف در حوزه 
بهداشت و درمان منتشر مي شود نگاهي بيندازيم 
متوجه مي شويم كه بس��ياري از شهرها از كمبود 
پزشك متخصص اطفال رنج مي برند به طور مثال 
گيلانغرب بر اساس اخبار رسمي تنها يك پزشك 
متخص��ص اطفال دارد. در ش��هرهاي ديگر مانند 
س��منان و ... نيز اين وضعيت حكمفرماس��ت. اين 
در حالي اس��ت كه بنا بر اظهار مركز پژوهش هاي 
مجلس از سال ۹۶ تاكنون ميزان فارغ التحصيلان 
متخصص اطفال در كشور به زير يك درصد رسيده 
است و از طرف ديگر هم مساله مهاجرت پزشكان 
نيز به ماجرای كمبود متخصص اطفال در كش��ور 

دامن زده است. 

    بي توجهي برنامه توسعه هفتم
به كمبود پزشك متخصص

بهراد محمدي، كارشناس حوزه درمان در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: متاسفانه همه شواهد حاكي 
از اين مساله است كه زيرساخت هاي درماني براي 
افزايش جمعيت در كش��ور آماده نيست. ما وقتي با 
كمبود پزش��ك متخصص اطفال در كشور مواجه 
هستيم چطور مي خواهيم س��لامت نوزاداني را كه 
به دنيا مي آيند تضمي��ن كنيم. همين الان در اكثر 
بيمارستان هاي دولتي حتي در تهران هم متخصص 
اطفال نداريم چه برسد به شهرستان ها و شهرهاي 

دور افتاده. 
او مي افزايد: تمام اين اتفاقات در حالي رخ مي دهد 
كه در برنامه هفتم توس��عه هيچ توجهي به كمبود 
پزشك متخصص در كش��ور نشده است. نه تنها در 
حوزه اطفال كه در تمامي حوزه ها اين معضل ناديده 
گرفته شده و خود نشان مي دهد كه موضع دولت در 

برابر اين كمبودها چيست.
محمدي در بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: 
نس��خه اوليه  برنامه هفتم كه منتش��ر ش��د انتظار 
مي رف��ت تا پايان اج��راي س��ند، افزايش ظرفيت 
رشته هاي تخصصي راه گشاي مشكل كمبود پزشك 
متخصص در كشور باش��د. در اين نسخه به صورت 
صريح بيان شده بود كه ظرفيت رشته هاي تخصص 
پزشكي سالانه ۲۵ درصد افزايش يابد. اما در نسخه 
نهايي، كه در پايان خرداد ماه توسط سازمان برنامه 
و بودجه منتشر شد، زاين بخش به طور كامل حذف 
شده است. و عبارت مبهم و غير استاندارد »نسبت 
دستياران تخصصي و متخصصين باليني به پزشكان 
عمومي حداقل به يك برس��د.« جايگزين آن شده 
است. عبارتي كه تفسير پذير بوده و با توجه به عدم 
انتشار شفاف تعداد پزشكان فعال در كشور توسط 
وزارت بهداشت، قابليت تبديل به محل نزاع بين اين 
وزارتخانه و نهادهايي كه به دنبال ارتقا دسترس��ي 

عادلانه مردم به پزشك هستند را خواهد داشت.

    تخت هاي بيمارستاني براي كودكان 
بسيار كم است

هانيه مش��وق، پزش��ك عموم��ي نيز در اي��ن باره 
به »تع��ادل« مي گوي��د: بحث كمب��ود تخت هاي 
بيمارس��تاني براي كودكان مس��اله اين نيست كه 
مربوط به امروز و ديروز باش��د. بسياري از شهرهاي 
كشور سال هاست كه از اين معضل رنج مي برند اما 
وقتي ما در مورد افزايش جمعيت صحبت مي كنيم 
بايد شرايط اين افزايش را هم در جامعه فراهم كنيم. 
مادامي كه همه چيز حول محور فرزندآوري باشد و 
توجهي به زيرس��اخت هاي مورد نياز اين امر نشود 
نمي توانيم انتظار داش��ته باش��يم كه قانون جواني 

جمعيت با موفقيت اجرايي شود.
او مي افزايد: متاسفانه دولتمردان گمان مي كنند 
همه چيز را مي ش��ود با دس��تور و ص��دور ابلاغيه 
حل و فصل كرد در حالي كه بس��ياري از مس��ائل 
نياز به تلاش ب��راي بهبود وضعيت ه��م دارد. در 
حالي كه ما با كمبود چش��مگير پزشك متخصص 
اطفال در كش��ور مواجه هستيم در حالي كه طبق 
آمارهاي رسمي سالانه ۱۰ هزار نفر از كادر درمان 
كشور مهاجرت مي كنند تنها ساخت بيمارستان 
مخصوص كودكان نمي تواند مش��كل گشا باشد. 
همانطور كه ك��ودك نيازمند آموزش، مس��كن، 

خوراك و ... است درمان نيز يكي از نيازهاي اساسي 
در اين زمينه است كه نبايد ناديده گرفته شود. 

اين پزشك عمومي در بخش ديگري از سخنان خود 
به مساله دارويي كودكان اشاره مي كند و مي گويد: 
متاس��فانه ن��ه تنها در زمين��ه كودكان ب��ا كمبود 
پزش��ك متخصص و فوق تخصص مواجه هستيم 
كه متاس��فانه براي تامين داروي كودكان مبتلا به 
بيماري هاي خاص نيز معضلات زيادي وجود دارد. 
هر چند كه وزارت بهداش��ت و درمان و سازمان غذا 
و دارو هميشه اين مشكلات را منكر شده اند اما هر 
از گاهي حضور خانواده ها در برابر اين سازمان ها به 
نشانه اعتراض نش��ان مي دهد كه وضعيت دارويي 

اطفال هم در كشور چندان خوب نيست.

    روزهايي كه فقط در تقويم هستند
همين هفته گذش��ته بود كه روز كودك در كشور 
را گرامي داش��تند. مانند بسياري از روزهاي ديگر 
كه مس��وولان فرصتي پيدا مي كنند ت��ا در مورد 
موضوعي كه ش��ايد در طول سال حتي به آن فكر 
هم نمي كنند مسائلي را مطرح و وعده هايي را داده 
و البته با ش��عارهايي دهان پر ك��ن آن را به پايان 
برسانند. روز كودك هم از آن دست روزهايي است 
كه تنها به نشان دادن چند برنامه كودك خارج از 

كنداكتور از تلويزيون و شايد پخش يك فيلم و ... 
منتهي مي ش��ود امسال البته بازديد رايگان از برج 
ميلاد نيز به اين هبه هاي دولتي اضافه شده بود اما 
مساله اينجاس��ت كه وقتي به مسائل عميق تر در 
مورد كودكان نيازه��ا و كمبودهاي آنها در جامعه 
مي رسيم مس��وولان چقدر مي توانند موفق عمل 
كنند. مس��اله كمبود دارو، نبود پزشك متخصص 
يعني مس��ائلي كه با جان كودكان سر و كار دارند 
چيزي نيس��ت كه بت��وان بدون توج��ه از كنار آن 
عبور كرد يا تنها به دادن وعده هايي عملي نشدني 
اكتفا كرد. اگر قرار باش��د ما قانون جواني جمعيت 
را اجرايي كني��م بيش از همه به كودكاني س��الم 
 نياز داريم كه بتوانند در آينده اين سرزمين نقش
 پر رنگي داشته باشند. كودكي كه از كوچك ترين 
امكانات داروي��ي و درماني محروم اس��ت چطور 
مي تواند آينده ساز سرزميني باشد كه در آن متولد 
مي ش��ود. بي توجهي مسوولان به اين موارد بسيار 
حياتي مي تواند در آينده اي بسيار نزديك تبديل 
به معضلي لاينحل براي جامعه شود. انكار كمبودها 
نمي تواند راه حل مناسبي براي رفع آنها باشد بلكه 
پذيرش اين كمبودها و تلاش براي رفع آنهاس��ت 
كه باعث مي شود اهداف تعريف شده براي جواني 

جمعيت در كشور به نتيجه اي مطلوب برسد.

گزارش

ابتدازيرساختهايدرمانيرادرستكنيموبعدبهافزايشجمعيتبپردازيم


